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• J Bann

Onsdagen den 1 April.

Kl. 10 f. m.

§ !•

Upplästes och godkändes dels protokollet för den 24 Mars, dels pro
tokollsutdrag angående Kammarens vid sammanträdet den 28 i samma 
månad fattade beslut.

§ 2.

Upplästes de hos Kamrarnes valmän för utseende af dels Riksdagens 
Fullmägtige i Riksbanken och Riksgälds-kontoret jemte deras suppleanter, 
dels jemväl styrelseledamöter vid Riksbankens lånekontor jemte deras 
suppleanter förliden gårdag hållna protokoll, utvisande att valmännen 
utsett:

I Riksbanken.

Till Ordförande:
Herr Fåhrceus, Olof Immanuel, f. d. Statsråd............... med 46 röster.

Öfrige Fullmägtige:
Herr Friherre Skogman, Carl Johan Alfred, Kapten vid

Kongl. Maj:ts flottas indragningsstat ........................med 48
„ Uhr, Anders Wilhelm, Hemmansegare........... „ 48
„ Selander, Nils Haqvin, Professor.................... „ 48
„ Schwan, Johan Gustaf, Grosshandlare................. . „ 47
„ Grefve Lewenhaupt, Carl Magnus Casimir, Kapten „ 47
„ Fröberg, Johan Erik, Grosshandlare.............. „ 26

Suppleanter:
Herr Lindroth, C. A., Grosshandlare.............................. med 47 röster,

„ Nordenfalk, Carl, vice Häradshöfding........... „ 46 „ och
„ Grefve Rosen, Fredrik Carl, f. d. Löjtnant .... „ 45 „

{ Riksgälds-kontoret.

Ordförande:
Herr Grefve Hamilton, Henning Ludvig Hugo, f. d.

Statsråd ......................................................................... med 47 röster.

röster,

och
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Öfrige Fullmägtige:

Herr Berger, Anders Alexander, Bruksegare............... med
„ W'arburg, Samuel, Grosshandlare . . . .............. „
„ Kinmanson, Carl Leonard, Kammarrättsråd ... „
„ Wolffelt, Maurits Konstantin, f. d. Major.............. „
„ Hierta, Carl Gustaf, Kapten.................................  „
„ Andersson, Jonas, i Häckenäs, Hemmansegare . . „

48 röster,
48
48
44
89
30

99

99

99

„ och
99

Suppleanter:

Herr Friherre Fock, Alfred Henrik Edvard, Professor, med 47 röster,
„ Almqvist, B., Grosshandlare..................................... „ 43 „ och
„ Arrhenius, Johan, Professor...................................... „ 39 „

Vid Lånckontoret i Göteborg.

Styrelseledamöter:
Herr Arvidson, Christian, Grosshandlare.........................med 48 röster,

„ Mörner, Carl Otto Stellan, Öfverstelöjtnant .... „ 38 „ och
„ Delbanco, Edvard, Fabriksidkare............................. „ 30 „

Suppleanter:
Herr Gren, J. Olof, Grosshandlare......................................med 41 röster,

„ Lewgren, Anders Wilhelm, Grosshandlare ..... „ 40 „ och
„ Årwall, Joh. Ad., Handlande .................................... » 32 „

Vid Lönekontoret i Malmö.

Styrelseledamöter:
Herr Friherre Bennet, Wilhelm, f. d. Öfverste .

„ Bager, Johan Peter, Handlande..................
„ Kiellander, Ludvig, Ryttmästare...............

Suppleanter:

Herr Hedman, Gabriel, Handlande ....
„ Friherre Stackelberg, Hjalmar, Major 
„ Frick, Rudolf, Rådman.....................

/

Vid Lånckontoret i Wisby.

Styrelseledamöter:
Herr Cramér, Rudolf, Konsul..............................

„ Bergman, Carl Johan, Lektor.....................
„ Kolmodin, Gustaf, Landtbrukare...............

med 47 röster,
„ 47 „ och

44

med 41 röster,
„ 40 „ och
„ 24 „

med 47 röster,
„ 46 „ och

25 ,,
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Suppleanter:
Hen- Söderberg, Daniel, Theologie Doktor.......................... med 48 röster,

„ Kolmodin, C. Handlande......................................  „ 47 „ och
„ Jacobsson, L., Grosshandlare....................................... „ 42 ”

Kammaren, som lade nu föredragna protokollsutdrag till handlingarne,
beslöt, att Riksdagens Kansli-deputerade genom protokollsutdrag, som nu 
genast uppsattes och justerades, skulle underrättas om dessa val, med 
anmodan till beinälde Deputerade att låta uppsätta och till Kamrarne af
gifva förslag till förordnanden för de valde, äfvensom till underdånig skrif
velse rörande dem bland dessa val, som anginge Kullmägtige i Riksbanken 
och Riksgälds-kontoret jemte deras suppleanter.

§ 3.

Föredrogs men bordlädes för andra gången Stats-Utskottets Utlåtande 
N:o 48.

Kammaren beslöt, på Herr Talmannens förslag, att detta Utlåtande 
skulle företagas till slutlig behandling nästa Lördag den 4 dennes och då 
till afgörande förekomma näst efter de gemensamma voteringarne, som 
blifvit utsatta att samma dag hållas.

§ 4.

.Företogs till afgörande och föredrogs punktvis Stats-Utskottets Me
morial N:o.44, med svar å återremisser samt förslag till samman jemkning 
eller voterings-propositioner, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut 
uti åtskilliga frågor rörande anslagen under riksstatens särskilda hufvud- 
titlar.

Punkten 1.

Hans Excellens Herr Friherre De Geer: Då Kammarens föregående 
behandling af det uti nu ifrågavarande punkt förekommande ärende gifver 
mig anledning antaga, att en öfvervägande mening om önskvärdheten af 
Krigshofrättens indragning härstädes redan gjort sig gällande, så vill jag 
icke försöka inverka på Kammarens blifvande beslut i ämnet, utan jag 
önskar endast få fästa uppmärksamheten på frågans beskaffenhet.

Äfven om Kongl. Maj:t skulle vilja foga sig efter hvad Kammaren i 
nu förevarande hänseende synes önska, så står det icke i Kongl. Maj:ts 
magt att omedelbart utfärda eu ny krigslag, i hvilken de göromål, som nu 
tillhöra Krigshofrätten, öfverflyttades på rikets allmänna hofrätter, för
stärkta med militärledamöter, såsom föreslaget blifvit; ty en sådan organi
sation af dessa hofrätter äfvensom utfärdande af föreskrifter för dem om 
fullföljden af krigsmål falla icke inom den Konungen ensam förbehållna 
lagstiftningsrätt, utan måste behandlas i öfverensstämmelse med grund
lagens föreskrifter om stiftande af allmän kriminallag. Ett sådant förslag 
måste derföre till Riksdagens granskning och behandling öfverlemnas. Jag 
lemnar derhän, huruvida det vore i sig sjelf lämpligt, att uti en lag så
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lunda sammanblanda tvänne olika lagstiftningsmethoder; och vill nu en
dast fästa mig vid osäkerheten af den utgång ett sådant förslag kunde 
komma att röna.

Högsta Domstolen har redan förut en gång enhälligt afstyrkt fram- 
stäldt förslag om Krigshofrättens indragning på nu ifrågasatt sätt, och det 
är icke oantagligt, att Högsta Domstolen fortfarande skulle vidhålla denna 
sin åsigt vid afgifvande af det yttrande, som borde åtfölja en Kongl. 
Proposition i ämnet. Första Kammaren har äfven afslagit den i detta 
ämne vid innevarande riksdag väckta motionen, och man har ingen anled
ning att antaga, det Kammaren vid nästa riksdag skulle frångå sin nu 
uttalade åsigt; och vid sådant förhållande komme förslaget att förfalla, 
äfven om detsamma af Andra Kammaren godkändes. Om nu utfärdandet 
af hela krigslagen blifvit uppskjuten i afvaktan på ett dylikt förslags ut
gång eller deraf gjorts beroende, så skulle följden blifva den, att man 
icke allenast finge behålla de gamla bristfälliga krigsartiklarne, hvilkas 
utbyte emot en tidsenligare lag är lika mycket af behofvet påkalladt som 
allmänt efterlängtadt, utan man hade ock qvar Krigshofrätten oförändrad. 
Jag kan icke finna, att denna sistnämnda fråga kommer i någon sämre 
ställning, om Kongl. Maj:t nu utfärdar den nya krigslagen med bibehål
lande af grunderna för den hittills varande domstolsinrättningen för militär
mål, ty detta lägger icke hinder i vägen för Riksdagen, om Kamrarne 
derom blifva ense, att ingå till Kongl. Maj:t med framställning i ämnet; 
och jag är förvissad derom, att Kongl. Maj:t i sådant fall skall egna denna 
fråga ett synnerligt afseende och använda allvarliga bemödanden att finna 
en lösning, som kunde tillfredsställa Riksdagen, äfven om denna, enligt 
Kongl. Maj:ts åsigt, icke skulle vara den aldra bästa.

Jag har velat på förhand afgifva denna förklaring, på det att, om 
Kongl. Maj:t nu skulle utfärda den nya krigslagen med bibehållande af en 
Krigshofrätt, detta icke måtte uppfattas eller tydas, såsom om Regeringen 
derigenom liksom kastat en handske åt Andra Kammaren i anledning af 
det beslut Kammaren nu sannolikt går att fatta.

Herr John Ericson: Denna fråga har så nyligen varit föremål 
för Kammarens öfverläggning, och skälen för och emot det väckta försla
get blefvo då så grundligt afhandlade, att jag nu icke vill taga Kamma
rens tid i anspråk med ett återupplifvande af den då förda diskussionen, 
men jag ber att endast få fästa uppmärksamheten på den synpunkt, ur 
hvilken jag betraktar denna fråga. Förslag till ny krigslag är nu under 
utarbetning, och om Kammaren hyllar den åsigten, att Krigshofrätten icke 
vidare är behöflig, så är just nu rätta tiden inne att gifva en sådan me
ning till känna, på det att omorganisationen af domstolarne måtte kunna 
ega rum samtidigt med utfärdandet af sjelfva den nya lagen. Att deremot 
nu bifalla den väckta motionen, sådan den nu förefinnes, eller att nu in
draga det för Krigshofrätten bestämda anslag, anser jag icke vara rigtigt 
och lämpligt. Detta är icke den rätta vägen, hvaremot, om en skrifvelse 
afiåtes till Kongl. Maj:t, hvaruti omförmäles den åsigt härutinnan, som 
hos Riksdagen gjort sig gällande, — Kongl. Maj:t har tillfälle, före den 
väntade nya krigslagens slutliga utarbetande, taga i öfvervägande hvad



afseende Kong!. Maj:t anser sig kunna fästa vid den af Eiksdagen i frågan 
uttalade opinion.

Det kan måhända vara af intresse att här erinra om det Betänkande, 
som Allmänna Besvärs- och Ekonomi-Utskottet vid 1856—-1858 årens riks
dag afgaf uppå en af Friherre Stefan Creutz då väckt motion i detta 
ämne, deruti det heter: “Rikets Ständer hafva tillförene yttrat den åsigt, 
att särskilda domstolar för särskilda medborgareklasser, inrättningar eller 
yrken desto heldre borde afskaffäs, som de voro ej allenast öfverflödiga 
och i följd deraf för Staten onyttigt betungande, utan äfven menliga för 
lagskipningens jemna och säkra gång; och hafva, i öfverensstämmelse med 
denna grundsats, de flesta dylika domstolar numera blifvit indragna. Det 
synes Utskottet derföre vara följdrigtigt, att jemväl ifrågavarande särskilda 
öfverdomstol för pröfning och afgörande af frågor rörande krigsmäns fel 
och förbrytelser m. m. må komma att upphöra; och hafva förslag härom 
vid flera förflutna riksmöten varit hos Rikets Ständer väckta, samt under
dånig framställning i sådan syftning blifvit år 1840 från Ständerna till 
Kongl. Maj:t afbiten. Utskottet delar de då yttrade åsigter om Krigs- 
hofrättens obehöflighet. Om det ock må vara nödigt, att flere män af 
yrket deltaga i handläggningen af ifrågavarande mål uti första domstolen, 
der undersökningen i målet eger rum och hvarest, i anseende härtill, en 
mera speciel sakkännedom hos domstolens fleste ledamöter må erfordras, 
så synes deremot dylika måls handläggning i andra instansen, som hufvud
sakligen har till föremål att tillse, huruvida gällande lagbud blifvit rigtigt 
tillämpade, kunna utan någon olägenhet försiggå i hofrätterna, likasom 
tredje instansen för upptagande af dessa mål utgöres af Högsta Domstolen; 
hvaremot det synes vara mindre lämpligt, att en sådan pröfning af under
rätts beslut verkställes af en domstol, hvilken, såsom Krigshofrätten, bland 
sina ledamöter blott har en lagfaren person.*4

Jemte det jag till alla delar instämmer i detta Utskottets yttrande, 
ber jag att särskildt få tillägga, det jag icke tror det vara nödvändigt att 
för att få Krigshofrätten indragen, såsom i det alternativa förslaget N:o 2 
föreslås, ett särskildt slag af krigsdomstolar inrättas, nemligen distrikts- 
krigsrätterna med sina krigsfiskaler, och ofvanpå allt detta ett nytt general- 
auditörsembete, ty en dylik apparat vore sannerligen alltför vidlyftig för 
att döma i de mål af i allmänhet särdeles enkel beskaffenhet, som nu 
tillhöra Krigshofrätten.

Då jag således icke vill bifalla Herr Peter Peterssons motion, men 
icke heller anser lämpligt att genom ett helt enkelt afslag på motionen 
den tydning kunde gifvas åt Kammarens åsigt i frågan, att Kammaren 
ansåge Krigshofrätten böra bibehållas, så tager jag mig friheten föreslå, 
att till Kongl. Maj:t aflåtes underdånig skrifvelse med anhållan, det Kongl. 
Maj:t behagade, efter ärendets utredning, taga i nådigt öfvervägande, huru
vida ej Krigshofrätten må kunna indragas, och de mål, som nu tillhöra 
denna domstol, kunna på de öfriga hofrätterna öfverflyttas.

Jag anhåller vördsamt hos Herr Talmannen om proposition på detta 
mitt förslag.

Herr von Troil: För min del vill jag ingalunda sätta mig emot 
aflåtande af en sådan skrifvelse, som Herr John Ericson nyss föreslagit,
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men jag tager mig friheten fästa uppmärksamheten på angelägenheten 
deraf, att anslaget för Krigshofrätten fortfarande utgår, och äfven om en 
skrifvelse beslutas, anhåller jag det Herr Talmannen behagade framställa 
proposition derpå, att anslaget för Krigshofrätten må bibehållas och bi
fallas äfven för år 1869.

Herr Björck: Jag hade äran att bevista 1856—1858 årens riks
dag, och särskild! deltog jag ganska nära i handläggningen af den vid 
samma riksdag väckta fråga åt enahanda beskaffenhet med den, hvilken 
nu utgör föremål för Kammarens pröfning, och jag erkänner att jag då 
var ense med den pluralitet, som utverkade den skrifvelse, hvilken afläts 
på grund af det Betänkande Herr Kapiten Ericson nyss uppläst. Jag 
nekar icke heller, det jag tror att saken då sågs från den rätta synpunk
ten, och jag skulle icke tveka att äfven nu fortsätta alldeles samma yr
kande, om icke åtskilliga förhållanden mellankommit, som enligt min åsigt 
åtminstone ej så obetydligt förändrat förhållandena. Jag kan nemligen 
icke tillsluta ögonen för de meningar, hvilka blifvit uttalade af de flera 
auktoriteter, som häröfver afgifvit utlåtanden, och hvilka, såsom bestående 
af sakkunnige män, måste anses härutinnan ega betydelse, och jag har 
derför icke tilltrott mig att forcera fram en åsigt, som jag visserligen sjelf 
fortfarande hyllar, men som icke blifvit gillad af de auktoriteter, hvilka 
deröfver blifvit hörda. Emellertid har jag icke något att direkt anmärka 
mot Herr Ericsons förslag, men jag förstår blott icke, huru han tänker 
sig Regeringens ställning under tiden till det utarbetade förslaget till ny 
krigslag. Hans Excellens Herr Justitie-statsministern behagade nyss fästa 
uppmärksamheten derpå, att frågan skulle genom aflåtande af den ifråga
satta skrifvelsen komma i en förändrad ställning, som, enligt hvad Hans 
Excellens äfven gaf till känna, möjligen skulle förhindra Regeringen att ut
färda den nya krigslagen. Derföre vill jag taga mig friheten framställa 
den frågan: huru anse Herrarne att Regeringen bör handla i detta fall?
Bör val Regeringen inställa alla åtgärder och fortsättningen af utarbetan
det utaf den nya lagen eller skall Regeringen utfärda lagen, då den blif- 
ver färdig ? Bör man icke heldre nöjas med att Regeringen vidtager de 
förändringar, som redan blifvit af komiterade föreslagna och af auktori- 
teterna gillade, än att allt förblifver i sitt gamla tillstånd. För min del 
anser jag det sista vara mest lämpligt, ty sedan dessa förändringar blifvit 
antagna, är ju Riksdagen oförhindrad att vidare påyrka de förbättringar 
häruti, som kunna finnas vara af behofvet påkallade. Man bör åledes, 
enligt min tanke, låta saken hafva sin gång och icke lägga några hinder 
i vägen för den förbättring af vår krigslagstiftning som redan är å bane. 
I fall derföre Kammaren kommer att biträda Herr Ericsons förslag, så an
ser jag att man förut bör uttala den åsigt, att sådant icke bör lägga nå
got hinder i vägen för Regeringen att fortfarande arbeta på krigslagstift- 
ningens förbättrande och att, så fort sig göra låter, framlägga resultaten 
häraf i utfärdade nya lagar.

Jag har ansett, att ett tydligt uttalande häraf från Kammarens sida 
icke borde saknas i diskussionen om denna fråga, och har af denna an
ledning begärt ordet, hvarföre jag ock gerna skulle se att Kammarens le
damöter ville uti samma åsigt instämma.
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Herr Grefve Posse: Då jag, såsom reservant mot Utskottets första 
Utlåtande, härom redan uttalat min åsigt i sjelfva liufvudfrågan, så är 
det icke min afsigt att nu upptaga tiden med att söka återupplifva dis
kussionen härom, utan har jag begärt ordet endast för att besvara den 
af Herr von Troil gjorda framställningen. Jag kan nemligen icke fatta 
behöfligheten af hans yrkande om särskild proposition på fortfarande, äf
ven under år 1869, af anslaget till Krigshofrätten, ty Första Kammaren 
har redan beviljat detta anslag, och äfven om Andra Kammaren skulle 
besluta en skrifvelse i den syftning Herr Ericson föreslagit, så kan den
samma alldeles icke föranleda den påföljd, att anslaget derigenom för nästa 
år blir obehöfligt. Anslaget till Krigshofrätten för år 1869 är ock, enligt 
min åsigt, af Kammaren redan beviljadt, då det finnes upptaget på den 
tabell öfver utgifterna under riksstatens andra hufvudtitel, hvilken af 
Kammaren redan är godkänd, hvarför jag hemställer huruvida icke den 
ärade talaren skulle vara benägen att återtaga detta sitt förslag om fram
ställande af den utaf honom begärda propositionen.

Herr John Ericson: Jag har begärt ordet endast för att besvara
den direkta frågan, den ärade representanten från Göteborg framställt an
gående Regeringens blifvande ställning till frågan, i den händelse den af 
mig ifrågasatta skrifvelsen af Kammaren beslutas. Jag har i detta fall 
tänkt mig saken sålunda; ett af de två, antingen fäster Kongl. Maj:t nå
got afseende vid skrifvelsen eller också icke. I det förra fallet föreställer 
jag mig att, om Kongl. Maj:t vid nästa riksdag framlägger förslaget om 
ny krigslagstiftning, han äfven sannolikt på samma gång framställer för
slaget om nödiga åtgärder för att Krigshofrättens göromål må kunna af 
de civila hofrätterna fullgöras. Fäster deremot Kongl. Maj:t icke afseende 
vid Riksdagens åsigter härutinnan, och om Kongl. Maj:t icke ernar för 
Riksdagen framlägga den nya krigsstrafilagen innan den promulgeras, så 
kan visserligen denna lag redan under instundande sommar komma att 
utfärdas, och onekligt är, att om något Riksdagens åtgörande skall föregå 
lagens utfärdande, blir denna lag sednare utfärdad, men jag kan icke i 
detta förhållande se något synnerligt riksvådligt, och då den nedsatta 
komitéen hållit på så länge med detta ärende och dragit så långt ut på 
tiden dermed, så tror jag icke man löper någon fara, om man dröjer ännu 
ett år, blott man derigenom ernår något bättre än det resultat, hvartill 
komiterade redan kommit. Jag kan således icke dela Herr Björcks åsigt 
om de olägenheter, mitt förslag skulle kunna vålla.

Hvad Herr Peter Peterssons motion angår, så trodde jag mig verk
ligen hafva uttalat mig nog tydligt derom, då jag yrkade afslag af den
samma; och under det jag fortfarande hyser samma åsigt, påyrkar jag äf
ven fortfarande proposition på den af mig gjorda framställningen.

Herr von Troil: Så framt det eger sin rigtighet, att anslaget till
Krigshofrätten redan är af denna Kammare beviljadt, såsom Herr Ordfö
randen i Stats-Utskottet nyss påstod, så kan jag naturligtvis icke fort
sätta mitt yrkande om framställande af proposition härpå, men då Ut
skottet i denna punkt hemställt, att Andra Kammaren måtte i ämnet fatta 
beslut, har jag icke kunnat föreställa mig annat, än att detta beslut skulle
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gälla såväl motionen som anslagsfrågan. Då ärendet här förra gången 
förevar, uttalade jag mig i sjelfva saken, och har derföre nu icke velat 
vidare derom yttra mig; att jag då tillhörde majoriteten grundade sig 
derpå att, oaktadt jag tror att skrifvelsen blott kommer att inveckla frå
gan, då alla de auktoriteter, som i ämnet blifvit hörda, afstyrkt indrag
ningen af ifrågavarande domstol, jag ändock, på de skäl som anfördes, 
icke ville motsätta mig skrifvelsen, derföre att jag trott, det jag i detta fall 
borde böja mig för majoriteten. På de af Herr Björck anförda skäl an
ser jag dock vara bäst afstå sjelfva motionen, till dess fullständig utred
ning af ärendet visat, huruvida indragningen med fördel kan ske eller 
icke. Såsom vi känna, finnas specialdomstolar för krigsmagten i alla län
der, och dylika domstolar finnas ej blott för krigareståndet, utan man har 
äfven inrättat specialdomstolar af många olika slag, såsom t. ex. handels
domstolar, för att slita tvister i handelsärenden, och konsistorier, hvilka 
handlägga de till kyrkans och den allmänna undervisningens områden 
hörande ärenden, med flera dylika med dessa jemförliga rättsinstitu- 
tioner.

_ Såsom jag redan haft äran nämna, är jag rädd att den föreslagna 
skrifvelsen blott kommer att inveckla frågan, och ehuru jag fattat anslags
frågan så, som vore anslaget ännu icke bifallet, så vill jag dock, för den 
händelse detta är ett misstag af mig, återtaga mitt förslag i fråga härom.

Herr W i 11: Då Första Kammaren redan fattat sitt beslut i frågan och 
bifallit Stats-Utskottets deri afgifna Utlåtande, kan någon skrifvelse i den 
syftning, här blifvit föreslagen, naturligtvis icke komma att afgå; men om 
Andra Kammaren skulle bifalla motionen, så blefve frågan derigenom in
vecklad och promulgerandet af de under utarbetning varande nya krigs- 
lagarne kunde möjligen komma att fördröjas. Då jag emellertid tror, att 
det är en allmän önskan inom denna Kammare, att dessa nya krigslagar 
måtte så snart som möjligt utfärdas och de i de gamla krigsartiklarne 
qvarstående prygel- och daggstraffen upphäfvas, så anhåller jag att Kam
maren måtte instämma i Första Kammarens beslut att afstå motionen.

Herr Peter Petersson: Då jag anser, att Krigshofrätten är öf
verflödig och väl kan undvaras, instämmer jag i Herr Ericsons förslag, att 
Kammaren måtte besluta en skrifvelse till Kongl. Maj:t med begäran' om 
framläggande af förslag till indragning af detta embetsverk.

Herr K inmanson: Jag instämmer i de åsigter, som af Herrar
Björck och Witt här uttalats; och då jag nu tillika hör, att den talare, 
som framställt förslaget om aflåtande till Kongl. Maj:t af en skrifvelse i 
ämnet, tänkt sig att Kongl. Maj:t skulle till följd deraf uppskjuta pro
mulgerandet af de nya krigslagarne, så vill jag på det lifligaste motsätta 
mig denne talares förslag.

Dessa nya lagar komma att införa många önskade förändringar i de 
nu gällande krigsartiklarne. Deri qvarstå ännu stadgande!! om prygelstraff 
likasom andra mycket olämpliga bestämmelser; men allt detta är, såsom 
man vet, upphäfdt eller förändrad t i det redan utarbetade och af Högsta 
Domstolen granskade förslaget till nya krigslagar. Ett uppskof med ut-
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fårdandet af dessa vore derför ytterst olämpligt. Under det att promul- 
gerandet deraf skall utgöra ett stort steg framåt med hänseende ej mindre 
till bestraffningssättet än till krigsdomstolarnes organisation, möter ej deraf 
något hinder att framdeles åter förnya det särskilda förslaget om Krigs- 
hofrättens upphörande.

På grund häråt anser jag ej välbetänkt, om denna Kammare, endast 
för att uttrycka en åsigt uti en organisationsfråga, hvilken när som helst 
kan ånyo upptagas, skulle nu fatta ett beslut, som möjligen kunde för
dröja en vigtig och påkallad åtgärd i kulturens intresse; hvarför jag hem
ställer, att Kammaren, med gillande af Stats-Utskottets förut i frågan af
gift Utlåtande, måtte förklara den gjorda motionen icke föranleda till 
någon åtgärd.

Herr Staaff: Jag ber att få tillkännagifva, det jag instämmer med
den siste talaren, utan att jag derigenom vill binda mig vid någon viss 
åsigt i sjelfva frågan. Jag kan ej fatta hvad Herr Ericson med sitt för
slag egentligen menar, om ej deri ligger ett anspråk att Andra Kamma
rens beslut, ehuru stående i motsats till Första Kammarens, likväl skulle 
tjena Regeringen till ledning. Frågan står ju fortfarande öppen, äfven om 
motionen nu afslås.

Vidare ber jag få påpeka ett misstag, som, enligt min åsigt, förefanns 
i Herr Grefve Posses -anförande. Så vidt jag kan fatta, är frågan om 
sjelfva anslagets fortfarande utgående sväfvande och kommer att förblifva 
det, så vida nemligen Kammaren icke bifaller Stats-Utskottets förra Ut
låtande i ämnet.

Herr Key: Jag anser obehöfligt att återupprepa hvad som yttrades,
då frågan förra gången förevar till behandling; det är för litet hvar i friskt 
minne. Jag erkänner derjemte, att ett beslut om aflåtande af en skrif
velse till Kongl. Maj:t, i den syftning Kammarens majoritet då tillkänna- 
gaf, icke kan för denna gång föranleda till någon åtgärd; jag vill ej heller 
nu inlåta mig på frågan om den större eller mindre önskvärdheten deraf, 
att de nya krigslagarne blifva snart och oberoende af arméorganisationen 
promulgerade. Men då, om jag ej misstager mig, Hans Excellens Herr 
Justitie-statsministern nyss yttrade, att Representationen ej finge såsom 
en mot densamma kastad handske upptaga, om Kongl. Maj:t, oberoende 
af det beslut Andra Kammaren kunde komma att fatta, utfärdade de nya 
krigslagarne, så vet jag ej hvad som hindrar denna Kammare att vara 
konseqvent.

Då frågan förra gången förevar härstädes, fattade Kammaren med 
109 röster mot 19 och således med icke mindre än 90 rösters majoritet 
det beslut att till Utskottet återremittera frågan, och af den diskussion, 
som föregick detta beslut, framstod alldeles tydligt, att pluraliteten gil
lade sjelfva syftemålet i motionärens förslag. Att nu fatta ett annat be
slut och afstå motionen innebär, enligt min åsigt, större våda för fram
gången af majoritetens åsigt, än den skada ett uppskof med utfär
dandet af de nya krigslagarne kunde medföra. Men då, enligt hvad Herr 
Justitie-statsministern yttrat, något dylikt uppskof icke kommer att ega 
rum, äfven om Kammaren beslutar att till Kongl. Maj:t ingå med en
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skrifvelse i ämnet, finner jag från min ståndpunkt i frågan så mycket 
mera skäl att bifalla Herr Ericsons förslag.

Herr Carl Ifvarsson: Om Andra Kammaren skulle gå in på Ut
skottets förra förslag, så vore det detsamma, som att Kammaren frångått 
sin förut vid ärendets återremitterande uttalade mening, och det kan jag 
ej gilla.

Hvad sjelfva saken beträffar, så tror jag att ändamålet, eller Krigs- 
hofrättens indragning, kan vinnas oberoende deraf, om de nya krigslagarne 
utfärdas dessförinnan eller icke, men jag tror att det blir svårare att ge
nomföra denna åtgärd, sedan de nya lagarne utfärdats, och derföre anser 
jag det vara bättre, om frågan om Krigshofrättens indragning kunde före
tagas i sammanhang med utarbetandet af desamma. Ett års uppskof tror 
jag ej heller är så farligt.

Detta är min åsigt, men som sagdt, anser jag det ej omöjligt att 
vinna det ändamål, motionären afsett, äfven sedan de nya krigslagarne 
promulgerats. Emellertid tror jag, att den opinionsyttring, som ligger i 
Herr Ericsons förslag, är på sin plats, då Regeringen derigenom får veta 
Kammaiens önskan, och jag tror, att om ett förslag om Krigshofrättens 
indragning atiåtes från Regeringen, så skall det vinna båda Kamrarnes 
bifall. Jag instämmer derföre med Herr Ericson.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen förmälde, att yrkanden 
blifvit gjorda dels på bifall till det förslag, som Stats-Utskottet rörande 
denna fråga framställt i tredje punkten af dess Utlåtande N:o 26, dels 
jemväl att Kammaren, med fortsatt beviljande af det för Krigshofrätten 
nu anvisade anslag, skulle i öfverensstämmelse med Herr John Ericsons 
förslag besluta aflåtandet från Riksdagen af en underdånig skrifvelse i äm
net till Kong! Maj:t. Derjemte hade Herr von Troil yrkat, det Kamma
ren måtte uttryckligen förklara, att anslaget till Krigshofrätten beviljades 
för år 1869, men då detta förklarande låg inbegripet i hvilkendera af 
ofvannämnda tvänne meningar som blefve vinnande, ansågs särskild propo
sition derå icke erforderlig. A de öfriga begge yrkandena framställdes 
derefter propositioner, som besvarades med blandade ja och nej ; i anled
ning hvaraf och då votering begärdes, en voteringsproposition af följande 
lydelse uppsattes, justerades och anslogs:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i 3:die punkten af 
dess Utlåtande N:o 26,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren för sin del beslutat, att Riksdagen med 

fortsatt beviljande af det för Krigshofrätten nu anvisade anslag måtte till 
Kongl. Maj:t aflåta underdånig skrifvelse med anhållan, det Kongl. Majrt 
behagade, efter ärendets utredning, taga i nådigt öfvervägande, huruvida 
ej Krigshofrätten må kunna indragas och de mål, som nu tillhöra denna 
domstol, på de öfriga hofrätterna öfverfiyttas.
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Omröstningen utföll med 38 ja och 114 nej, hvadan Kammaren fat
tat beslut i öfverensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Andra punkten.
Voteringspropositionen godkändes.

Tredje punkten.
Voteringspropositionen godkändes.

Fjerde punkten.

Herr Grefve P o s s e: Sedan denna fråga behandlades i Stats-Utskot- 
tet, hafva vissa betänkligheter uppstått, om den voteringsproposition, som 
Utskottet här föreslagit, är uppställd i fullkomlig öfverensstämmelse med 
65 § Riksdags-ordningen. Obestridligen är det väl denna paragrafs me
ning, att då i anslagsfrågor en af Riksdagens Kamrar beslutar en skrif
velse till Kongl. Maj:t, frågan om skrifvelsens aflåtande skall blifva före
mål för gemensam votering endast i det fall, att densamma innefattar ett 
bestämdt vilkor för bifall till ett anslag. Så var åtminstone åsigten om 
innehållet af denna paragraf förlidet år, då tvänne dylika frågor före- 
kommo. Den ena af dessa rörde anslåendet af medel till den Wermländ- 
ska jernvägen, vid hvilket anslag Första Kammaren fogat en skrifvelse, 
som icke ansågs böra få medfölja Första Kammarens beslut i den gemen
samma omröstningen. Den andra frågan rörde den af Andra Kammaren 
beslutade skrifvelsen i afseende å anslaget under riksstatens tredje huf- 
vudtitel, hvilken skrifvelse deremot innefattade ett bestämdt vilkor för 
detta anslags användande och derför äfven fick inflyta i voteringsproposi
tionen vid den gemensamma omröstningen.

Om man nu får anse detta den förra Riksdagens förfarande såsom 
öfverensstämmande med sjelfva grunden i 65 § Riksdagsordningen, så åter
står att tillse, huruvida den af Andra Kammaren i denna fråga beslutade 
skrifvelse kan anses såsom ett vid det af Kammaren beviljade anslag 
fästadt vilkor. Skrifvelsen ansågs visserligen ej af Utskottet såsom ett 
vilkor, utan såsom en antydan om den åsigt som legat till grund för 
Kammarens beslut, eller såsom en motivering derför.

Då man väl ej heller kan anse den af Kammaren beslutade anhållan, 
“det Kongl. Maj:t, efter pröfning af de utaf Befästnings-komitéen fram
lagda planer, behagade, rörande ytterligare fortsättningen af dessa arbeten 
under nästa år, vid nästkommande riksdag afgifva förslag så tidigt, att 
Riksdagen må kunna då anvisa hvad som för ändamålet må finnas nödigt11, 
såsom ett vilkor, då Kongl. Maj:t, oberoende af en dylik anhållan, är oför
hindrad att, om han så vill", till nästkommande Riksdag aflåta en fram
ställning af det innehåll skrifvelsen åsyftar, så tror jag för min del, att 
det är nödvändigt att ur voteringspropositionen utesluta strofen om skrif
velsen.

Jäg erkänner, att jag deltagit i Utskottets beslut och att jag först 
sedermera kommit till klarhet i frågan.

Herr
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Herr Björck: Det är naturligt och i viss mån rigtigt, att samma 

ormer, som följdes under de förra ståndsriksdagarne, äfven iakttagas af 
en nya Riksdagen, dock endast så vida ej den nya lagstiftningen medgif- 

ver andra former, men det är detta man bör tillse. Om man tager i be
traktande innehållet af 65 § Riksdagsordningen, så föreskrifve/den, att 
då, i fråga om statsutgifter, Kamrarne fatta stridiga beslut, skola be^ge
SaZreD af v°r SlgiÖlta °“ de olika besH ^ari hvardera St 

nät. Deraf följer, att hvardera Kammarens beslut i hela sin vidd
JE?, Slg att deri mnefattas beslut om en skrifvelse eller något annat’ 
skall ingå i voteringen. b
Hr rwVr ibe;lutade skrifvelsen angifver ändamålet, hvartill medlen anslås, 
ar det naturligtvis nödvändigt, att skrifvelsen åtföljer anslaget, ty annars
hvarf!? dpi°mma atf, anS6S. Säf“ beviljadt till ett annat ändamål, än 
Hvartill detsamma verkligen år afsedt.
för skår bort skrifvelsen, som säger att Riksdagen
™ , Carlsborgs fästnings byggnadsarbeten beviljat 20,000 R:dr
Z J (l! Sn,P Samm,a gäug anbåller’ “att KonSL Maj:t, efter prof
il, d ,utaf Befastnmgs-komiteen framlagda planer, behagade, rörande 
y eiägare fortsättningen af dessa arbeten under nästa år, vid nästkom-
rtrfdag fafglfva/ÖrsS!ag sä tidi^ att Riksdagen må kunna då an
visa hvad som för andamålet må finnas nödigt", om, säger jag, man så-
2onoM fritt 0“ratt fÖr tri1869 tlU ifrågavarande arbeten beviljats 
20 000 R.dr, så återgifver man helt ongtigt Riksdagens beslut, ty skrifvelsen
en deirafUårS f8MagetKar endast tiU en del af arbetena under
en del af året 1869, och under förutsättning att, om Kongl. Maj:t finner
deS? am agdaf- befastningsplanerna ngtiga, så skola ytterligare medel till 

esammas utförande under ar 1869 af nästkommande Riksdag beviljas.
man s*S ^ d<?°re frågan så, att om man tager bort skrifvelsen, så gifver 
man åt denna Kammares beslut en helt annan betydelse, än den detsamma
VC1 lClWM °chjSVfrhgen torde fräSan kunna ses på något annat sätt.

, k-ener icl meclgi ver jag gerna, att det ej skulle innebära någon fara
fö! V?Sen [a aj rl det är eJ obekant för någon, åtminstone icke
lieen a? dTrf6™’ h l Kammaren med sitt beslut egentligen afsett, nem- 
f? v’ dä de uppgjorda befastningsplanerna ännu icke vid beslutets fat

tande 'oio af Kongl. Maj:t godkanda, endast bevilja så stort anslag, som
RiKrLVTa llodl^. for arbetsmanskapets sysselsättande, intilldess8 nästa 
Rik dag kunde bevilja de för arbetenas fortsättande, efter slutligen fast
nat P r\tn°dlfa ,meM ?ke heller kan Jag hnna, att det skalle vara 
“S å st01‘ olycka, om Regeringen skulle finna, att några ytterligare 
medel icke borde under år 1869 användas till arbetena vid Carlsborg. STy 
enligt ram åsigt, skulle de medel, hvilka vi under den närmaste framtiden
StockJS'^tfä!ldé,9tn'"gsb,sgn'‘d8ri läm!,Iieire ku,ma “*«*• ai

att ifTClt' afS!ende kan JaS. emellertid, som sagdt, ej finna annat, an 
att om man i votenngspropositionen upptager endast det belopp, 20,000
mi ei ÖpdTa M de ^varande arbetena beviljat, så har
att skifvpLå glfV-i KammarenS beslut’ ocb derföre måste jag hålla på 
att skrifvelsen jemväl ingår i votenngspropositionen. Det är ganska sannt,
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att den ej innehåller något vilkor, men den innehåller en förklaring, som 
till och med är vigtigare än ett vilkor. Vi skola komma ihåg att med 
afseende å detta anslag fråga är om formen för dess beviljande, om sattet 
för dess användande och om dess belopp. Alla dessa tre frågor föreligga 
vid detta anslag till afgörande. Men genom bortjusterande af den del åt 
denna Kammares beslut, som innefattar skrifvelsen, skulle man gå förbi 
frågan om sättet för anslagets användande och endast lösa de tvanne
öfriga tvistepunkterna. . . ,, ... , ,, ,

På dessa grunder kan jag ej finna annat, an att den af Utskottet 
uppställda voteringspropositionen är ganska rigtig, och yrkar derföre att 
densamma måtte af Kammaren bifallas.

50 Den 1 April, f. m.

Herr Grefve Po sse: Den framställning Herr Björck gjort i den
syftning, att det vore nödvändigt att bibehålla förslaget om en underdå
nig skrifvelse, emedan denna skulle innehålla ett förtydligande af hvad 
Kammaren med sitt beslut menat, kan väl vara rigtig, om man vill anse 
detta såsom en korrespondens emellan enskilde; men om det af denna 
Kammare fattade beslut blifver Riksdagens, får Kong].. Maj:t derom icke 
veta annat, än att 20,000 R:dr blifvit för år 1869 anvisade till fastmngs- 
byggnadsarbeten vid Carlsborg, ty med eller utan skyfve se vranesi icke 
någon annan upplysning. Hade Kammarens beslut vant att anvisa 20,000 
R:dr att användas under de fyra första månaderna af år 18b9, både for
hållandet varit helt annat, men i enlighet med Kammarens beslut alsägs 
nämnda summa för hela år 1869 Jag tror dessutom att ett vtterhgaxe 
skäl för det af mig framställda yrkandet ligger deri, att i Stats-Utskottets 
Utlåtande N:o 28, angående dessa befästningsarbeten, frågan om anslaget 
och frågan om skrifvelsen blifvit behandlad i särskilda punkter.

Herr H ier ta: Jag kan icke finna något, som i grundlagsenligt hän
seende hindrar Kammaren att votera om en sådan skrifvelse, som redan 
blifvit af Kammaren beslutad. Hade något sådant hinder exsisterat, ha e 
säkerligen Herr Talmannen funnit betänklighet att derom framställa pro
position. Kammaren kan då icke frångå sitt en gång fattade beslut med 
mindre detta beslut skulle anses origtigt; men for att komma till ett så
dant resultat, skulle man inlåta sig i en ny diskussion öfver sj elfva frågan, 
hvilket jag anser icke böra ega rum, sedan öfverläggmngen redan ar full
ändad. Jag anhåller derföre, att den föreslagna voteringspropositionen må 
oförändrad antagas.

Herr vice Talmannen Mannerskantz: Denna fråga har vant före
mål för öfverläggning i talmanskonferensen, och med undantag åt en eller 
annan, som var tvehogsen, instämde alla de öfriga den, att det icke var 
riktigt att intaga skrifvelsen i voteringspropositionen Det ansags nemli
gen icke öfverensstämmande hvarken med förut rådande praxis eller nu 
gällande grundlag, som i 65 § Riksdagsordningen bestämmer hvad som 
skall utgöra föremål för gemensam omröstning. Dåde den tanke, som 
legat till grund för Kammarens beslut i frågan, blifvit inlagd såsom vil
kor för anslaget, hade derom kunnat voteras; men har har man blott 
en lösryckt skrifvelse, som icke utgör något vilkor för anslaget. Det fal-
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W V;'!. °iSf af sig SJ'el5 att °“ denna strof angående skrifvelsen utstry- 
kes ui votermgspropositionen, Kammaren icke derföre frångått sitt be
slut om skrifvelsens aflåtande. °

Jag anser det vara mot grundlagen stridande att votera om denna 
slarf velse; och då det icke kan leda till något nyttigt ändamål, hvarföre 
då upprifva tvister om grundlagens tolkning? Jag instämmer uti det 
yr ande, som blifvit af Stats-Utskottets ordförande framstäldt.

^crr Larsson: Vore det verkligen så krångligt med 65 8
' “ -flere talaro skulle jag vara tveksam, huruvida den föreslagna
SK- kunde bifallas- Dä likväl denna Kammare fattat 

öp!- sadanf be®lut’ som neJ -propositionen innehåller, och detta beslut stri- 
tlhT V Kammarens har man att votera emellan detta sednare
beslut, å ena, och Andra Kammarens, å andra sidan. Det kan således
ntnmV\ra stnda"de mot 6d § att godkänna voteringspropositionen. Dess- 
utorn, huiu skulle Kongl. Maj:t annorledes än genom eu skrifvelse kunna 
få kännedom om Riksdagens önskan i detta fall? De öfriga punkter om 
hvilka votering skall ega ruin, innefatta icke heller rena anslagsfrågor och
dL^Xv^r^r1 dem söras samma “kni^*»»

jeinvagsforetag, der lokala intressen alltid söka göra sig gällande och då 
man icke alltid är så noga med formen.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Öfverläggningen förklarades slutad. Efter att hafva upptagit de yr
kanden, som derunder förekommit dels på bifall till den ifrågavarande 
voteringspropositionen i oforandradt skick och dels på bifall till samma 
proposition i ofrigt, men med uteslutande ur nej-propositionens första mo-
IW1 aMnid t? SOn? a*äg aflftandet af en underdånig skrifvelse till 

ongl. Maj .t tillkannagaf Herr dalmannen, hurusom, då 65 8 Riksdags
tid fÖremäl fÖr Kamrarnes gemensamma voteringar endfst 
omnämnde sådana ämnen, som angmge statsutgifter eller bevillning eller 
Riksbankens eller Riksgälds-kontorets styrelse eller förvaltning, menden i 
förevarande voteringsproposition till sjelfva anslagsfrågan fogade frågan om 
en skrifvelseicke vore till den förra ställd i något sådant förhållande af 
vi kol eller förbehåll att densamma kunde från anslagets beviljande anses 
oskiljaktig, betänkligheter visserligen hos Herr Talmannen uppstått, huru- 
lda proposition å Utskottets omrostmngsförslag i oförändradt skick rätte

ligen kunde gd vas, men att emellertid, då Stats-Utskottet icke hyst någon 
sådan betänklighet, hvilken, att döma af den nu hållna öfverläggniimen

SyiltCS vara delad> samt ofvan nämnda gr undlags- 
pa ag1 af alltså leinnade rum jemväl för en annan tolkning än den nu an
tydda, Herr la mannen vid sådant förhållande ansett sig icke böra vägra 
proposition å Utskottets förslag äfven i dess oförändrade skick. §
„ f a6ri la™annen framställde derefter propositioner å begge ofvan- 
anforda yrkanden; och då svaren utföllo med blandade ja och nej, samt
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votering begärdes, blef nu uppsatt, justerad och anslagen denna voterings-

Deri som godkänner i oförändradt skick den af Stats-Utskottet i 

fjerde punkten af dess Memorial N:o 44 föreslagna voteringsproposition,
röstar ja;

Den det ej vill,
röstar nej;

Vinner nej, har Kammaren godkänt den ifrågavarande voterings- 
propositionen med den förändring, att ur nej-propositionens första moment 
uteslutes den mening, som afser en underdånig skrifvelses aflåtande eller
från och med orden: “samt att genom “------- — till och med orden:
“må finnas nödigt11.

Omröstningen visade vid sedlarues öppnande 86 ja och 59 nej, hva
dan Kammarens beslut utfallit i enlighet med ja-pi opositionen.

Femte punkten.
Voteringspropositionen godkändes.

Sjette punkten.
Utskottets sammanjemkningsförslag godkändes.

Sjunde punkten.
Voteringspropositionen godkändes.

Rörande åttonde punkten, som nu förekom, hemställde Herr Talman
nen att, då här vore fråga om tolkning af ett Första Kammarens beslut, 
med afgörandet måtte få anstå, till dess underrättelse hunnit ingå, huru
vida Utskottets mening blifvit af Första Kammaren godkänd.

Detta förslag bifölls.

Nionde och tionde punkterna.
Voteringspropositionerna godkändes.

Elfte punkten.
Yttrandet lades till handlingar^.

Tolfte punkten.
Herr Otterström: Man skulle af de ordalag, Utskottet begagnat,

kunna tro, att här blott är fråga om det sista momentet i nittonde punk
ten af Utskottets Utlåtande N:o 32, som blifvit af Första Kammaren af- 
slaget, och hvilket afsåg en underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t med 
anhållan om ändring i gällande folkskolestadga. Andra Kammaren har 
dock till Utskottet återförvisat alla punkterna och har således ännu icke 
fattat beslut angående någon af de i ämnet väckta motionerna. JNamnda
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sista moment torde dock, i följd af Första Kammarens beslut hafva för
fallit, ehuruväl Utskottet icke fästat afseende vid hvad jag såsom motio
när åsyftat med momentet e), nemligen en omarbetning af folkskolestadgan 
i dess helhet, hvarigenom man skulle kunna komma till enkelhet och 
klarhet i stället för det oefterrättlighetstillstånd, som nu är rådande i 
afseende derpå, att man ofta icke vet hvad som i ett speciel fall är före- 
skrifvet. Vi halva nemligen icke mindre än 30 å 40 kongl. bref och 
cirkulärer, utkomna efter folkskolestadgans utfärdande. Och jag hemstäl
ler till hvar och en, som varit ledamot i eu skolstyrelse, huru svårt det 
är att reda sig med alla dessa på många håll spridda föreskrifter. Jag 
lemnar dock momentet e) å sido, under antagande att det genom det be
slut Första Kammaren derom fattat förfallit.

Hvad nu angår de tre särskilda momenten och först det, som af- 
ser Herr Nilsons motion, så tager jag för gifvet att motionären sjelf icke 
håller på sitt förslag. Beträffande tredje momentet, som afhandlar Herr 
Rundbäcks motion, hvilken går i samma syftning som min, men är så till
tagen, att Staten skulle öfvertaga folkskolelärarnes hela aflöning, hvarige
nom ökadt anslag skulle blifva en följd, under det jag i min motion hål
lit mig till redan befintliga anslag, godkänner jag hvad Utskottet hem
ställt, att motionen måtte lemnas utan afseende. Den hälft af skydds- 
afgiften, som hittills utgått till kommunen, utgör 640,000 R:dr och an
slaget till förbättring af folkskolelärarnes löner har utgått med 150,000 
R:dr. Min motion afser, att dessa båda belopp, tillsammans 790,000 R:dr, 
skulle på ordinarie stat uppföras, och att hvarje skoldistrikt för hvarje 
sin egentliga folkskola skulle erhålla såsom bidrag till skollärarens aflö
ning hälften af skollärarens lön från kommunen. Anslaget icke blott 
räcker till för detta ändamål, utan lemnar ett öfverskott af omkring 
116,000 R:dr, hvarmed minst 500 nya folkskolor skulle kunna upprättas 
med anslag af halfva folkskolelärarelönen. Dessa 500 nya folkskolor äro 
de, som just de stora församlingarne behöfva; men de stora pastoraten 
finna icke någon väckelse dertill, då de nu få behålla det rika anslaget af 
“folkskoleafgiften11, utan att behöfva anstränga sig för upprättande af 
flera skolor för behofvet, Jag får derföre anhålla, att Kammaren ville, 
med godkännande af Utskottets afstyrkande af Herrar Nilsons och Rund
bäcks motioner och med instämmande i Första Kammarens beslut angå
ende sista momentet, afslå Utskottets förslag i andra momentet af nittonde 
punkten i Utlåtandet och bifalla hvad jag i min motion under momenten 
a), b), c) och d) föreslagit. Ett sådant beslut af Kammaren skulle na
turligtvis föranleda en gemensam votering, och då jag af den föregående 
diskussionen i denna fråga funnit, att den har stora sympathier i denna 
Kammare, och jag icke saknar anledning till det antagande, att ett lik
nande förhållande inom Första Kammaren eger rum, hoppas jag att frå
gan derigenom skulle få en sådan utgång, att man redan med denna 
riksdag skulle komma ifrån det trassel, som hittills varit rådande. Jag 
anhåller, att Herr Talmannen behagade framställa särskild proposition å 
hvarje moment i den nittonde punkten.

Herr Björck: Ehuru jag har ganska stora sympathier för Herr 
Otterströms förslag, tror jag likväl att frågan för närvarande står så, att
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det icke skulle vara lämpligt, om Kammaren nu obetingadt uttalade sig 
för bifall till samma förslag. Det anmärktes, då frågan förra gången ut
gjorde föremål för öfverläggning, att ändamålet vore att tvinga de för
samlingar, som försummat sina skyldigheter i afseende å folkskoleunder- 
visningen, att fullgöra desamma; men en svårighet ligger deri, att man 
knappast kan gå så våldsamt till väga, att man fråntager församlingarne ett 
anslag, som de hafva utan något vilkor. Då saken står på denna punkt 
och andra förslag äro framställda, hvilka icke äro behäftade med nyss 
antydda olägenheter, om än andra svårigheter dervid sammanhänga, tror 
jag, att man ännu en gång bör se till, om Staten bär tillfälle till att göra 
de uppoffringar som sistnämnda förslag påkalla. Med afseende å dessa 
konsiderationer, med afseende å hvad Ecklesiastik-ministern, då frå
gan förra gången förevar, uttalade angående nödvändigheten att be
träda eu annan väg, om från Representationens sida skulle göras något 
för folkskolans utveckling, och med afseende slutligen å den nödvändighet, 
hvari Regeringen sjelf befinner sig att vid nästa riksdag framkomma med 
förslag i ämnet, derest den vill verka i nyssberörda rigtning, anser jag det 
vara för tidigt att nu fatta något beslut i saken, och jag hemställer der
före till Herr Otterström, att han ville låta sitt förslag falla. Den utred
ning frågan fått är i många hänseenden upplysande, och då Regering 
och Representation ofelbart komma i tillfälle att se frågan ur en mera 
omfattande synpunkt, tror jag det vara bäst att låta saken stadna dervid, 
att i dess närvarande skick ingenting åtgöres.

Jag yrkar derföre bifall till Utskottets hemställan, men upprepar 
ännu en gång att motionärens förslag har för mig mycket lockande.

Herr Rosenberg: Då jag begärde ordet, hade icke någon, utom
Herr Otterström, yttrat sig i ämnet, och ansåg jag nödvändigt, att frågan 
kom under diskussion, så att man åtminstone måtte få klart för sig hvad 
Kammaren nu skall besluta i frågan. Flera motioner i fråga om folk
skoleväsendet hafva denna riksdag blifvit remitterade till Stats-Utskottet, 
som dock icke funnit skäl biträda dem på annat sätt än medelst att före
slå en skrifvelse till Kongl. Maj:t, med anhållan att i folkskolestadgan 
måtte inflyta sådana bestämmelser, hvarigenom hvarje församling tillför- 
bundes underhålla ett med hänsyn till såväl folkmängd som areal be
stämdt antal med examinerade lärare försedda folkskolor. Första Kam
maren ansåg redan detta vara alltför mycket och afslog detta förslag. 
Andra Kammaren deremot fann Utskottets hemställan i ämnet innefatta 
för litet och återförvisade på sådan grund ärendet till Utskottet. Något 
definitivt beslut i saken är således icke inom denna Kammare fattadt. 
Nu måste man således besluta sig för ettdera af de två alternativen, 
att nemligen antingen bifalla Herr Otterströms motion eller, såsom en an
nan talare föreslagit, låta frågan för närvarande förfalla. För min del 
bekänner jag, att jag icke är böjd för detta sednare, helst jag icke kan 
finna det synnerligen lämpligt eller Kammaren värdigt att den ena veckan 
uttala en åsigt samt, då det visar sig att denna röner motstånd, en eller 
annan vecka derefter uttala en annan. Jag förenar mig derföre i Herr 
Otterströms yrkande om bifall till momenten a), b), c) och d) i hans 
motion; — frågan må sedermera falla eller ej, jag har dock icke frånträdt
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min uttalade åsigt. Jag har väl såsom skäl att ej bifalla motionen hört 
invändas, att det icke skulle vara välbetänkt att fråntaga församlingarne 
ett anslag, som nu utan vilkor tillfaller dem, men jag tror ej, att bilall 
till motionen skulle föranleda detta resultat, ty man kan ju låta de för
samlingar, som halva sitt skolväsende behörigen ordnadt, behålla det an
slag de nu uppbära och sedan fylla behofvet på i motionen föreskrifvet 
sätt. Det linnes nemligen två sätt att tillvägagå, det ena att indraga 
hela nuvarande lolkskoleafgilten till Statsverket och sedan låta detta ut
betala anslag deraf till kommunerna, och det andra att låta dessa sednare 
behålla de dem nu tillfallande medel och gifva dem fyllnad lör återstå
ende behofvet. Då nu, enligt hvad motionären uträknat,- nu befintliga 
tillgångar äro tillräckliga icke blott att underhålla de skolor, som redan 
finnas, utan äfven till lika aflöning vid 500 nya skolor, så vill det i san
ning synas, som vore det mindre lämpligt att i fråga om fördelningen af 
folkskoleafgiften tillvägagå på samma sätt som hittills, hvarigenom inträf
fat att en del församlingar kapitaliserat dessa medel och låtit sitt skol
väsende vara som det al ålder varit häfver. På dessa grunder är det 
som jag till alla delar instämmer med Herr Otterström.

Herr Ola Jönsson: Förevarande fråga synes mig i sanning alltför
vigtig, lör att man skulle låta densamma falla. Den diskussion, som före
gick inom Kammaren vid behandling af Utskottets Utlåtande N:o 32, rö
rande regleringen af utgifterna under åttonde hufvudtiteln, visade mer 
än väl det sätt, hvarpå dessa medel dels hittills utgått, dels ock huru 
de blifvit af kommunerna använda, och fann man då ganska otvetydigt, 
att rättelse i dessa förhållanden var af behofvet påkallad. Då nu motio
nären icke ifrågasatt några större utgifter från Statsverkets sida utan 
tvärtom sökt ådagalägga, att besparingar skulle kunna åstadkommas, samt, 
äfven om detta sednare icke inträffar, en jemnare fördelning af medlen 
dock beredes, så kan jag icke annat än med honom instämma.

Herr Jonas Andersson: För min del tvekar jag deremot att
bifalla hvad Herr Otterström i sin motion föreslagit, enär det Tillfälliga 
Utskott, som fått sig uppdraget att behandla åtskilliga motioner i hit
hörande ämne och af hviika somliga afse ganska genomgripande för
ändringar i folkskolans organisation, ännu icke afgifvit sitt Betän
kande; hvarföre, och innan man vet huru Utskottet tänker föreslå 
en framtida organisation af folkskolorna, jag lör min del anser det 
för tidigt att nu besluta öfver de af Herr Otterström afgifna för
slag. Helst skulle jag hafva sett, att denna Irågas behandling uppskju
ta, till dess det Tillfälliga Utskottets Betänkande hunnit inkomma, men 
som detta nu icke låter sig göra, anser jag bäst låta saken anstå, till dess 
förslag framkommer om en mera genomgripande förändring i folkskolans 
organisation. Till Stats-Utskottet hafva åtskilliga motioner i fråga om 
folkskolan blifvit denna riksdag remitterade och en del andra till ett 
Tillfälligt Utskott, och är det, till följd af denna delning, svårt att från 
någotdera hållet få något helt. Äfven jag har väckt i detta ämne en 
motion, som remitterats till Stats-Utskottet, utan att ännu, såvidt jag
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kunnat erfara, yttrande deröfver afgifvits. För min del instämmer jag i 
öfrigt i Herr Björcks anförande.

Herr Carl Ifvarsson: I framtiden torde det visserligen blifva nö
digt att bestämma sättet för ifrågavarande medels utgående till församlin- 
garne, så att t. ex. ett visst belopp anslås åt hvarje skola, men deremot 
betvifla!’ jag högeligen, att det går an att härom fatta beslut under nuva
rande förhållanden, enär, i sammanhang med ifrågavarande förslag och 
såsom en följd deraf, omreglering af hela skolväsendet och reglernenta- 
riska föreskrifter för dessa anslags beviljande torde blifva nödvändiga. 
Min åsigt har äfvenledes varit, såsom synes af min vid Stats-Utskottets 
Utlåtande N:o 32 fogade reservation, att man borde ingå till Kongl. Maj:t 
med en underdånig skrifvelse, med anhållan att Kongl. Maj:t täcktes låta 
verkställa en utredning af frågan och afgifva bestämdt förslag i fråga om 
sjelfva grunden för dessa medels fördelning, men deremot anser jag det 
svårligen låta sig göra att nu på stående fot besluta den åsyftade för
ändringen, hvarföre, och sedan Första Kammaren genom sitt beslut af- 
klippt frågan om den underdåniga skrifvelsen, nu icke annat torde vara 
att göra än låta saken för närvarande förfalla, Då det för behandling af 
skolfrågorna tillsatta Tillfälliga Utskottet hunnit afgifva sitt Betänkande, 
torde tiden vara inne att bringa saken på det klara, och instämmer jag 
derföre i Herr Björcks yrkande, att denna fråga om förändring i sättet 
för fördelning af anslagen till folkskolorna för närvarande måtte förfalla.

Herr Ola Jönsson: De skäl, som af den sist föregående talaren 
blifvit anförda, äro icke synnerligen hållbara, emedan frågor om anslag 
och dess fördelning äro fristående från frågan om meddelande af reglemen- 
tariska föreskrifter för folkskoleväsendet. Huru man än reglementerar, så 
erfordras ju bestämd föreskrift om sättet, hvarpå anslaget till folksko
lorna skall utgå. Den siste talaren ansåg, att skrifvelse i ämnet icke 
kunde till Kongl. Maj:t aflåtas, men derom är ju ej heller nu fråga. 
Skulle Kammaren fatta beslut i enlighet med Herr Otterströms förslag, så 
kommer väl frågan att underkastas gemensam votering, och då kommer 
man till det resultat, hvartill omständigheterna kunna gifva anledning.

Emedlertid har jag icke funnit skäl att frångå mitt förra yrkande.
4

Herr O t ter ström: Denna fråga, nemligen om bästa sättet att 
understödja folkskolorna, har stått på dagordningen alltsedan 1856 års 
riksdag, från hvilken tid densamma riksdag efter riksdag återkommit. 
Här är nu mindre fråga om beloppet af detta understöd än om sättet för 
dess utgående, ty erfarenheten har visat, att man med stora anslagssum
mor för detta ändamål ej åstadkommit en tiondedel af den nytta, som 
vunnits med vida mindre belopp, som på annat sätt och vilkor utgått. 
Detta har visat sig derigenom, att med den halfva million riksdaler, som 
under namn af folkskoleafgift utgått till församlingarne, i förhållande till 
deras folkmängd just icke uträttats särdeles mycket till folkskolornas be
främjande, då deremot, genom det sätt hvarpå hälften af återstående halfva 
personliga skyddsafgiften anslagits till understöd åt folkskolorna, vida mera 
verkligt gagn åstadkommits. Detta sednare understöd utgår på det sätt,
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att, sedan församlingen visat, att den för folkskolelärarens aflöning till
skjutit ett belopp, som motsvarar anslaget af Staten under namn af “folk- 
skoleafgift", den för återstående delen af samma aflöning åt Staten er
håller hälften, då den tillskjuter andra hälften. En ledamot af Stats
utskottet befarade att genom bifall till min motion anslaget från Statens 
sida skulle möjligen komma att höjas. Långt derifrån! Detta är det enda 
sättet att förekomma såväl nya anslag, som att de gamla kastas på all- 
männingen. Låta vi deremot församlingarne fortfarande behålla de hit
tills till dem utgående anslag utan afseende på hvad de gjort för folk
skolans utveckling, så kan den ärade ledamoten af Stats-Utskottet vara 
beredd på nya anslag för ifrågavarande ändamål. Hvad åter angår en 
annan talares yttrande derom, att från det Tillfälliga Utskott, som blifvit 
tillsatt för skolfrågornas behandling, kan väntas ett förslag, hvarigenom 
reda och klarhet i detta ämne vinnes, så kan jag försäkra honom att 
detta Utskott icke kommer att afgifva något förslag, som kan modifiera 
eller inverka på denna fråga, ty nämnda Utskott kan blott sysselsätta sig 
med förhållanden, som afse t. ex. sambandet emellan elementar- och folk
skolorna, eller de särskilda fordringarne för inträde i de olika skolorna, 
men detta är ju alldeles oberoende af det ämne, hvarom för närvarande 
är fråga.

I afseende å hvad en talare antydde i fråga om Statens understöd 
till de s. k. småskolorna ber jag få upplysa, att då Staten i understöd åt 
folkskolorna lemnar hälften af lärarelönen, så utgår deremot i bidrag åt
småskolorna en tredjedel af hela kostnaden, och härleder sig denna olik
het från de olika förhållandena på olika ställen. Inom en kommun un
dervisas i småskolan blott så mycket som erfordras för inträdet i folk
skolan, och kan kostnaden för en sådan småskola uppgå till en obetyd
lighet; inom andra kommuner deremot verkar småskolan fritt och sjelf
ständigt, ersättande den egentliga folkskolan, så att af lärarne fordras ett 
högre kunskapsmått. För en sådan skola är kostnaden större, och är 
det derföre icke möjligt att åt alla småskolor bestämma lika stort anslags- 
belopp.

Då denna fråga nu är så utagerad, att hvar och en, som velat sätta 
sig in i densamma, bör ega klart för sig hvad han bör göra, så vill jag 
nu icke längre upptaga Kammarens tid med någon vidare belysning. Jag 
misströstar ingalunda, om frågan ej nu afgöres utan hänskjutes till en 
kommande Riksdag, men jag skulle dock onekligen helst hafva sett, att 
man redan denna riksdag kommit på det klara.

Herr Meijerberg: Ehuru all diskussion om skolfrågor på detta 
rum kan synas vara ganska tråkig, och ehuru jag särskild! befarar, att 
den nu förda diskussionen genom sin vidlyftighet så förefallit Kammaren, 
tvekar jag emellertid icke, med afseende å frågans vigt, att med några få 
ord gifva till känna min mening om förevarande ämne. Det lider, enligt 
min åsigt, icke något tvifvel, att frågan befinner sig i ett outredt skick, 
och detta finner jag ganska naturligt, ty det Utskott, som eljest har att 
behandla siffror och anslag, har här fått taga befattning med en fråga, 
hvilken, på samma gång den i sin närvarande form närmast afser ett an
slag, dock egentligen utgör en skolfråga. Ehuru jag således erkänner, att
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frågan för närvarande är i ett outredt skick och tillika villigt medgifver, 
att öfvergången från ett system till ett annat kan för vederbörande auk- 
toriteter vid tillämpningen förorsaka ganska stora svårigheter, kan jag 
likväl icke annat än instämma i det af motionären Herr Otterström fram
ställda yrkande, och jag föranledes dertill åt tvänne skäl. Först och 
främst är jag nemligen förvissad, att vederbörande myndigheter i detta af
seende, och särskild! den högsta myndigheten, som är Ecklesiastik-departe- 
mentet, kunna öfvervinna de möjligen mötande svårigheterna, och för det 
andra tror jag, att det system, man för närvarande följer vid folkskolans 
understödjande af Staten, verkar i högsta grad ofördelaktigt såväl för 
folkskolan sjelf som äfven i det afseende!, att folket derigenom i viss mån 
demoraliseras. Jag vill icke träda grannlagenhet^! för nära genom att 
bär omtala allt hvad jag i det fallet känner; det torde vara nog att 
Kammarens uppmärksamhet fästes på att så sker.

Med anledning af hvad jag sålunda haft äran anföra, ber jag att få 
instämma i Herr Otterströms förslag.

Herr Jonas Andersson: Jag vill icke bestrida det nära sam
manhang, som kan förefinnas emellan frågan om anslag för folkundervis
ningen och folkskolans organisation, jag har icke heller uttalat någon för
kastelsedom öfver motionärens förslag, men jag har icke rigtigt klart för 
naig, huruvida detta förslag står i fullkomligt system med den organisation 
af folkskolan, man i en framtid kan hoppas att åstadkomma. Derföre 
tror jag det vara något för tidigt att bestämma sig för hvad Herr Otter
ström föreslagit, hvarigenom man kanske skulle motverka skolfrågans slut
liga lösning på det sätt man önskar.

.. är af detta skäl, som jag, för min del, icke vill biträda motio
närens förslag.

Öfverläggningen var slutad. Särskilda propositioner framställdes å 
hvar och en af Utskottets hemställanden i 19:de punkten af Utlåtandet N:o 
32, och blef dervid Utskottets första hemställan bifallen.

Utskottets andra hemställan. Då proposition på bifall till densamma 
förklarades med öfvervägande ja besvarad, begärdes votering. Uppsattes, 
justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet, i afseende å mom. a), b), c) 
och d) af Herr Otterströms motion N:o 29, hemställt i 19:de punkten af 
dess Utlåtande N:o 32,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren bifallit de yrkanden, som blifvit framställda i 

ofvan berörda motions fyra första moment.

Omröstningen verkställdes härefter och utföll den med 86 ja mot 54 
nej, hvadan beslutet utfallit i öfverensstämmelse med ja-propositionen.
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Utskottets tredje hemställan.
Bifölls.

Utskottets slutliga förslag om aflåtande af en underdånig skrifvelse.
Afslogs.

Punkten 13.

Af enahanda anledning som vid 8: de punkten uppsköts afgörandet af 
förevarande 13:de punkt, till dess underrättelse om Första Kammarens be
slut hunnit ingå.

Punkterna 14—18.

De i dessa punkter föreslagna voteringspropositioner godkändes.

Punkten 19.

Utskottets anmälan i denna punkt lades till handlingarne.

§ 5.

Vid nu förnyad föredragning af Stats-Utskottets Memorial N:o 45, 
med förslag till voteringsproposition, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga 
beslut i fråga om nedsättning i den vid sednaste riksdag för Andra Kam
marens ledamöter bestämda resekostnadsersättning, blef den föreslagna 
voteringspropositionen af Kammaren godkänd.

§ 6.

Föredrogs Lag-Utskottets Memorial N:o 15, i anledning af Andra 
Kammarens återremiss af Utskottets Utlåtande N:o 5, rörande dels Kongl. 
Maj:ts nådiga Proposition om antagande af en författning angående för
ändrade föreskrifter i fråga om bysättning, dels ock enskild motion i 
ämnet.

Härvid yttrade:

Hans Excellens Herr Justitie-statsministern Friherre De Geer: Den 
i Sverige nu gällande lagstiftning angående bysättning är strängare än 
de. flesta andra länders i det afseendet, att detta tvång kan gäldenär 
ådömas för huru ringa belopp som helst samt för en obegränsad tidrymd. 
Men derutinnan är den Svenska lagen deremot liberalare än i flera an
dra länder, att gäldenären undgår bysättning, då han till borgenärernes 
förnöjande afträdt alla sina tillgångar, under det att, såsom bekant, det 
mångenstädes dels ej står hvar och en öppet att afträda sin egendom 
till konkurs, utan denna rätt är köpmän uteslutande förbehållen, dels 
ock bysättningstvånget icke alltid vid inträffad konkurs upphör. Då
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det emellertid icke kan vara annat än rätt och billigt, att gäldenär, som 
eger tillgångar, med dem skall förnöja sina fordringsegare, samt det står 
honom fritt att genom detta medel undslippa bysättningstvånget, skulle 
det måhända synas mindre behöflig!, att en förändring i den gällande la
gen egde rum. Andra omständigheter tala likväl emot en sådan uppfatt
ning. Dels kan det ej nekas, att konkursen utgör en utväg, som medför 
svåra olägenheter i afseende ej blott å gäldenärens medborgerliga anseende 
utan äfven å hans förmåga att försörja sig och de sina, och dels upphör 
i allt fall bysättningstvånget ej omedelbart med egendomens afträdande 
till konkurs, utan först efter det bouppteckning hunnit upprättas och den
samma med ed af gäldenären till rigtigheten bestyrkas; och under ogynn
samma förhållanden kan dermed draga ut några veckors tid.

Det har också visat sig, att bysättningslagen ingalunda är någon död 
bokstaf. Enligt statistiska uppgifter för de tio sednaste åren, om hvilka 
vi ega sådana, nemligen 1857 till och med 1866, hafva i medeltal årligen 
blifvit bysatte 350 personer, då hela antalet bysättningsfångar under denna 
tid bestiger sig till 3,495. Af dessa hafva 1,779 blifvit bysatte för ett 
skuldbelopp ej öfverstigande 100 Riksdaler; 1,510 för ett belopp af emel
lan 100 och 1,000 Riksdaler, samt blott 172 för en summa, Överskju
tande sistnämnda belopp. 2,601 bysättningsfångar hafva sutit häktade 
under högst 30 dagar, 630 från 1 till 12 månader och 9 öfver ett år.

Dessa siffror synas mig vara af nog betydenhet att böra ådraga sig 
lagstiftarens uppmärksamhet och föranleda bysättningstvångets upphäfvande, 
om detta utan alltför störa olägenheter kan ske. Den enda betänklighet, 
som härvid, enligt min tanke, har verklig giltighet, är den, att vår lag ej 
stadgar någon skyldighet för gäldenär att vid utmätningsförsök uppgifva 
sina tillgångar. Han behöfver fastheldre icke ens närvara vid denna för
rättning; och den enda påföljd som lagen uppställer emot hans uraktlå
tenhet eller tredska är bysättningen.

Men denna betänklighet kan likväl icke förorsaka bysättningens bibe
hållande blott för mera än eu enda art deraf; och såsom bekant är detta 
tvång för närvarande i vår lag af flera olika slag. Det kan ega rum för 
hvarje fastställd fordran, när vid anstäldt utmätningsförsök gäldenär fun
nits sakna tillgångar till dess gäldande. Det kan vidare omedelbart åläg
gas, utan utmätning, för vexlar äfvensom för löpande förskrifningar, så 
länge dessa ega sin strängare exsekutiva verkan. Likaså kan gäldenär, å 
hvilken s. k. portförbud blifvit meddeladt, men som det oaktadt begifver 
sig från orten, omedelbarligen bysättas. Och slutligen finner man i kon
kurslagen bysättning stadgad för gäldenär, som begifver sig från sitt hem
vist, innan han fullgjort bouppteckningsed och till vederbörande afiemnat 
boet, eller tredskas att gifva borgenärerne eller deras ombudsmän nödiga 
upplysningar; äfvensom samma lag innehåller en med bysättning ana
log tvångspåföljd eller häkte för gäldenär, som vägrar aflägga bouppteck
ningsed.

Kongl. Maj:ts nådiga Proposition vidrör icke de uti konkurslagen stad
gade bysättningsarter, men upphäfver all omedelbar bysättning för vexlar, 
löpande förskrifningar och vid brytande af portförbud, eller i alla de fall, 
der bysättning enligt gällande föreskrifter inträder utan föregången utmät
ning. Och den medelbara bysättningen är inskränkt till det enda fall,
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att gäldenär icke vill underkasta sig edgång till bevis, att han saknar till
gång till skuldens gäldande, samt begränsad till en tid af högst sex 
veckor.

Man har emot detta förslag hufvudsakligen anmärkt den omständig
het, att edgång deri. föreskrifves, såsom vilkor för gäldenär friköpande 
från bysättning, och man har såsom ersättning härför velat göra den än
dring i konkurslagen, att det i alla händelser skulle stå en fordringsegare 
öppet att bringa gäldenären i konkurs.

Att likväl tvinga en person, som är i saknad af alla tillgångar, att 
afträda sina tillgångar, är i sig sjelf orimligt; och anledningen hvarföre 
man ändå vill tvinga honom, kan icke vara någon annan än den, att man 
misstänker, att han undandöljer tillgångar, hvilka man hoppas framtvinga 
genom den i konkurslagen föreskrifna bouppteckningsed, som gäldenären 
måste gå, vid påföljd att hållas i häkte ända till dess han edgången full
gör. Men är det då icke bättre att låta honom gå denna ed, utan att 
anlita hela den vidlyftiga konkursapparaten, med alla dess mångfaldiga 
olägenheter för så väl ena som andra parten ? Man slipper derigenom 
ifrån konkursens alla omgångar och kostnader; fordringsegaren får samma 
visshet som genom konkursen om befintligheten af tillgångar, och om så
dana finnas, komma de honom odelade till godo.

Huru man kan tala om vådan af den föreslagna edgången, på samma 
gång man icke har något annat att sätta i stället än en alldeles lika ed, 
vid ännu strängare påföljd, nemligen bouppteckningseden i konkurs, kan 
jag ej fatta. Jag är för öfrigt icke obenägen att erkänna rigtigheten af 
den nya grundsats i bevisningslaran, som förkastar edgång i egen sak. 
Men detta mål närmar man sig ingalunda genom att, såsom här blifvit 
ifrågasatt, öppna dörren på vid gafvel för konkurser, ty med de bestäm
melser, som i afseende å dem för närvarande äro gällande, kan man tvärtom 
tvinga alla insolventa gäldenärer att underkasta sig edgång. Må man 
derföre, innan man mera öppnar konkurslagens port, ur denna lag bort
taga gäldenärseden, som icke finnes i åtskilliga andra länders konkursla
gar. Såsom förhållandena nu äro, tror jag snarare att konkursdörren 
är för mycket än för litet öppnad, åtminstone att döma efter konkurser
nas stora antal hos oss. Men så vidt jag har mig bekant, har ännu 
knappt någon röst höjt sig för borttagande af gäldenärseden i konkurs, 
liksom edgång i egen sak hos oss ännu bibehålies så väl i civila mål som 
i lindrigare brottmål.

Ehuru jag derföre icke kan medgifva, att den nu föreslagna edgån
gen kan anses vara af någon vådlig beskaffenhet, skulle jag, som sagdt, ur 
principiel synpunkt gerna se, att både den och gäldenärseden i konkurs 
kunde borttagas. Det gifves i sådant afseende tvänne vägar att följa. Den 
ena är att i strafflagen införa stadgande om kriminelt ansvar äfven för 
den gäldenär, som ej är i konkurs men undanhåller sina tillgångar. Ett 
sådant stadgande stöter likväl på betänkligheter och har ock, så vidt jag 
känner, icke i andra länders kriminallagar allmänt influtit. Man anser 
nemligen, att karaktererna på brott eller förseelse, derför kriminelt ansvar 
ovilkorligen skall åclömas, icke fullt inträffa på denna gäldenärens under
låtenhet eller bristande vilja att fullgöra sin betalningsskyldighet, ty denna
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kan i hvilken stund som helst upphöra, och fordringsegaren få sin rätt, 
hvarigenom straffet borde förfalla.

Det andra alternativet är att helt enkelt låta borgenären blifva utan 
betalning, om han icke sjelf kan upptäcka några gäldenärens tillgångar, 
hvarmed han kan få sin fordran gulden. Man har verkligen gått så långt 
i Frankrike. Men dervid bör tagas i betraktande, att lagstiftningen och, 
som jag tror, äfven sederna i detta land samverka derhän, att endast köp
män och affärsmän lära i större utsträckning anlita krediten. Man anser 
icke önskligt att för andra personer underlätta möjligheten att få låna 
penningar, derest de ej kunna lemna realsäkerhet. Denna grundsats må 
vara rigtig och förtjenar visserligen att vid en omarbetning af vårautsök- 
ningslagar tagas i noggrannt öfvervägande, men med våra närvarande för
hållanden öfverensstämmer den icke. Man tyckes ock i sjelfva Frankrike 
ej vara fullt säker derpå, att man icke gått för långt i detta afseende. 
Under debatterna rörande bysättningstvångets upphäfvande väcktes förslag 
om dess bibehållande i det fall, att gäldenär, som kunde antagas vara sol- 
vent, likväl undandroge sig betalning. Man föreslog, att frågan om gäl- 
denären i ty fall handlade bona eller mala fide skulle öfverlemnas åt 
domstols pröfning, samt ifrågasatte härvid användande af edgång såsom 
bevisningsmedel. Detta förslag mötte likväl motstånd inom de lagstiftande 
församlingarne. Dels befarade man, att handelsdomstolarne svårligen 
skulle kunna pröfva och bedöma berörda fråga, då rättegångssättet icke 
är inqvisitoriskt, utan parterne sjelfve skulle åstadkomma den nödiga ut
redningen, dels hyste man betänklighet vid den föreslagna edgången; och 
denna betänklighet var här så mycket mera grundad, som den Franska 
konkurslagen ej stadgar någon gäldenärsed. Emellertid gick regeringens 
proposition uti lagstiftande korpsen igenom med en ganska ringa majori
tet eller med 112 röster emot 97. Ej mindre än 53 medlemmar afhöllo 
sig från voteringen antagligen, och efter hvad sedermera obestridt i sena
ten uppgafs, af den anledning, att de, ehuru motståndare till bysättnings
tvångets upphäfvande icke ville motsätta sig ett förslag från regeringen, 
hvars vänner och anhängare de voro. I senaten segrade förslaget med 
53 röster emot 46, men först efter det regeringens sakförare så att säga 
besvurit denna korps att ej genom ett afslag bereda regeringen en för
ödmjukelse. 1 den ansedda tidskriften “Revue des deux mondes" före
kommer i det sednare Februari-häftet för i år en uppsats i detta ämne 
af den såsom författare i nationalekonomi och administrativ rätt högt 
stående Juris Professorn Batbie, i hvilken framställning lian erkänner den 
principiela rigtigheten af bysättningens upphörande för köpmän, men fä
ster sig å andra sidan dervid, att alls intet tvång nu mera exsisterar för 
sådan gäldenär, som lefver af sina räntor eller har andra tillgångar, som 
kunna lätteligen undanhållas från utmätning, om han vägrar att upptäcka sina 
tillgångar, samt förutspår att detta förhållande inom kort skall framkalla 
så många skandaler och en så allmän indignation, att man skall nödgas 
återinföra bvsättningen eller någonting dermed eqvivalent.

Kong! Maj:ts nu föreliggande nådiga Proposition är hemtad från lag
beredningens förslag och öfverensstämmer i fråga om den medelbara by
sättningen med detta förslag, endast med den skilnad att den Kongl. Pro
positionen gör en begränsning af tiden för bysättning till högst sex vec
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kor. Deremot bibehöll lagberedningen äfven den omedelbara bysättningen, 
om än i väsendtlig män inskränkt. Beredningen ansåg dermed ett stort 
steg vara uttaget; och endast en dess ledamot reserverade sig och önskade 
gå än längre eller just derhän som den Kongl. Propositionen. I anled
ning deraf yttrade Bichert: att han vore fullkomligt öfvertygad derom, att 
hela bysättningslagen skulle komma till denna enkla bestämmelse; men, 
tilläde han, “jag tror, i detta som i andra stycken, att man ej hinner 
målet i ett steg, och derföre har jag ansett pluralitetens förslag kunna be
gagnas såsom en öfvergång till något bättre.*1

Hvad Itichert betecknade såsom målet för ifrågavarande lagstiftning, 
det vill man nu knappast erkänna såsom ett steg framåt. För min del 
ställer jag mitt mål i detta fall lika radikalt som någon af reservanterne, 
och jag har till Statsrådsprotokollet uttryckligen förklarat, att jag anser 
den Kongl. Propositionen endast innefatta en öfvergångslag; men det 
hindrar mig icke att anse den utgöra ett ganska stort steg, ja antagligen 
så stort,. att våra bysättningshäkte!!, om förslaget antages, skola komma 
att stå i det närmaste tomma; ty jag kan ej fatta, hvarför man skulle 
mera undandraga sig den ifrågasatta eden än den i konkurssaker före- 
skrifna eller den, som sterbhusdelegare äro skyldige att, då det påfordras, 
inför domstolen aflägga. Då saken dessutom nu befinner sig i det läge, 
att man åtminstone vid denna riksdag icke lärer kunna komma längre än 
den Kongl. ^ Propositionen föreslår, synes det mig föga praktiskt att afslå 
densamma, helst då den på intet sätt för framtiden lägger hinder i vägen 
för ett fullständigt genomförande af reformen. Då en omarbetning af 
utsökningslagarne i deras helhet i alla fall skall företagas, kommer denna 
speciela förordning att af sig sjelf upphöra, och i den nya lagen komma 
väl icke andra stadganden att från den gamla lagen inflyttas än dem man 
finner rigtiga.

Herr Ahlgren: Då för ungefär fyra veckor sedan förevarande
ärende behandlades af denna Kammare, som dervid återremitterade Lag- 
Utskottets i ämnet afgifna Utlåtande, i ändamål att få bysättningen helt 
och hållet afskafiad, hade Första Kammaren ännu icke fattat beslut i 
ämnet. Sedan dess har emellertid sistbemälda Kammare, med afslag å 
Herr Bovins motion, antagit Kongl. Maj:ts nådiga Proposition, och deri- 
genom befinner sig frågan nu i ett helt annat stadium, än då den sist 
härstädes behandlades. Nu beror det af Andra Kammaren, om någon lag 
skall stiftas i den syftning den Kongl. Propositionen afser, gående derpå 
ut att bysättningen skall partiel! afskaöas, eller om nu gällande bysätt- 
ningslagar tillsvidare skola bibehållas oförändrade. Endast emellan dessa 
båda alternativer har man nu att välja, och jag vill särskildt betona, att, 
när denna Kammare förra gången återremitterade ärendet, något beslut i 
ämnet då icke ännu var fättadt af Första Kammaren, så att man verk
ligen kunde hoppas medelst en återremiss komma derhän att genom lag
stiftningen nu på en gång få bysättningstvånget helt och hållet afskafiädt. 
Enligt mitt förmenande befinnas stora bristfälligheter och olägenheter vid
låda så väl de nu gällande lagbestämmelserna inom ifrågavarande område 
som äfven det förslag, hvilket innefattas i den nådiga Propositionen, men 
då de nuvarande lagbestämmelserna äro, om jag så får uttrycka mig, mera
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drakonisk^, än de uti den Kongl. Propositionen innehållna kunna anses 
vara, kan man redan nu för något sämre få något bättre. Vid sådant 
förhållande, och då af Hans Excellens Herr Justitie-statsministern nyss 
blifvit antydt, att denna fråga kommer att tagas i förnyadt öfvervägande 
vid utarbetningen af det väntade förslaget till ny utsökningslag, skulle jag 
anse orätt, om man under de förändrade förhållanden, hvari saken nu
mera inträdt, skulle afslå den Kongl. Propositionen, hvarföre jag, under 
tillförsigt att bysättningstvånget i blifvande nya utsökningslagar icke 
kommer att qvarstå, anhåller om bifall till Lag-Utskottets hemställan, 
sådan den finnes upptagen i Utskottets Utlåtande N:o 5.

Öfverläggningen förklarades fulländad; och på framställd proposition 
biföll Kammaren hvad Utskottet i Utlåtandet N:o 5 hemställt.

§ 7.

Föredrogs punktvis och bifölls Lag-Utskottets Utlåtande N:o 16, i 
anledning af väckta motioner, åsyftande ändring dels af åtskilliga stad- 
ganden rörande exsekutionsväsendet, dels af föreskrifterna i 47 och 51 §§ 
konkurslagen.

§ 8.
Förekom till slutlig behandling Lag-Utskottets Utlåtande N:o 17, i 

anledning af väckta motioner om ändringar i konkurslagen.

Punkten 1.

Herr Sääf: Då Lag-Utskottet uti motiveringen till denna punkt
uppgifvit, att mönstret för den nya institution, som vår nu gällande kon
kurslag införde genom stadgandena om en rättens ombudsman, var hem- 
tadt från de nyare konkurslagarne i främmande länder, torde det tvifvels
utan äfven vara Utskottet bekant, att denna ombudsman i utlandet alltid 
är en af domstolens ledamöter, samt att denna domstol är en speciel 
handelsdomstol, hvars ledamöter bestå af affärsmän, som innehafva plats 
i handelsdomstolen på grund af ett medborgerligt förtroende, hvarföre 
icke någon lön eller arfvode uppbäres. Deraf finner man, huru olika 
förhållandena äro hos oss i jemförelse med de länder, hvarifrån man säger 
sig hafva hemtat den nya institutionen: rättens ombudsman. Mig synes, 
att Lag-Utskottet bort taga detta i betraktande och sökt framkomma med 
ett förslag i anledning af de upprepade och, jag vågar säga, befogade 
klagomål, man får höra emot den institution, hvarmed vi blifvit hugnade 
under helt andra förhållanden än de främmande länders, hvilka ega den. 
Jag inser visserligen, att det icke kan vara så lätt att framlägga ett för
slag till lagförändring i detta afseende, då hela vår konkurslag stödjer sig 
på denna institution, och jag inser likaledes, att man icke torde kunna 
komma till något praktiskt resultat genom att här framställa invändningar 
mot det slut, hvari Utskottet stadnat; men jag tror, att det å andra sidan
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ar af icke ringa vigt, att man uttalar ett omdöme öfver den ifrågavarande 
institutionen, såsom varande oförenlig med här rådande förhållanden och 
tillkommen i strid mot de betingelser, hvarunder den exsisterar i andra 
länder. I händelse af en återremiss, hvarom jag är färdig att framställa 
yrkande, föreställer jag mig äfven, att Lag-Utskottet skulle kunna påfinna 
någon utväg att på annat sätt få de förrättningar ombesörjda, hvilka nu 
tillhöra rättens ombudsman. Säkert är, att hans nuvarande ställning och 
den nytta, lian bereder, icke stå i något skäligt förhållande till den in
komst han uppbär; och det förundrar mig således icke, att man förnimmer 
så allmänna klagomål öfver den inkräktning, som just genom ombuds
mannens arfvode sker på den oftast högst ringa utdelningen i åtskilliga 
konkurser, för hvilkas utredning eljest ett mindre belopp kunde anslås. 
^en kontroll, han är afsedd att utöfva, skulle ju möjligen, om den ansåges 
nödvändig, kunna öfverlåtas åt den domstolsledamot, som är referent i 
konkursmålet. Häremot kan visserligen invändas, att konkurser icke nu
mera egentligen handläggas af domstolen, men vanligen uppstå likväl vid 
konkurser åtskilliga tvister, bvilka måste hänskjutas till domstolen. Finge 
nu en domstolsledamot åliggande att öfvervaka utredningen och att kon
trollera sysslomännens åtgärder, hvilket åtminstone i städerha läte sig 
gorå, vore ju det behof afhjelpa hvarföre man ansett nödigt att förordna 
en rättens ombudsman, och i samma stund skulle den oegentligheten och 
obilligheten kunna upphöra, att denna person eger uppbära en tredjedel 
af det arfvode, som är anslaget för boets förvaltning, hvari han icke tager 
ringaste del. Såsom jag nyss nämnt, är det af vigt, att man här uttalar 
ett ogillande af denna institution, äfven om man icke kan vinna något 
praktiskt resultat genom en återremiss, hvarom jag emellertid får fram
ställa yrkande.

Häruti instämde Herr Jonas Jonasson från Kronobergs län.

Herr Ahlgren: Jag kan för min del icke inse, hvartill en åter
remiss skall tjena. För öfrigt äro skälen för Utlåtandet så af Utskottet 
motiverade, att jag kunde inskränka mig till att åberopa dem; men der
utöfver vill jag tillägga, att om det här i fråga varande stadgandet ur 
konkurslagen skulle borttagas, så blefve följden, att mer än en tredjedel 
af konkurslagens 145 §§ komme att förändras. Nu gällande konkurslag 
kräfde, om jag icke är origtigt underrättad, många månaders arbeten af 
den komité, som dertill egde uppdrag, och nu vill man, att Lag-Utskottet, 
hvars tid är upptaget med handläggningen af mångfaldiga andra ärenden, 
skall på fem veckor verkställa en genomgripande förändring af denna lag. 
Fn hvar bör val finna det orimliga deruti. Hvad särskildt angår den ärade 
representantens från Norrköping ordande om obehöffigheten af rättens 
ombudsman samt det dryga arfvode, som af denne ombudsman skall upp
bäras, äfvensom samme representants antydda förslag, genom hvilket denna 
institution förmenas kunna afskaffas, anhåller jag få erinra, att flere af 
vår konkurslags stadgande!! äro grundade på samma institution, att om
budsmannen endast uppbär en tredjedel af det förvaltningsarfvode, som af 
boigenärerne bestämmes, samt att den antydda utvägen för ifrågavarande
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institutions afskaffande, åtminstone på landsbygden, svårligen kan anlitas, 
såsom häradsrätterna för närvarande äro sammansatta.

Jag yrkar bifall till Utskottets Betänkande.

Herr Jonas Jonasson från Calmar län: Med det resultat, hvar
till Utskottet kommit, skulle det kanske vara bäst att låta saken gå förbi, 
men jag anser mig likväl böra omtala, huru det går till i den ort jag 
representerar. Der reser ombudsmannen i en konkurs fyra till fem mil, 
och det flera gånger från närmaste stad. Man kan väl tänka till hvilka 
kostnader detta skall leda för en konkursmassa. Jag tror derföre, att 
motionen har ganska mycket skäl för sig, och att Utskottet borde tagit 
saken i närmare öfvervägande.

Herr Rosenberg: Så val af sjelfva motionen, som af hvad under
diskussionen förekommit, synes det, att det icke så mycket är sjelfva lagen 
som dess missbruk, som gifvit anledning till frågans väckande. Jag tror 
emellertid, att om någonstädes ett lagstadgande på orätt sätt begagnas, 
detta likväl alldeles icke kan blifva någon giltig grund för detsammas 
upphäfvande. Må man, der den här ifrågavarande lagen missbrukas, se 
till att sådant förekommes. Hvad saken sjelf .beträffar, vågar jag hoppas, 
att Lag-Utskottets motivering är sådan, att den håller stånd. Jag yrkar 
bifall till Betänkandet.

Vidare anfördes icke och punkten bifölls.

Punkten 2.

Herr Hi ert a: Jag ber blott att få erinra om motiveringen i min
motion beträffande den nu förevarande punkten, som går ut derpå, att 
ingen skulle genom s. k. tvångsackord nödgas att såsom godtgörelse för 
fordran i konkurs mottaga lägre belopp än 50 procent, I min motion 
anförde jag såsom skäl för detta mitt yrkande de många exempel på be
drägeri eller ett åtminstone nära derintill kommande handlingssätt, hvari
genom gäldénärer veta att förskaffa sig dylikt ackord stundom ända ned 
till fem procent. Jag framlade bland annat ett sådant exempel: en köp
man pantsätter hos några slägtingar eller vänner alla sina fordringar, och 
gör derefter konkurs, som visar ett högst obetydligt öfverskott för de 
oprioriterade. De, som innehafva fordringar med förmånsrätt, hembjuda 
nu dessa åt gode männen, som naturligtvis icke ega medel att inlösa dem; 
hypotheken utbjudas då af innehafvarne på auktion, der de sjelfve inropa 
dem till underpris, hvarefter de för återstående fordringsbeloppet, ehuru 
detta genom hypothekens högre värde i sjelfva verket är till fullo guldet, 
ingå i massan som oprioriterade och nu tvinga de öfriga fordringsegarne 
att antaga ett ackord af 5 eller 10 procent. Nu frågas, om icke detta 
är ett komplett bedrägeri. Derföre synes mig tvångsackord icke böra 
tillåtas under ett visst belopp. Jag kan icke finna, att lagstiftningen har 
rättighet att tvinga någon att afsåga sig sin lagliga fordran, och om så
dant nu ändock skall ega rum, så bör lagstiftningen åtminstone icke vara 
af den beskaffenhet, att den rent af gynnar ett bedrägligt handlingssätt.

Den 1 April, f. m.
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Jag erkänner, att det af Utlåtandet synes, att Utskottet velat göra något 
i den syftning motionen föreslår; men Utskottet har funnit saken möta 
praktiska svårigheter och har ryggat tillhaka för dessa. Om Utskottet 
funnit strecket, jag menar 50 procent, för högt satt, hade Utskottet ju 
kunnat nedflytta det. Strecket är visserligen svårt att finna, men derför 
lemnade motionen åt Lag-Utskottet att sjelf utfinna det. Andra länders 
lagstiftare hafva lyckats att utfinna det, och Lag-Utskottet hade, då ett 
stadgande i detta hänseende onekligen varit nyttigt såsom det enda medlet 
att framkalla konkursens början i behörig tid, icke bort gifva vika blott för 
svårigheten att finna det ifrågavarande strecket. Hade 50 procent synts 
föi mj eket, så hade strecket kunnat sättas exempelvis vid 331) procent, 
såsom i Preussens konkurslag lärer vara stadgadt. 1 Frankrike finnes vis
serligen ej något sådant streck i konkurslagen, men der beror det på 
domstols pröfning att förlägga tiden för konkursens början så långt till
baka, att konkursen begynnes samtidigt med obeståndets inträdande. Alla 
derefter verkställda liqvider återgå, om de ock skett för åratal tillbaka. 
Konkurserna visa der i landet vida bättre resultat än hos oss. Att så 
tillvägagå som i Frankrike skulle dock medföra för stor osäkerhet i handel 
och vandel. Bättre att följa Preussens exempel. Gäldenären passar då 
på i rätt tid och gör konkurs. Straff hotet i vår konkurslag (130 §) om 
gäldenären “i uppenbar afsigt att fördröja konkursens utbrott11 etc., är så 
skrifvet, att det aldrig kan tillämpas, ty tillvaron af en sådan afsigt kan 
aldrig lagligen bevisas.

Lag-Utskottet antager, att ackord erhålles blott i jemförelsevis få 
konkurser. Het största antalet äro sådana, uti Indika ingen tillgång alls 
finnes, och deri kan icke något ackord ifrågakomma. Pigor, drängar, 
kuskar, betjenter etc. göra konkurs för att slippa ur bysättningshäkte^ 
I konkurser af någon betydenhet är deremot ackordet regel, motsatsen 
undantag.

Af de skäl jag har haft äran anföra, hemställer jag till Kammaren, 
om icke frågan torde för ny behandling böra till Lag-Utskottet åter
remitteras. Jag tror att alla trafikerande deri äro. intresserade. Heldre 
än att det närvarande förhållandet skall fortfara, anser jag det vara så 
godt att borttaga all kredit, så att man vid affärers afslutande får göra 
som på torget, d. v. s. handla med penningar i hand. Men oaktadt all 
den öfverspekulation och allt det lättsinne, hvartill krediten ger anledning, 
måste man dock erkänna, att den måste finnas. Huru skulle eljest någon 
utväg att komma sig upp exaltera för yngre sträfsamma personer, hvilka 
ännu icke hunnit förvärfva några kapitaler, sådana med ett ord hvilka 
sakna hvad man kallar rygg. Men det öfverlagda, till praxis utbildade 
bemödandet att gäcka borgenärer borde väl stäfjas. Jag förnyar derföre 
min hemställan om återremiss.

Herr Hessle: Då jag hade den äran att sitta i den komité, som 
utarbetade konkurslagen, så reserverade jag mig deremot, att den ene 
borgenären skulle kunna förtrycka den andre, genom att tvinga honom ätt 
mot sm vilja afstå en del af sin fordran. Emot Utskottets Utlåtande i 
frågan, såsom den nu föreligger, har jag emellertid icke reserverat mig. 
Likväl känner jag mig böjd att i någon mån understödja Herr Hierta.

67



68

50 procent anser jag dock vara för högt. Qvalifikationerna vid tvångs- 
ackord äro godtyckliga, och man kan derför i detta afseende vara konse
qvent och efter godtfinnande välja någon annan siffra såsom minimum för 
tvångsackord. I alla händelser anser jag likväl, att om eu borgenär bjuder 
under 50 procent och alla borgenärerna antaga anbudet, hör detta ock af 
rätten få fastställas. Men der ackordet tillvägabringas genom votering, 
der ville jag sätta den lägsta gränsen vid 40 procent. I Hamburg lär i 
allmänhet 40 procent vara ett ackord, som beviljas. Kunde nu en sådan 
förändring genom frågans återremitterande vinnas, så är jag benägen att 
med Herr Hierta instämma i yrkande af återremiss.

Herr Aflig ren: Den förste ärade talaren har åberopat exempel på
bedrägerier, som skola ega rum för framkallande af tvångsackord. Exem
pel på huru lagar dels eluderas, dels missbrukas, tror jag att man skulle 
kunna framdraga i många flera hänseenden, men sådant är undantag, och 
vid lagstiftning böra väl ej undantag läggas till grund, utan allmänna för
hållanden. Skulle motionärens förslag blifva lag, kunde det inträffa, att 
då ett ackord på 50 procent stadfästes för en vinglare, en redlig gäldenär 
deremot icke skulle kunna få fastställelse på 45 procent. För att ådaga
lägga, hurusom uti ett jemförelsevis ringare antal af konkurser ackord 
verkligen ifrågakommer och af domstolarne fastställes, torde jag få hänvisa 
till Utskottets Utlåtande, hvaraf visas, att af på ett år inträffade konkur
ser, till ett antal af 6,725 stycken, endast 230 afslutats genom ackord. 
Vidare ber jag att få fästa Kammarens uppmärksamhet derpå, att då 
Rikets Ständer under år 1860 till Kongl. Maj:t afiäto skrifvelse beträf
fande konkurslagen, framhölls i samma skrifvelse vigten för affärsrörelsen, 
att konkurslagen blefve byggd på den Europeiska handelsrättens grund
satser. Att så skett, tror jag icke var särdeles lyckligt. Konkursernas 
antal har efter nu gällande konkurslags tillämpande i oroande grad ökats, 
på samma gång ett beklagansvärdt vingleri bedrifves under skydd af sam
ma lag; men icke i någon mån lär detta förekommas, derigenom att man 
stadgar, att ingen skulle få ackord under 50 procent af rätten faststäldt. 
Om emellertid motionären föreslagit att alldeles borttaga tvångsackordet, 
hade, enligt min åsigt, ett sådant förslag onekligen varit förtjent att tagas 
i öfvervägande. Med en återremiss af frågan i dess närvarande skick 
vinnes icke något. Jag yrkar bifall till Utskottets Utlåtande.

Herr Rosenberg: För min del får jag förklara, att jag icke kan
finna, att en återremiss skulle gagna till något, och jag tror, att den värde 
talare, som gjorde detta yrkande, så mycket deltagit i diskussionen, att 
han borde vara förvissad om, att några tillfyllestgörande skal icke blifvit 
andragna eller kunnat anföras för ett fixerande af ackordssumman, på 
sätt motionen innehåller. Hvad mig beträffar, må jag säga, att, om ac- 
kordssummans minimum fastställes till 50, 60 eller 75 procent eller till 
hvad belopp som helst, jag icke skulle vilja gå in på någotdera. Orsaken 
är helt enkelt den, att, om man bestämmer ackordssumman t. ex. till 50 
procent, som motionären yrkar, hvilken vigilör som helst kan dragas med 
sina dåliga affärer och tänka, att han alltid kan, när han vill eller det 
icke bär sig längre, bli dem qvitt för detta belopp, hvilket således snart
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skulle bli normalbeloppet för ackorder. Dessutom bör man icke lemna ur 
sigte, att lika stort skäl kan vara för handen att den ena gången antaga 
ett erbjudet ackord på 33 '/3 procent, som en annan gång ett på 6(j2/3 
procent. Sådant beror på förhållanden, som borgenärerna i hvarje sär- 
skildt fall bäst kunna bedöma, och derefter bör det stå dem fritt att 
lämpa sitt medgifvande. För min del kan jag således icke understödja 
den begärda återremissen, utan anhåller om bifall.

Ilerr Hierta: Det faller af sig sjelft, att ett sådant förslag som
det, livilket innefattas i min motion om fastställande af viss ackords- 
procent såsom minimum, skall vara behäftadt med mycken ofullkomlighet, 
och att det icke låter sig försvara på annan grund, än att något är bättre 
än intet. Men det har ju öfverlemnats åt Utskottet att göra de modifi
kationer deri, som kunna påkallas af omständigheterna, och jag tager mig 
derföre friheten anhålla, att Utskottet ville sjelf bestämma någon lägre 
siffra, som kunde synas mera lämplig. För mig är siffrans storlek af 
mindre vigt, än att ett bestämdt stadgande om något visst “streck» eller 
någon gräns, hvarunder ackord ej skall vara medgifvet, må kunna göras 
gällande, innan en verklig praktik hinner utbilda sig i kunskapen att göra 
konkurs med tillhjelp af prioriterade fordringsegare, hvilka afstå från 
sin förmånsrätt och förhjelpa gäldenären till ett lågt ackord. Herr Ahl- 
gren har såsom skäl emot mitt yrkande anfört, att af 2,000 konkurser, 
efter hvad jag tyckte, ackord kommit till stånd endast i 300. Men jag 
har redan i mitt forsta anförande angifvit orsaken, eller den mängd per
soner hvilka göra konkurs och ingen tillgång hafva, såsom tjenare och 
andra med dem i socialt afseende likställda individer; och således torde 
en dylik naken sifferuppgift beträffande antalet afslutade ackord i förhål
lande till antalet konkurser icke gifva synnerligt stöd åt den värde tala
rens försök att derigenom jäfva min mening.

Jag tillåter mig alltså fortfarande yrka återremiss, på det att Utskot
tet må blifva i tillfälle att inkomma med något förslag i detta hänseende, 
icke derföre att jag väckt motion i ämnet, utan emedan de flesta punkter 
i densamma varit föremål för öfverläggning i flera köpmannaföreningar, 
och dessa hafva instämt i den önskan, att en sådan förändring, som jag 
här åsyftat, borde tillvägabringas.

Herr Snäf: Detta är nu tredje riksdagen, som förslag väckes om
förändring af konkurslagen i samma rigtning, som Herr Hierta motionerat. 
Deri kan väl antagas ligga ett bevis på den allmänna obelåtenhet, som är 
rådande, jag vill icke säga med sjelfva författningen eller de principer, 
hvarpå den är byggd, men med en del af dess stadganden, och då jag 
delar denna uppfattning, hvilken jag redan förut haft tillfälle gifva till 
känna, vill jag taga mig friheten att nu endast i få ord uttala den me
ning, som vid föregående riksdagar äfven jag, för min del, sökt göra gäl
lande, eller att ett stadgande om tvångsackord uti våra förhållanden är 
en stor orimlighet. Jag skulle i detta hänseende kunna hänvisa till hvad 
jag nyss yttrade angående de olika förhållanden i andra länder, hvarifrån 
äfven detta stadgande är hemtadt. Här eger i synnerhet den samman
blandning af handelsrätt och allmän civilrätt rum, som Lag-Utskottet i
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ett föregående Betänkande, N:o 13, om handelsböcker erkänt vara ett 
stort misstag hos oss. I andra länder, der detta stadgande om ackord 
tillämpas, gäller det nemligen endast köpmän; och för dem är ett sådant 
ackord medgifvet till följd af de mångahanda risker, som de äro under
kastade vida mera än hos oss, hvarpå jag anhåller att få anföra blott ett 
enda exempel, som visar, att eu dylik förmån i fråga om affärsmän der 
möjligen kan försvaras. Det är bekant, att de flesta utländska liqvider 
göras medelst vexlar. Dessa löpa mellan många personer och kunna hafva 
sex, åtta å tio påskrifter eller flera. Så länge vexeln är ute, stadnar jag 
således i betalningsansvar för eu liqvid, som jag längesedan fullgjort, och 
genom en rad af fallissementer kan jag möjligen få betala min skuld 
tvänne gånger. Sådant bör konsidereras, och derföre har också handels
lagstiftningen upptagit ett särskildt stadgande för affärsmän om tvångs- 
ackord.

I öfrigt ber jag att få göra en erinran mot den ledamot af Lag
utskottet, som, då han nyss hade ordet, anmärkte, att om i konkurslagen 
insättes ett sådant stadgande, som motionären föreslagit, detsamma skulle 
komma att utgöra ett faktiskt hinder för den uppgörelse genom ackord, 
som är i lagen uttryckligen medgifven, och såsom skäl för detta sitt för
menande antydde, att fall kunde inträffa, då för borgenärer det vore lika 
goda skäl att antaga erbjudet ackord med t. ex. 49 procent, eller, med 
ett ord, med något belopp under den här föreslagna siffran, som att an
taga just 50 procent. Nå ja, detta kan hända, jag bestrider ej det; men 
exsistera särskilda ömmande omständigheter vid pröfningen af ett sådant 
ackordsanbud, kunna ju borgenärerna frivilligt lemna ackord i enlighet 
med det gamla sättet. Detta skulle ju äfven blifva fallet, om motionärens 
yrkande vunne framgång. Men att genom lag stadga, att man skall vara 
tvungen att afstå hälften eller tre fjerdeclelar eller till och med 95 procent 
af sin egendom, bör väl anses vara något så rättsvidrigt eller åtminstone 
för allmänna rättskänslan så sårande, att ett dylikt stadgande icke bör 
bibehållas i lagstiftningen. Jag ber att härvid få göra den bestämda er
inran, att hvarken jag eller de, som dela min mening, på något sätt åsyfta 
att några “hinder1* skola uppställas för möjligheten att vinna ackord, utan 
vill man endast, att en gräns skall sättas för hvad en borgenär skall vara 
lagligen förbunden att afstå, eller, med andra ord, ett minimum bestäm
mas, som hvar och en må vara skyldig emottaga af sin fordran såsom 
full liqvid i en konkurs.

Det förefaller mig, som om denna fråga, hvilken dock är af särdeles 
stor vigt, icke skulle synnerligen intressera Kammaren, i synnerhet om jag 
går i minnet tillbaka till den diskussion, som här egde rum, då ämnet 
sist vid förra riksdagen behandlades; men jag har dock icke kunnat un
derlåta att biträda den mening, som motionären uttalat och i enlighet 
dermed yrka återremiss, detta yrkande må nu, hvad påföljden beträffar, 
leda till hvad som helst.

Herr Reutercrona: Såsom motionär i ämnet vid sista riksdagen
kan jag icke underlåta tillkännagifva, att jag visserligen helst önskat, det 
Herr Hierta föreslagit, att konkurslagens stadgande om tvångsackord måtte 
helt och hållet upphäfvas, men då detta icke skett samt det väckta för
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slaget dock utgör ett steg framåt i den önskvärda rigtningen och lägger 
hinder i vägen för missbruk af tvångsackords tillvägabringande så långt 
det är i lagen tillåtet, biträder jag Herr Hiertas förslag och anhåller, 
äfven för min del, om återremiss.

Öfverläggningen var slutad. A de yrkanden, som derunder blifvit 
gjorda, dels på bifall till Utskottets hemställan och dels på återremiss 
derå, framställde Herr Talmannen propositioner, hvilka hvar för sig besva
rades med många så väl ja som nej, och då derjemte begärdes votering, 
blef följande voteringsproposition uppsatt, justerad och anslagen.

Den, som bifaller hvad Lag-Utskottet hemställt i andra punkten af 
dess Utlåtande N:o 17,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är den ifrågavarande punkten till Utskottet återförvisad.
Vid omröstningens slut funnos 74 ledamöter hafva röstat ja och 40 

nej, hvadan Utskottets hemställan blifvit af Kammaren bifallen.

Punkten 3.
Bifölls.

Punkten å.

Herr H i er ta: Efter den votering, som nyss försiggått, har jag icke 
mycket hopp att vinna något genom en återremiss i denna punkt, helst 
som det är så nära middagen; men jag kan dock icke underlåta att göra 
en erinran vid en del af Utskottets resonnement, som jag, för min del, 
anser icke hålla streck. Utskottet säger nemligen främst på sidan 16, 
att “det är påtagligt, att en pant- eller inteckningshafvare, som antingen 
genom underlåtenhet att vid bevakningen yrka förmånsrätt eller genom 
återkallande af framstäldt förmånsrättsyrkande bereder sig rättighet att 
deltaga i beslutet angående ackordsförslaget och den rättighet begagnar, 
derigenom mister sin pant- och förmånsrätt, så att han, derest ackordet 
icke kommer till stånd, har ovilkorlig skyldighet att till konkursmassan 
återställa hypotheket eller gälda dess värde, utan vidsträcktare rätt till 
qvittning för sin bevakade fordran, än som motsvarar den på samma for
dran, såsom oprioriterad, belöpande, till betalning förfallna dividend." 
Men härvid tillåter jag mig erinra, att borgenären, som har inteckning, 
nog är så klok, att han ej afstår från förmånsrätten, förr än han noga 
beräknat, att ackordet går igenom. Han behåller emellertid sin inteckning, 
gäldenären sin fastighet och inteckningen gäller med lika rätt efter ackor
det som före detsamma. Huru skall strafflagen kunna tillämpas, då man 
ej vet, om inteckningsbafvaren vid pantens försäljning blir betäckt eller ej ? 
Lag-Utskottets resonnement är så barnsligt och oskuldsfullt, att man 
märker, det Utskottets ledamöter ej ens haft någon aning om de verk
samma medel, som sättas i rörelse vid ackords genomdrifvande. Utskottets 
motivering i denna del torde således, såsom jag förut yttrat, ej hålla streck.
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För öfrigt får jag erkänna, att min uppmärksamhet först efter mo
tionens väckande och helt nyligen blifvit fästad derå, att ett mera verk
samt, radikalare och kanske äfven ristigare sätt att vinna samma mål 
varit att stadga, att ingen innehafvare af prioriterad fordran eller pant 
skulle vara berättigad att deltaga i tvångsackord, ty denne har i viss 
grad i sina händer magten att göra sig betäckt; men då jag icke tänkte 
derpå den gången och jag icke heller tror, att någon annan tänkt på att 
sträcka fordringarne så långt, torde det i tredje punkten af min motion 
antagna förslag vara nödvändigt; och om en återremiss kommer att ega 
rum, torde Lag-Utskottet derjemte fästa afseende på hvad jag här anfört. 
För min del tillåter jag mig anhålla, att Betänkandet i denna del må 
visas åter till Lag-Utskottet.

Herr Ahlgren: Om jag icke hörde orätt, begärde den siste talaren
återremiss. För att icke onödigtvis förlänga diskussionen, inskränker jag 
mig endast till att, med åberopande af de skäl, Lag-Utskottet anfört å 
16:de sidan af Betänkandet, deraf jag är förvissad, att något hvar af Kam
marens ledamöter tagit del, i hvilket fall jag också hoppas, att de dela 
de åsigter, som der finnas uttalade, helt enkelt anhålla om bifall till den 
nu föredragna punkten.

Vidare anfördes icke och äfven denna punkt bifölls.

Punkten 5.
Bifölls.

Deri 1 April, f. m.

Punkten 6.

Herr Hjerta: Jag bekänner, att jag ej har minsta utsigt att vinna 
någon ändring i detta Utskottets beslut, såvida jag icke mot förmodan får 
särskilt understöd af majoriteten i Kammaren. Men jag kan dock icke 
undgå att anmärka, i afseende å Utskottets resonnement i denna punkt, 
att konkursstatens beedigande och edgång derå, att någon borgenär vid 
ackordet icke blifvit hemligen gynnad, ju äro tvänne helt olika saker. Det 
förra afser ju blott, att tillgångar och skulder äro rigtigt uppgiga; och 
en gäldenär kan ju med godt samvete gå en sådan ed, om allt är rigtigt 
uppgifvet, men ändock sjelf eller genom andra gynnar en eller flera borge
närer vid ackordsaftalet. Edgångarne böra visserligen, såvidt möjligt är, 
inskränkas, men de äro nödvändiga, der annat bevisningsmedel ej står att 
finna. Ett sådant fall är just ackordsaftalet, som 99 gånger af 100 träf
fas mellan fyra ögon och der ingen annan än kontrahenterne känna vil- 
koren. Sjelfva lösöreköpsförordningen tillstädjer edgång, utan att ringaste 
anledning till svikligt förfarande förefinnes. Hvarföre skulle man ej våga 
på detsamma i fråga om ackordet? Domstolens fastställelse å ackordet 
kan ej uteblifva, derföre att man uppgifter sig ega anledning förmoda, 
att någon borgenär blifvit hemligen gynnad, utan man måste lagligen be
visa, att så skett. Men huru är det möjligt att åstadkomma laglig be
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visning om saker, som passera mellan fyra ögon, annorledes än genom 
edgång ?

Jag anhåller att få hafva detta reserveradt i protokollet, till dess 
frågan om ändring i konkurslagens stadgande angående tvångsackord 
förekommer en annan gång — som jag hoppas nästa riksdag — om också 
icke jag då kommer att väcka motion derom.

Vidare yttrades icke och punkten bifölls.

Punkterna 7—11.
Biföllos.

Punkten 12.

Herr J. E. Johansson: Detta Lag-Utskottets Utlåtande tyckes 
mig vara allt för knapphändigt. Utskottet säger visserligen att, då någon 
annan grund icke finnes stadgad, är det fullkomligt klart, att ifrågava
rande kostnader skola utgå efter hufvudtalet af de efterbevakande. Men 
en sådan klarhet finnes icke i omnämnda 80 § af konkurslagen. Att 
paragrafen tolkas och tillämpas olika af olika ordförande i häradsrät
terna, bevisar bäst bristfälligheten i lagen, och det är just detta jag ge
nom motionen sökt att få afhjelpt. Dervid har likväl Utskottet icke fästat 
ringaste afseende. Jag kan icke heller instämma i den åsigten, som inom 
Utskottet gjort sig gällande, att kostnaden för efterbevakningar i kon
kurser bör fördelas efter antalet af de bevakande, då alla öfriga kost
nader i konkursmål ersättas genom afdrag å massans tillgångar, och så
ledes godtgöras i proportion efter de bevakade beloppens storlek. De 
mindre fordringsegarne skola ovilkorligen derigenom tillbakahållas och icke 
våga att inlemna efterbevakningar, om de af en eller annan orsak hindras 
att bevaka vid första inställelsedagen, af fruktan att få betala mera i 
kostnaden, än hvartill hela deras fordran uppgår. Men om också Riks
dagen skulle anse en sådan tolkning af paragrafen, som Utskottet hyllar, 
vara rättvis, hvilket jag icke kan förmoda; så återstår likväl behofvet af 
ett förtydligande deraf, så att densamma må komma att tillämpas lika i 
alla förekommande fall. För ett sådant ändamåls vinnande och på det 
att Lag-Utskottet må komma i tillfälle att ytterligare taga frågan i öfver
vägande, då jag hoppas, att Utskottet skall inse billigheten och rättvisan 
utaf och tillstyrka bifall till min motion, yrkar jag återremiss af Utlåtan
det till Lag-Utskottet.

Öfverläggningen var slutad och äfven denna punkt bifölls.

§ 9-

k öredrogs Stats-Utskottets Utlåtande N:o 46, i anledning af Kongl. 
Maj:ts nådiga Proposition i fråga om beviljandet af ett lånebidrag för re
paration af domkyrkan i Carlstad.

Den 1 April, f. m.
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Punkten 1.

Herr Liss Olof Larsson: För min del nödgas jag yrka afslag å 
Utskottets förevarande hemställan. Med de åsigter, jag vid åtskilliga till
fällen förut uttalat i kyrkliga frågor, torde det måhända väcka någon 
förundran, att jag framställer ett sådant yrkande i ett ämne som detta. 
Förklaringen kan dock gifvas ganska lätt. Här, likasom i alla andra frå
gor, har jag blott en grundval för mitt handlingssätt och den är min 
öfvertygelse om hvad som i hvarje särskilt fall är det råtta; och för 
detta vill jag kämpa i mån af min förmåga, saken må nu gälla kyrkan 
eller theatern eller hvad som helst. Jag finner det icke vara rätt, att 
Staten bygger och underhåller kyrkor åt några få stadsförsamlingar, då 
alla andra församlingar sjelfva få både bygga och underhålla sina. Det 
står visst i Betänkandet, att “föregående Riksdagar" beviljat lånebidrag 
för reparation af åtskilliga här uppräknade domkyrkor, men lika litet jag 
kan anse det hafva varit i sin ordning att bevilja dessa anslag förut, lika 
litet finner jag det rigtigt nu; och derföre kan jag icke, för min del, 
känna mig bunden af de beslut, som “föregående Riksdagar" sålunda 
fattat.

Den uppoffring, som skulle komma att drabba Carlstad, i fall detta 
Betänkande afslås, är efter mitt förmenande så ringa, att staden gerna 
kan underkasta sig den. Af Betänkandet synes, att kyrkan har, utom 
andra inkomstei-, icke så obetydligt med kronotionde, med hvilka inkom
ster man skulle kunna amortera lånet, om det fås på så billiga vilkor 
som Utskottet föreslagit. Men då Statens finansiela ställning för närva
rande icke är sådan, att den, utom i högst trängande fall, bör uppträda 
som långifvare, så tror jag att Carlstad både bör och kan förskaffa sig 
ett sådant lån från annat håll, om ock räntan skulle blifva en eller två 
procent högre, och staden således få betala något, i fall kronotionden icke 
räcker till. Detta synes mig visa, att något nödtvång här icke är för 
handen att taga i anspråk Statens hårdt anlitade och nu dertill mera än 
vanligt begränsade tillgångar för detta ändamål.

För öfrigt förefinnes eu otydlighet i detta Betänkande; åtminstone 
visar det sig så för mig. Det säges nemligen här, att kostnaderna för 
kyrkans återställande enligt den af Kong! Maj:t fastställda ritning upp
gått till 63,500 Rall-, Härmed menas den kostnad, som blifvit nödig för att 
återförsätta kyrkan i behörigt skick efter branden. Derför uppgifves kyr
kan hafva i brandstodsersättning erhållit 47,617 Rall-. Då man nu dra
ger dessa 47,617 R:dr från reparationskostnaden, 63,500 Rall-, uppkom
mer en brist af 15,883 R:dr. Det tyckes således af Betänkandet, som 
skulle genom ett bifall dertill Riksdagen komma att bevilja icke mindre 
än 9,117 R:dr mera, än som behöfves för att få kyrkan fullkomligt iord
ningställd. För min del kan jag ej förstå detta räknesätt, men dermed 
må nu vara huru som helst, då jag yrkar, att hela det af Stats-Utskot- 
tet här tillstyrkta lånebidraget af 25,000 R:dr må afslås.

Herr Grefve Po sse: Den olycka, som nyligen öfvergått staden Carl
stad, är sannolikt ett af de mest talande skäl, på grund af hvilka Stats
utskottet ansett sig böra tillstyrka bifall till Kongl. Maj:ts nådiga Propo
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sition i fråga om ett låneunderstöd för reparation af domkyrkan i nämnda 
stad. Detta har Utskottet ansett sig så mycket heldre kunna göra, som 
flera gånger förut Riksdagen beviljat understöd till byggnad af kyrkor 
eller till bestridande af större reparationer å sådana, äfven der mindre 
sorgliga anledningar än den nu förevarande varit för handen.

Den siste talaren har i afseende på det äskade lånebeloppet anmärkt, 
att, då kostnaden för ifrågavarande reparation endast uppgått till 63,500 
R:dr och en brandskadeersättning af 47,617 R:dr erhållits, endast 15,883 
R:dr och icke 25,000 R:dr, såsom Utskottet tillstyrkt, skulle vara för det 
afsedda ändamålet behöfliga. Då denna uppgift skulle antyda en ofull
ständighet i Stats-Utskottets motivering, hvartill Utskottet ej gjort sig 
skyldigt, ber jag att till den omförinälde talarens yttrande få foga några 
upplysningar.

Stats-Utskottet har under denna liksom sistförflutna riksdag, vid af- 
gifvandet af Betänkanden öfver Kongl. Propositioner, följt en princip, som 
Utskottet ansett fullt öfverensstämmande med den nuvarande Representa
tionens förmåga att sätta sig in i förekommande ärenden. Denna princip 
har bestått deruti, att Utskottet ej i sina Betänkanden ord för ord af
tryck de Kongl. Propositionerna, då de ju finnas för hvarje representant 
tillgängliga, utan merändels blott anfört någon del deraf och i öfrigt hän
visat till den i desamma afgifna motiveringen. Så har äfven Utskottet 
här förfarit och deraf förklaras den anmärkning, hvarmed den värde ta
laren framkommit, hvilken dock lätt förfaller vid närmare genomläsande 
af hvad som i Statsråds-protokollen sidan 46 bil. 7 af den Kongl. Pro
positionen om Statsverkets tillstånd och behof är anfördt.

Förhållandet är nemligen, att kostnaden för domkyrkans återställande 
belöper sig till 63,500 R:dr och brandstodsbeloppet utgör 47,617 R:dr, 
men att af detta sistnämnda belopp, sammanlagdt med domkyrkans öfriga 
tillgångar, användts för nya tornklockors anskaffande och provisoriskt taks 
anbringande så stor del, att af detsamma endast 40,000 R:dr återstå, 
hvarifrån dock måste afdragas 1,500 R:dr till andra smärre behof. Att 
således verkligen, såsom Utskottet tillstyrkt, en summa af 25,000 R:dr här är 
af nöden, torde efter den enklaste beräkning blifva hvar och en tydligt, 
och hoppas jag derföre, att Kammaren, i betraktande af den olyckliga 
ställning, hvari Carlstad befinner sig, icke vägrar sitt bifall till Utskottets 
förslag i denna punkt.

Vidare blef icke anfördt och punkten bifölls.

Punkten 2.
Bifölls.

Härmed slöts sammanträdet kl. %3 e. m. för att åter fortsättas

Kl. 6 e. m.

§ to.
Sedan från Första Kammaren numera ingått underrättelse om de be

slut som nämnda Kammare fattat rörande 8 och 13 punkterna i Stats-

Den 1 April, e. m.
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Utskottets Memorial N:o 44, blefvo, enligt det vid förmiddagens samman
träde derom fattade beslut, berörda punkter till slutligt afgörande nu 
företagna, dervid de i samma punkter föreslagna voteringspropositioner 
hvar efter annan godkändes.

§ 11-

Protokollsutdrag rörande de ärenden, som under §§ 4, 5 och 10 i 
dagens protokoll finnas antecknade, upplästes och godkändes.

§ 12.

Föredrogs nu ånyo Stats-Utskottets bordlagda Memorial N:o 47, i an
ledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut rörande Stats-Utskottets Utlå
tande N:o 15 öfver Kongl. Maj:ts nådiga Proposition, angående bestri
dande af kostnaderna för allmänt kyrkomöte. Enligt Utskottets hem
ställan i detta Memorial företogs nu Utlåtandet N:o 15 till afgörande; 
och yttrade i afseende å Utskottets första hemställan i detta Utlåtande

Herr C. A. Larsson: För min del tror jag, att man måste göra 
det tillägg som här förordats, nemligen att ett arfvode af 10 riksdaler per 
dag bestämmes, men att detta arfvode utgår, icke huru länge kyrkomötet 
än må vara, utan endast för högst 30 dagar. Jag anhåller om propo
sition derå.

Herr Sven Hansson: Af de skäl som anfördes, när frågan förra 
gången förevar och återremitterades, utaf de talare som hufvudsakligen 
hyllade samma åsigt som jag angående tolkning af grundlagen i afseende 
å riksdagsmannaarfvode, yrkar jag afslag å föredragna punkten och hoppas, 
att Kammaren ville antaga det af Utskottet nu framställda förslag: “att 
för hvar och en af allmänt kyrkomötes välde ledamöter bestämmes ett 
arfvode, beräknad t efter 10 riksdaler om dagen, dock att detta arfvode, äfven 
om mötet skulle räcka längre tid än 30 dagar, icke i något fall må öfver
stiga 300 R:dr för hvarje vald ledamot."

Herr Carl Ifvarsson: Jag är förekommen af Sven Hansson och
har ingenting att tillägga utan instämmer till alla delar i det af honom 
förordade förslag.

Öfverläggningen förklarades vara slutad. Herr Talmannen framställde 
härefter proposition på bifall till Utskottets hemställan i oförändradt skick, 
men då härtill svarades med nej, afgafs proposition på bifall till Herr 
Sven Hanssons under öfverläggningen gjorda ändringsförslag, så lydande: 
“att för hvar och en af allmänt kyrkomötes valde ledamöter bestämmes 
ett arfvode, beräknadt efter tio riksdaler om dagen; dock att detta arfvode, 
äfven om mötet skulle räcka längre tid än tretio dagar, icke i något fall 
må öfverstiga tre hundra riksdaler för hvarje vald ledamotoch blef 
detta förslag af Kammaren bifallet.
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Hvad Utskottet vidare i samma Utlåtande hemställt såväl om leda- 
möternes resekostnadsersättning till och från kyrkomöte som jemväl om 
sättet för utbetalningen af alla de utgifter, som af allmänt kyrkomöte för
anledas, blef af Kammaren bifallet.

§ 13.

Till. förnyad behandling förekom Bevillnings-Utskottets Betänkande 
N:o 10, i anledning af väckta motioner om särskild beskattning af den 
inhemska hvitbetssockertillverkningen.

Ordet begärdes af

Herr Ola Jönsson: Då Bevillnings-Utskottet vid sistlidne riksdag 
afgaf sitt Betänkande i samma syfte, med anledning af då väckt motion, 
yttrade jag mig mot bifall till detsamma; och jag får bekänna, att jag 
fortfarande är af samma mening, och kan således icke berömma mig af 
att tillhöra deras antal som äro benägna att understödja motionen. Icke 
heller har jag missförstått motionens innehåll eller syftemål, utan jag 
trodde att ett bifall till motionens förslag vore detsamma som ett förbud 
mot all inhemsk sockertill verkning. Motionären vill nemligen, “att Riks
dagen måtte besluta, att fabrikationen af hvitbetssocker skall beläggas 
med en tillverkningsskatt, som motsvarar tullen å råsocker, eller med an
dra ord, den förlust som tillskyndas Statsverket genom den förminskning 
i tullinkomster, som vållas af den skattefria hvitbetssockerfabrikationen“. 
Jag antager för alldeles gifvet, att sockertillverkningen i vårt land, som 
ännu är nästan ny, icke skall bestå i konkurrens med utlandets. En så
dan konkurrens skall utan tvifvel utfalla likasom en strid mellan ett barn 
och en fullvuxen man, då det ej vore svårt att veta hvem som skulle 
duka under. Jag begär icke något onaturligt skydd för någon inhemsk 
produktion, men att gå en ny och hoppgifvande näring så rakt på lifvet 
anser jag vara hvarken klokt eller fosterländskt. Den dag kan komma, 
då hvitbetssockertillverkningen kan bära en sådan högre skatt, men den 
dagen är dock aflägsen och inträder först efter många års förlopp. Då 
jag icke vill och kan deltaga i ett beslut, som skulle vara bifall till Ut
skottets hemställan, så yrkar jag afslag och anhåller äfven, att Kammaren 
ville afslå Utskottets förevarande förslag.

Herr Tranchell: Jag har egentligen begärt ordet för att bemöta 
några af de mera väsendtliga invändningar, hvilka blifvit framställda mot 
införandet i vårt land af den näringsgren, som utgör föremål för det Be
tänkande, som nu föreligger till afgörande, men innan jag skrider dertill, 
ber jag att få kasta en hastig blick på uppkomsten, utvecklingen och be
handlingen af hvitbetssockerindustrien i några andra länder, för att tillse, 
om icke vi af andras rikare erfarenhet möjligen skulle kunna hemta nyt
tiga lärdomar och någon ledning för vårt omdöme i fråga om behandlin
gen hos oss af denna ganska vigtiga angelägenhet. Jag anser mig dertill 
så mycket snarare föranledd, som under föregående förhandlingar i denna 
fråga åtskilliga historiska fakta blifvit framdragna, dock icke i det sam
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manhang att, efter min uppfattning, en giltig slutledning deraf kunnat 
dragas.

Jag beder då till en början få erinra derom, att det var vid medlet 
af förra århundradet, som genom en tysk lärds forskningar uppmärksam
heten först rigtades på den omständigheten, att i åtskilliga af de i Europa 
odlade rotväxter förefanns socker af alldeles samma slag, som det man 
förut endast påträffat i sockerröret, och att ur flera af dessa rotväxter, 
synnerligen den hvita schlesiska betan, sockret kunde i ganska betydlig 
mängd och med fördel framställas. Saken väckte då ej ringa uppseende, 
hvartill väsendtligen bidrogo de genom politiska förhållanden då rådande 
höga sockerprisen, men då dessa snart folio, råkade saken i glömska eller 
erhöll åtminstone icke någon praktisk tillämpning förrän 1796, då genom 
preussiska regeringens medverkan en fabrik för tillverkning af hvitbetssoc- 
ker anlades på ett för ändamålet upplåtet gods i Schlesien. Berättelsen 
öfver de vid denna fabrik vunna resultat föranledde franska institutet år 
1800 att för frågans utredning tillsätta en komité, hvars utlåtande, fastän 
icke fullt gynnsamt, dock föranledde anläggning af tvänne försöksfabriker i 
närheten af Paris. Dessa lemnade dock högst dåliga resultat, inställde 
snart sin verksamhet, och hvitbetssockertillverkning omtalades derefter 
länge i Frankrike icke annorlunda än som ett föremål för löje, då man 
allmänt antog, att tropikernas sol vore ett oeftergitligt vilkor för fram
alstrande i växterna af socker i tillräcklig mängd att löna fabrikan
tens möda.

Emellertid uppstodo under de första åren af detta århundrade tvenne 
nya fabriker i Tyskland och omkring år 1810, på föranledande af Napoleon, 
några äfven i Frankrike, i hvilket sednare land hufvudsakligen kontinental
systemet, men äfven några vigtiga förbättringar i beredningsmetoden, gaf 
industrien en kraftig impuls, men 1814 och 1815 årens händelser hotade 
den med undergång i båda länderna, och man ansåg den då fullkomligen 
tillintetgjord. I Frankrike repade den sig dock först, och till allmän öfver
raskning voro redan år 1819 åter 100 fabriker i verksamhet, och industrien 
fortfor att utbreda sig till år 1888, då 576 fabriker tillverkade en qvan
titet åt omkring 100 millioner skålpund socker. Först då beskattades 
den inhemska sockertillverkningen, hufvudsakligen på grund af ansträng
ningar från det förut skyddade Franska kolonialintresset, hvilken skatt 
bestämdes till 10 francs per 100 kilogrammer, under det tullen på franskt 
kolonialsocker var 45 francs och på utländskt, om jag ej misstager mig, 
56 francs. Louis Philippes regering, som i allmänhet visade sig fiendtligt 
sinnad mot den inhemska sockertillverkningen, föreslog tvänne gånger, 1840 
och 1843, densammas undertryckande, vid förra tillfället vilkorligt, vid det 
sednare ovilkorlig^ mot ersättning i båda fallen till fabrikanterne, men 
deputerade kammaren förkastade båda dessa förslag och beslöt i stället 
att skatten skulle gradvis höjas, så att densamme, år 1847 uppgick till samma 
belopp som tullen på franskt kolonialsocker, öfver hvilken den sedermera 
till och med höjdes med 5 francs, men en differentialtull mot utländskt 
socker qvarstod dock framgent och utgör nu 2 francs per 100 kilogrammer.

I Tyskland utvecklade sig industrien långsammare, men 1839 voro 
dock 152 fabriker med en tillverkning af öfver 30 millioner skålpund i 
verksamhet. Det följande året belädes tillverkningen med skatt, dock en-
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däst till ett belopp af en fjerdedels silfvergroschen per centner råa betor, 
eller 1 R:dr 82 öre per Svenskt centner. Under de tre följande åren var 
skatten en half silfvergroschen, derefter under fem år l'/2 silfvergroschen, 
under tre år 3 silfvergroschen, under fem år 6 silfvergroschen och under 
sistförfluten tio år 71/, silfvergroschen eller 56 öre per Svenskt centner 
råa betor, en skatt som anses motsvara omkring 3 thaler 4 silfvergroschen 
per centner råsocker, hvaremot tullen på utländskt råsocker utgör 4 thaler 
7'/2 silfvergroschen per centner.

Häraf torde framgå, att man i de länder, hvarest hvitbetssocker- 
industrien föi närvarande står högst, dels låtit densamma vinna en ej 
obetydlig utveckling, innan den blifvit beskattad, dels, när detta skett, 
endast småningom höjt skatten och sålunda undvikit att våldsamt ingripa 
i industriens bestånd.

Jag skall bedja att få anföra ett exempel i alldeles motsatt rigtning. 
Det var i början af 1850-talet, straxt efter det Irland hemsökts af den 
förfärligaste hungersnöd, som kanske någonsin drabbat något land, som 
man, ibland andra förslag att upphjelpa det olyckliga landet, äfven upp
tog frågan om hvitbetssockerindustriens införande. Ett par mindre fabri
ker inrättades, hvilkas tillverkning likväl belädes med en skatt, motsva
rande införseltullen å råsocker. De gingo under efter en kort tids arbete, 
om till följd af beskattningen eller dålig förvaltning är jag icke i tillfälle 
med säkerhet uppgifva, men antagligen medverkade båda orsakerna. Då 
man sedermera sökte intressera sir Robert Peel för frågan, svarade lian: 
“att statsinkomsterna, tullförhållandena och flera andra omständigheter 
måste dervid tagas i öfvervägande, och tiden vore illa vald att framkomma 
med en plan, hvilken annars i en framtid kunde bidraga till Irlands på
nyttfödelse. “ håken förföll sålunda, men nu, efter balfannat decenniums 
förlopp, sedan 3 å 4 millioner irländare lemnat fädernejorden för att på 
andra sidan Atlanten söka sig ett nytt hem, har man åter upptagit frå
gan om införande i landet af en industri, som, med någon omvårdnad, 
nu säkerligen kunnat vara i högt flor.

Vända vi oss deremot åter till Tyskland och Frankrike för att taga 
i skärskådande de resultat industrien der lemnat, så finna vi, att Frankri
kes tillverkning af hvitbetssocker nu uppgår till 570 millioner skålpund, 
att statsinkomsterna deraf uppgå till omkring 100 millioner francs, att 
Tyska tullföreningsstaterna årligen tillverka 4—500 millioner skålpund, 
lemnande en inkomst i statskassan af 10—11 millioner thaler, och att 
båda länderna exportera ej obetydligt af sina tillverkningar, sålunda täf
lande på verldsmarknaden med de tropiska ländernas produkter. I hela 
Europa uppskattas tillverkningen af hvitbetssocker nu till 1,600 millioner 
skålpund.

I fråga om vigten för vårt land att sjelft tillverka sitt behof 
af socker, är det ej nog att fästa sig vid den närvarande betydliga 
importen af denna vara, hvilken under det qvinqvennium, som slutade 
1866, uppgick årligen i medeltal till 45 millioner skålpund (raffinad och 
siiap förvandlade till råsocker), ty för att finna betydelsen af denna siffra, 
är det nödigt återgå, t. ex. till det qvinqvennium, som slutade 1846, då 
vi finna importen under denna period endast hafva uppgått, äfven i me
deltal, till 18 millioner skålpund om året. Den har således under denna
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tid förökats icke mindre än 2 Va gånger, och det ligger således inom san
nolikhetens gräns, att densamma efter förloppet af andra 20 k 25 år skall 
hafva åtminstone fördubblats. Andra länders exempel bestyrka äfven 
detta antagande. Så utgjorde förbrukningen i England 1843 200,000 tons, 
men uppgick sistlidet år till det enorma beloppet af 632,000 tons eller 
ungefär 50 skålpund svensk vigt för hvarje individ.

Man kunde möjligen, ej alldeles utan skäl, invända, att om hvitbets- 
industrien här i landet egde någon framtid, borde den hafva utvecklat sig 
långt mera än som är fallet under sistförfiutna årens gynnsamma förhål
landen, då den åtminstone icke genom skattebetryck varit hindrad i sina 
framsteg, men jag torde knappast behöfva annat än hänvisa på det be
tryck, som under sista decenniet varit rådande i våra jordbruks- och 
öfver hufvud taget våra öfriga näringsförhållanden, för att finna förklarings
grunden för en tvekan att ingå i nya företag, kräfvande ej obetydligt för
lag, och torde äfven till denna tveksamhet hafva bidragit den omständig
heten, att fabriken i Landskrona i början hade att kämpa mot ganska 
betydliga tekniska svårigheter, bland andra den att det tillverkningssystem, 
hvilket på inrådan af framstående fabrikanter i Tyskland blifvit antaget 
och hvilket då var högt i rop, visade sig för våra förhållanden alldeles 
otjenligt, hvadan det efter några år måste utbytas mot ett annat, samt 
att den med mycket besvär och omsorg förenade hvitbetsodlingen först 
under de sista åren fått någon betydligare utvidgning, oaktadt, för att 
uppmuntra dertill, priset på hvitbetorna hållits ej obetydligt högre än i 
utlandet. Ett lifligt intresse tyckes dock nu hafva vaknat för frågan, och 
om någon trygghet kan för densamma beredas, torde en önskvärd utveck
ling ej länge låta vänta på sig.

De invändningar man gjort i statsekonomi^ och finansielt hänseende 
mot det skydd hvitbetsindustrien nu här i landet åtnjuter, torde förlora 
ej obetydligt af sin vigt, om man tager i öfvervägande, att det, så vidt 
jag kunnat uppfatta, ingalunda varit ifrågasatt, ens af denna industris 
varmaste förfäktare, att detta skydd skulle vara annat än öfvergående, 
att det skulle utgöra ett tillfälligt medel, om man så vill eu tillfällig olä
genhet, för vinnande af ett stort och värderikt mål. Vill man ej nå må
let eller anser det ej nog vigtigt för att derför göra någon uppoffring 
eller vill derför välja andra vägar, så beror detta allt på hvars och ens 
olika uppfattning; jag vill dock ej vidare uppehålla mig vid denna del af 
frågan.

Man har sagt, att genom hvitbetsodlingen jorden slutligen utsuges och 
förlorar sin fruktbarhet, och en lärd och högt aktad ledamot af Första 
Kammaren har vid förra riksdagen lagt synnerlig vigt vid farhågorna i 
detta afseende. Jag anser det för min del rätt och i allo välbetänkt att 
iakttaga hvarje tillfälle att fästa uppmärksamheten på vådan att från jor
den genom växterna ständigt och utan ersättning bortföra de mineraliska 
ämnen jorden behöfver lör att fortfarande lemna lönande skördar. Var
ningar i detta hänseende äro synnerligen i vårt land på sin plats, hvarest 
man ännu synes så litet beakta detta förhållande och det till den grad, 
att man, som fallet var 1866, från riket utförde 20,000 centner kreaturs- 
ben, innehållande ett af de dyrbaraste mineraliska ämnen, som genom
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växterna från jorden bortföres. Men jag tror, att det i detta som i an
dra fall är missbruket ej bruket, som skall fördömas. Om man förkastade 
eu odling, blott derför att vissa miueraliska ämnen derigenom från jorden 
bortföras, skulle man på samma grund förkasta odling af alla växter, afsedda 
till försäljning. Man kan naturligtvis i ena som andra fallet genom särskild 
gödning ersätta jorden hvad för densamma genom odlingen gått förloradt, 
och detta är icke svårare i fråga om hvitbetsodlingen än hvilken annan 
odling som helst. Tvärtom, ju mera lönande en odling är, desto bättre 
tillfälle har man till dylik ersättning. Hvad fabrikanten söker i betan är 
sockret, allt det öfriga kan i en eller annan form återgå till jordbruket, 
men sockret innehåller ju intet, som kan matta jorden; det består som vi 
väl känna, af kol, syre och väte, och man skulle nästan kunna tycka det 
vara ett slöseri med vår Herres gåfvor, om man icke sökte tillgodogöra 
sig dessa i oändlighet befintliga ämnen till framalstrande åt en nödvändig
hetsvara, som till sä betydligt omfång ingår i vår dagliga hushållning.

Det har blifvit sagdt, att man genom hvitbetsodlingen skulle minska 
odlingen af säd och foderväxter och derigenom möjligen nödgas importera 
spån mål och ladugårdsprodukter, men jag tror att denna uppfattning hvi
la!' på eu mindre fullständig kännedom om förhållandet. Utom det att 
sjelfva betan genom blasten och det vid pressningen uppkomna affall lem- 
nar ett nästan lika värdefullt foderämne, som om hela växten uppfodra
des, återverka jordens djupa bearbetning, kraftiga gödning och frihet från 
ogräs särdeles förmånligt på kommande skördar, och det är en väl känd 
erfarenhet, att genom denna odling, ändamålsenligt utförd, jordens brutto- 
afkastning betydligen stegras, hvarom man bäst kan öfvertyga sig genom 
ett besök i departementet du Nord i Frankrike, i Belgien, en del af 
Tyskland med dera orter. I stället att minska tillgången till mensklig 
näring, tror jag, att hvitbetsindustrien, i de länder hvarest den fått någon 
utveckling och rationel bedrifves, kan göra anspråk på en del af det be
röm, som innefattas i eu engelsk författares yttrande, att “det är eu väl
gerning mot menskligheten att fä två strån att växa, der förut endast ett 
vuxit."

Det är visserligen åtskilliga andra frågor som jag ämnat beröra, men 
då jag finner mig redan alltför länge hafva upptagit Kammarens tid, vill 
jag afbryta, men beder dock först att få fästa mig vid ett yttrande, som 
förekommer i en af de motioner, som nu äro föremål för våra förhandlin
gar. Det säges nemligen, att genom den vid förra riksdagen skedda för
höjningen i sockertullen eu ytterligare present skett åt hvitbetssockerfa- 
brikanterne. Jag kan naturligtvis ingalunda förneka, att genom denna 
tullförhöjning det skydd hvitbetsindustrien åtnjuter blifvit förnöjdt, men 
jag kan tillika försäkra, att om jag vid förra riksdagen haft äran intaga 
denna plats, jag åtminstone icke med min röst bidragit hvarken till denna 
eller öfriga förhöjningar i den indirekta beskattningen, derför att ja» an
såg denna redan förut drifven till sin höjd och dessutom fann det mindre 
välbetänkt att använda denna skattemetod till fyllande af en tillfällig 
brist. För min del önskar jag, att en återgång i detta afseende må ske 
ju förr desto heldre, och för det hela skulle jag anse det ligga i den för
brukande allmänhetens intresse, om, då tiden kan anses vara inne att min- 
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ska det skydd hvitbetsindustrien åtnjuter, detta kunde ske på samma sätt 
som skyddet för de öfriga näringarne blifvit minskadt, nemligen genom en 
gradvis nedsättning i införseltullen å socker. En dylik nedsättning blef 
då, i den mån hvitbetsindustrien utvidgade sig, nästan framtvingad genom 
omständigheternas kraf, hvaremot om man nu minskar skyddet, om jag så 
får uttrycka mig, på ett artificielt sätt, genom påläggande af särskild ac
cis, det är mer än sannolikt, att den nuvarande höga tullsatsen kommer 
att i lång tid få qvarstå.

Något yrkande i denna fråga vill jag icke framställa; jag öfverlemnar 
detta till dem, som stå mera utom densamma än jag, ej heller kommer 
jag att deltaga i möjligen blifvande votering. Jag anser mig dock böra 
Öppet tillkännagifva, att jag icke inser någon våda för hvitbetsindustriens 
framtid genom den ifrågasatta utredningen, då jag är fullkomligt öfverty- 
gad om, att ju mer man undersöker denna fråga, desto mer skall man 
inse dess vigt, desto högre skall man uppskatta denna industri såsom en 
mägtig häfstång för vårt åkerbruk, en rik källa till sysselsättning för vår 
ftrbetarebefolkniug och såsom ett medel att inom egna gränser åstadkomma 
eu nödvändighetsvara, som mer än någon annan tynger på vår import.

Herr Silj eström:

Herr Hedlund: Då Bevillnings-Utskottet såväl vid denna som vid
föregående riksdag erkänt rigtigheten af den grundtanke, som genomgår 
min motion, så hade man verkligen kunnat begära, att Utskottet denna 
gång icke skulle stadna vid en halfmesyr, såsom aflåtande af en skrifvelse 
är, utan i dess ställe taga steget fullt ut och föreslå en verklig och be
stämd beskattning å hvitbetssockerfabrikationen; men då jag hör, att rö
ster här höjas, som utvisa att talar ne, oaktadt alla meddelade upplysnin
gar, i alla hänseenden vidblifva den gamla ståndpunkten, så vill jag icke 
jägta något klander eller några förebråelser mot Utskottet, utan vill söka 
till besvarande upptaga åtskilliga bär afgifna yttranden. Jag kan således 
icke nog förundra mig öfver den besynnerliga uppfattning af denna fråga, 
som uttalats af eu så upplyst man som den näst föregående talaren, då 
de af honom uppställda premisserna, alldeles strida emot den konklusion 
hvartill han slutligen kommit; och då jag nu icke vill inlåta mig i någon 
disputationsakt med honom härom, hvilken säkerligen skulle förekomma 
Kammaren alltför långtrådig och öfverflödig, kan jag ändock icke undgå 
att påpeka det motsägande deruti, att, ehuru man hyser motvilja mot och 
säger sig vilja borttaga den indirekta beskattningen, man ändock bibehål
ler densamma och, icke nog dermed, bibehåller den på det sätt, att 
fördelarne deraf tillflyta icke ensamt Staten utan till en stor del äfven 
enskilde fabrikanter. Vill man taga bort den indirekta beskattning, som 
nu är i fråga, eller sockertullen, så är jag ock genast med derom; men 
om det nu befinnes, att Staten beliöfver denna inkomst, som för närvarande 
utgör öfver fyra millioner R:dr, så bör Staten ock få dessa fyra millioner 
och icke till exempel två millioner, under det att återstoden skulle komma 
några få fabrikanter till godo. Jag vill derjemte fästa uppmärksamheten 
derpå, att det nu icke är fråga om påläggande af någon ny beskattning, 
utan endast att skaffa Staten ersättning för hvad den förlorar genom
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hvitbetssocker-fabrikationen, och skyddet för denna sednare är något helt 
annat än skyddet för andra näringar i allmänhet. Detta sednare är upp
kommet af importförbud, hvilket sedermera blifvit förvandladt till höga 
tullsatser, med indika, såsom sagdt är, man afsåg att skydda de inhemska 
näringarne, hvaremot sockertullen är uteslutande afsedd att bereda Staten 
inkomst, men ingalunda att bereda skydd åt en inhemsk näring, som icke 
ens fanns till, då tull å socker infördes i vår tulltaxa.

Eu föregående talare har gilvit oss en rätt intressant historisk utred
ning af frågan, hvilken jag ber att med några få ord få komplettera. 
Han har visat, att denna fabrikation nu ernått eu ganska aktningsvärd 
ståndpunkt, och att densamma beredt isynnerhet Frankrike stora och vä- 
sendtliga fördelar. Denna färgrika skildring har blott det lilla felet, att 
utgångspunkten för densamma icke är fullt rigtig. Den i Frankrike införda 
höga tullen å kolonialsocker, som framkallade hvitbetssockertillverkningen, 
afsåg ej att bereda skydd åt denna handtering, utan var en handling, 
hvarmed den store despoten Napoleon ville från Frankrikes marknad ute
stänga, på detta område likasom på andra, sin hatade fiende England. 
När så, genom den inhemska sockertillverkningen, statsinkomsterna lidit 
det svåraste afbräck, så hade, efter många strider, frågan år 1842 kom
mit på den ståndpunkt, att man inom franska deputerade kammaren 
ifrågasatte, att för en summa af 40 millioner francs inlösa alla fabriker 
för tillverkning af hvitbetssocker, för att på detta sätt blifva qvitt alla de 
olägenheter, denna näring medförde. Man gick dock lyckligtvis en annan 
väg och i stället för att inlösa alla dessa fabriker, beläde man deras till
verkning med eu afgift motsvarande tullen å råsocker. Naturligtvis ro
pade nu alla fabrikanter med eu mun, att de voro ruinerade, och att 
Frankrikes välstånd skulle på ett högst betänkligt sätt blifva rubbadt, och 
det var ej underligt, ty det måste väl alltid kännas hårdt och svårt att 
låta sig åtuöjas med en årlig inkomst af en half million, när man förut 
varit van att räkna sig till godo eu hel. Men huru bär det då gått med 
alla dessa dystra utsigter? Jo, det har gått härmed, som det går med 
alla protektionistiska spådomar, att de icke slå in, ty dylika profeter äro 
nästan aldrig sannspådda. Nu har den pålagda beskattningen slagit sig 
så ut, att tillverkningen af hvitbetssocker. i stället för att, såsom många 
fruktade, gå sin undergång till mötes, i dess ställe till den grad förökats, 
att Frankrike af densamma årligen uppbär i skatt nära 200 millioner 
francs, samt dessutom årligen exporterar dylikt socker till värde åt 100 
millioner francs. Det är icke otroligt, att beskattningen af denna näring 
inom vårt land äfven skulle proportionsvis medföra samma verkan. I sam
manhang med hvad jag nu anfört vill jag bemöta en invändning af den 
siste talaren, som påstod, att man oaktadt hvitbetssockerfäbrikernas verk
samhet icke märkt någon nämnvärd minskning i konsumtionen af impor- 
teradt socker. Jag vill härvid erinra, att naturligtvis herde en ganska 
betydlig förhöjning i importen hafva egt rum, om dessa fabriker icke fun
nits, ty med stigande folkmängd borde väl äfven ökad konsumtion hafva 
låtit sig förspörja, hvilket skulle betinga förhöjd import, derest ej den 
inhemska produktionen trädt emellan.

En åt våra ekonomiska författare, som sistlidna år gick denna socker
fabrikation ganska nära in på lifvet, kom slutligen till det resultat, att
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hvitbetssockerfabriken i Landskrona ensam förorsakade Staten en årlig 
förlust af 120,000 R:dr, och den af de föregående talarne, som bäst är i 
tillfälle att lemna tillförlitlig upplysning i detta fall, har undvikit att yttra 
sig i detta ämne, men icke heller gjort någon anmärkning mot detta an
tagande, hvarför man väl kan anses berättigad antaga, att den nämnda för
fattaren , träffat sanningen ganska nära. Om nu också den uppgifna 
siffran kan tåla någon nedsättning, så kan man i alla fall med säkerhet 
antaga den till 100,000 R:dr. Vidare har man ock påstått, att denna 
fabrik icke vore särdeles vinstgifvande, då den icke lemnade delegarne 
högre inkomst än omkring 7 å 8 procent per aktie. Så mycket sämre; 
ty den förtjena!- då så mycket mindre något understöd från Statens sida, 
som icke någon har någon egentlig nytta af ett dylikt understöd. Om en 
person får1 till skänks en summa af 100,000 R:dr årligen, för bedrifvande 
af eu affär, hvilken dock icke lemnar högre vinst än 50,000 R:dr om året, 
så kan man väl tryggt påstå, att det understöd som derför erhålles är 
bortkastadt.

Jag vill nu icke inlåta mig i något resonnement om importen och 
dess betydenhet för ett land, och de mer eller mindre glädjande orsakerna 
till densamma, hvarom en ärad talare nyss ordade; men jag tror mig ega 
fog till den erinran att, när en talare vill bemöta en motståndares åsigt, 
han då bör vända sig emot hvad denne verkligen tänkt och talat och 
icke framställa en karikaturbild derutaf, samt derefter mot denna rigta 
sina anfall. Således se de, hvilka anse den större importen såsom någon
ting fördelaktigt för landet, icke någon välsignelse ligga i missväxten, som 
förorsakat denna import, utan de finna i denna större import ett bevis 
derpå, att landet kunnat gifva mycket af dess alster i utbyte mot hvad 
det sjelft behöft, allt i enlighet med den gamla regeln: “ något för något 
och intet för intet. “ När nu landet har en stor import, så betyder det endast 
att landet har stor valuta att lemna i utbyte, och detta är den enkla och 
sunda åsigten om importens betydelse, hvilken mången har så svårt att 
fatta, då man aldrig bör låta inbilla sig att man för intet får något.

För min egen del tror jag verkligen, att odlingen af sockerbetan hos 
oss har eu ganska god framtid, att döma af de underrättelser härom man 
haft från åtskilliga delar af värt land, enligt hvilken odlingen af denna 
växt inom Skåne och Östergötland samt äfven inom en del af Wester- 
götland torde kunna drifvas upp lika högt, som inom norra Tyskland 
och de nordliga departementen i Frankrike; men jag vill derföre ock-, att 
denna odling skall utbilda sig på naturligt sätt, och icke förlamas genom 
ett konstlad! och falskt skydd. Att de fabriker, som äro afsedda att till 
socker bearbeta detta råämne, ganska väl kunna bära eu sådan beskatt
ning, som blifvit föreslagen, ber jag att få visa genom framläggande af 
tvänne utaf eu skicklig teknolog uppgjorda kostnadsförslag och kalkyler 
öfver anläggningen och skötseln af en större och en mindre dylik fabrik. 
Den större fabriken, beräknad för en daglig bearbetning af 1,500 å 1,800 
centner betor, skulle i anläggningskostnad fordra 491,632 Rall-. Utgifterna 
för fabrikationens bedrifvande gå årligen till 322,873 Rall- 90 öre, hvar
emot inkomsterna beräknas till 495,300 R:dr, hvarigenom således skulle 
uppkomma en ren behållning af 172,426 R:dr 10 öre, utvisande 34 pro
cent vinst på ett anläggningskapital af ej fullt en half million riksdaler.
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Den andra kalkylen, uppgjord för en mindre fabrik, med daglig förarbet
ning af 600 å 800 centner betor upptager i anläggningskostnad 241,275 
R:dr, i årlig driftkostnad 190,588 R:dr samt i inkomst 283,300 R:dr, så
ledes årligen en ren behållning af 92,712 R:dr på en anläggningskostnad 
af 241,000 R:dr. Nu är att märka, det denne teknolog är stor vän af 
denna rörelse och mycket ifrig för friårs beviljande åt hvarje ny fabrik, 
hvilka friår han till en början ansåg böra blifva fem, men slutade med 
att anse tre dertill tillräckliga, då derigenom hela anläggningskostnaden 
borde blifva betäckt, Då jag sjelf ej är fullt kompetent att bedöma denna 
fråga i alla dess detaljer, har jag ansett mig kunna tro på dessa uppgif
ter af eu i facket kunnig man, som dessutom visat särdeles intresse för 
denna närings uppblomstring. Derföre tror jag ock, att det är nödvändigt 
och af största vigt att, innan personer inledas att nedlägga kapital i 
dylika dyrbara anläggningar, de erhålla full säkerhet och visshet, om hvad 
de i sådant fall vedervåga, och att således den beskattning derå, som 
förr eller sednare måste dem åsättas, blifver så fort som möjligt bestämd.

Jag ber att nu få återkomma till eu föregående talare, hvilken yt
trade, att sjelfva saken endast reducerade sig till att efterse, huruvida jor
dens absoluta produktion blefve större genom odling af hvitbetor. än af 
säd, och att ådagaläggandet häraf utvisade hvitbetans höga värde. En 
areal af 2,000 tunnland jord skulle gifva 500,000 centner betor, ur hvilka 
skulle kunna dragas 5 millioner skålpund socker, hvartill ytterligare komme 
värdet af affallet från hvitbetssoekerfabrikerna. Således skulle odlingen 
af 16,000 tunnland jord lemna råmateriel för allt det socker, omkring 40 
millioner skålpund, som för närvarande konsumeras inom landet, och deri
genom skulle ock, om denna näring lemnas obeskattad, landet gå helt och 
hållet i mistning af den inkomst sockertullen för närvarande medför. Men 
nu frågar jag, om verkligen innehafvarne af dessa 16,000 tunnland jord 
kunna vara berättigade att utkräfva en så dryg uppoffring från det all
männas sida, helst det är den fattigare befolkningen, som proportionsvis 
mest kommer att härtill bidraga? Jag kan åtminstone icke för min del 
gilla något sådant, som att alla i hela landet skulle blifva skattskyldige under 
egarne till eu så obetydlig del af detsamma.

Jag hade trott, att denna fråga nu vore så utrsdd, att något vidare 
ordande derom ej är af behofvet påkalladt, och min åsigt och öfvertygelse, 
som ingalunda blifvit rubbad, sedan frågan här sist förevar, är den, att 
förr eller sednare beskattning måste påläggas denna fabrikation, ty det är 
icke tänkbart, att man skall kunna tillåta t. ex. 10 stycken dylika fabri
ker borttaga all den inkomst Staten hittills haft af sockertullen.

Jag yrkar bifall till hvad Utskottet uti det föreliggande Betänkandet 
yttrat och hemställt.

Herr O eklind: Vid bedömandet af denna fråga har man att tillse,
dels att icke Staten går miste om välbehöfiiga inkomster, derigenom att 
hvitbetssockerfabrikationen lemnas nästan alldeles fri, dels att en nyttig 
näring icke förhindras eller går under genom obillig och för sträng be
skattning. Nu är tydligt och klart ådagalagdt, att Staten, genom den fa
brikation af hvitbetssocker som redan uppstått, verkligen gått och fortfa
rande kommer att gå i mistning af ej obetydliga inkomster, och det är
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derjemte icke bestrida än mindre vederlagdt, att den diskussion, som un
der förra riksdagen fördes i detta ämne, inverkat ganska menligt såväl på 
den allmänna benägenheten att odla hvitbetor, som äfven på hågen att 
nedlägga kapital på inrättande af fabriker till förädling af detta råma
teriel till socker. För att nu undvika dessa olägenheter* som båda äro 
ganska menliga, tror jag det vara bäst att bifalla Professor Arrhenii Be
tänkandet bifogade reservation, hvarigenom såväl uppkomsten af hvitbets- 
sockerfabriker inom landet underlättas genom den säkerhet de kunde på
räkna under de första åren af sin tillvaro, antingen geuom vissa års skatte
frihet eller genom andra bestämmelser, på samma gång som eu tillförlitlig 
undersökning och utredning af sjelfva beskattningsfrågan derigenom vunnes. 
På grund häraf yrkar jag bifall till den af Herr Arrhenius afgifna reser
vationen.

Herr O. B. Olsson: Jag är så angelägen som trots någon annan 
att taga vara på Statens inkomster, men jag vill ej bidraga till att genom 
beskattning förqväfva en fabriksnäring, hvilken jag tror skall komma att 
medföra stora fördelar för landet. Om tullen på råsocker minskas med 
ett eller annat hundratusental Riksdaler, så är det eu småsak mot hvad 
det råämne, som skulle gifvit denna tull, hvaraf Staten går i mistning, 
skulle kostat landet.

Eu talare har sagt, att Landskrona sockerfabrik skulle taga bort från 
Staten 100,000 R:dr om året. Vid förra riksdagen hörde jag uppgifvas, 
att denna Statens förlust skulle uppgå ända till 240,000 R:dr: nästa gång 
få vi kanske höra att den ej belöper sig till mer än 50,000 R:dr. Detta 
gör att jag ej kan sätta mycken tro till alla dessa uppgifter.

Emellertid må förlusten å tull vara så stor som helst, så är det lik
väl säkert, att landet skulle göra en ändå större vinst, om det kunde af 
egna produkter tillverka det socker vi behöfva. Enligt Kommers-kollegii 
berättelser importeras årligen omkring 35,000,000 skålpund råsocker, hvil- 
ket kan uppskattas till ett värde af 13,000,000 Rall-, Om nu detta rå
socker kunde ersättas genom inom landet producerade hvitbetor och Sta
ten .skulle göra eu förlust i tull af 3,000,000 Rall-, så skulle landet der
emot gorå en vinst af 10,000,000 R:dr. Man kan visserligen såga, att den 
jord, hvarpå odlas hvitbetor, ej ger säd, och att derigenom skulle uppstå 
en förlust, men jorden kan ej gifva en spanmålsskörd i värde motsvarande 
afkastning^ af hvitbetorna. Af egen erfarenhet vet jag, att jorden efter 
odlandet af hvitbetan bär alldeles förträffliga grödor, ty jag har sjelf plan
terat hvitbetor och efter dessa af jorden erhållit mycket göda sädes
skördar.

En annan fördel, som hvitbetsodlingen medför, är den att qvinnor 
och barn samt andra, som ej ega tillräckliga krafter för tyngre arbeten, 
kunna användas till att rensa hvitbetorna och derigenom finna en utkomst, 
som annars ej står dem till buds. Äfven ur denna synpunkt anser jag, 
att hvitbetsodlingen ej bör undertryckas.

I öfrigt har jag ej kunnat finna, att motionärens vid förra riksdagen 
i ämnet väckta förslag medfört någon annan fördel, än att ett bolag, 
som höll på att bildas i Skåne för anläggande af en fabrik för tillverk
ning af hvitbetssocker, ej kommit till stånd. Om ej den värde motionä
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ren genom sitt förra gången väckta förslag vunnit någon annan fördel, 
så har han åtminstone bidragit till detta resultat.

Jag yrkar atslag å motionen.

Herr von Troil: Denna fråga var redan vid sista riksdagen före
mål för en vidlyftig och grundlig undersökning inom denna Kammare, och 
min öfvertygelse är att frågan skall framkomma vid hvarje riksdag, ända 
till dess något beslut hlifvit fattadt. Jag tror, att frågan är vida enklare 
än mången anser. Till en början bör män göra sig reda för, huruvida 
sockerfabrikation af hvitbetor är för vårt land nyttig och välgörande. 
Min åsigt är att den är det i hög grad. Jag behöfver icke upprepa hvad 
flere föregående talare yttrat derom, att det icke finnes något, som mera 
än hvitbetsodlingen befordrar jordens renhet och luckring, som gifver 
bättre efterskördar och som bereder lämpligare sysselsättning åt en mängd 
qvinnor och barn, hvilka annars skulle hafva svårt att förtjena en kon
tant inkomst. Det är ett faktum, att i de länder, der hvitbetsodling be- 
drifves i större skala, denna i icke ringa grad bidragit till landets rike
dom och innevånarnes förmåga att på eu liten jordrymd slå sig väl ut. 
Jag tror derföre, att det ligger i landets intresse att befordra sådana kul
turväxter, som medföra ett så gynnsamt resultat. Der hvitbetan i anse
ende till fabrikernas aflägsenhet icke kan till sockerfabrikation användas, 
kominer den att utgöra en vigtig produkt för bränvinstillverkningen. Man 
bör då icke söka att genom på förhand lagda hinder förqväfva eu så 
gagnelig industri. Det påstods visserligen vid sista riksdagen, att vissa 
olägenheter voro med denna industri förknippade, och man säde att ge
nom hvitbetsodlingen vissa vigtiga näringsämnen dragas från jorden. Detta 
är af Herr Tranchell vederlagdt; men om likväl förhållandet vore sådant, 
så måste hvad som dragés från jorden återställas genom artificiel gödning; 
och det är eu stående regel att icke taga från jorden mera än man gif
ver den igen. Med en så rik afkastning, som hvitbetsodlingen kan lemna, 
låter detta sig göra. Den egentliga olägenheten, som förespeglats och som 
ej kan bestridas, är den minskning i sockertullen, hvilken skulle blifva en 
följd af anläggningen utaf större hvithet ssockerfabriker. Men äfven om 
detta skulle inträffa, ber jag Herrarne ihågkomma, att för hvarje 10-öre, 
som sockertullen minskas, ökas flerdubbelt det kapital, som stadnar i lan
det. Om man ville gå så långt, som en eller annan talare vid förra riks
dagen, att Staten skulle förlora flera millioner riksdalers inkomst genom 
minskning i sockerimporten, så skall man väl ock finna, att det vore en 
ren besparing, om det kapital, som annars skulle utbetalts för råsocker, 
kunde användas till afbetalning å våra utländska jernvägslån. Man bör 
icke heller ur beräkningen utesluta den inkomst, som landet skulle få af 
hvitbetsodlingen. Jag tror dessutom, att man måste såsom rigtig erkänna 
den satsen, att rika tullinkomster ofta göra en fattig nation. Eu nations 
lycka ligger till stor del deri, att den kan producera så mycket som möj
ligt af hvad den behöfver. Jag erkänner det fria utbytet, men ju mera 
ett land kan på naturlig väg sjelf åvägabringa sina behöfver, desto lyck
ligare är nationen.

En talare har med siffror visat, huru långsamt hvitbetsodlingen ut
vecklat sig i de länder, der den nu befinner sig på eu hög ståndpunkt,
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och huru försigtig man der varit att pålägga densamma skatt, innan den 
uppnått en viss höjd. Man började med eu fjerdedels silfvergroschens skatt, 
denna ökades till en half silfvergroschen och har sedan småningom stigit 
till den ^ betydliga afgift, som nu är lagd på sockerfabrikationen af hvit
betor. Så går en klok nation till väga och söker icke qväfva den späda 
plantan, innan den fått rötter och hunnit utveckla sig; men sedan den eu 
gång fått fart snarare gagnar än skadar det att skatt pålägges, blott det 
sker med försigtighet.

Man tror kanske, att dessa hvitbetssockerfabriker så lätt skola upp
stå. Under förra året framlades åtskilliga projekter till bildande af dy
lika fabriker dels i Skåne och dels i Jönköpingstrakten, och vackra in
komster förespegla des; men hvad har blifvit af dessa projekter? Ingen
ting. Jag tror, att den osäkerhet, hvari man sväfvar angående den blif
vande skatten, varit dertill vållande. Kanske äfven andra orsaker dertill 
medverkat, Dessa fabriker medföra störa anläggningskostnader. De be
räknas för en råsockerfabrik med medelmåttigt stor tillverkning till 3 
å 400,000 R:dr. \ ill man åter hafva eu fabrik icke blott för råsocker- 
tiHverkning utan äfven för raffinering, uppgår kostnaden till 5 å 600,000 
R:dr, oberäknad! förlagskapital. Huru skall man kunna begära, att per
soner skola nedlägga sina penningar i dylika företag, då det möjligen kan 
falla lagstiftarne in att pålägga en skatt, hvarigenom hela företaget kom
mer att gå under.

, I)et gafs en tid, den så kallade frihetstiden, då man omhuldade alla 
näringar, men på ett oklokt sätt, nemligen genom premier. Man synes 
nu vilja utgå från alldeles motsatta åsigter. Man vill lägga skatt på nä
ringen, innan den ännu uppstått, Man kan icke säga, att denna näring 
uppstått, derföre att vi hafva en enda fabrik. Denna fabrik har haft stora 
svårigheter att bekämpa. Till en början användes en tillverkningsmethod, 
som med fördel begagnats i utlandet men som dock snart befanns odug
lig, hvarföre nya maskiner måste med stor kostnad anskaffas.

Jag började med att säga, att man icke kommer till något resultat 
i denna fråga, förr än en grundlig undersökning föregått; och jag tror 
derföre, att aflåtande! af eu sådan underdånig skrifvelse, som Herr Arrhe- 
nius i sin reservation föreslagit, vore särdeles lämpligt. Då det enligt 
min tanke är oklokt att söka förqväfva hvarje skrifvelse i ämnet, när frå
gan hvarje riksdag återkommer, anser jag mig böra förena mig i nämnda 
reservation, hvari uttalas eu åsigt, som, enligt min uppfattning, är läglig, 
nemligen att vissa frihetsår höra medgifvas och skatten sedan successivt 
ökas. Detta är eu grundsats, som jag förra riksdagen uttalade.

På grund af hvad jag nu haft äran anföra, får jag anhålla om afslag 
å Utskottets hemställan och bifall till Herr Arrhenii reservation.

Herr Friherre von Schulzenheim: Då man såsom ledamot i ett 
Utskott icke ansett sig kunna instämma i pluralitetens beslut, så är det 
vanligt, att man antingen reserverar sig mot samma beslut eller ock se
dermera icke uttalar någon derifrån afvikande åsigt, utan, såsom man 
säger, låter udda vara jemnt; men om jag likväl nu bryter mot denna 
plägsed, så ber jag att såsom skäl härför få anföra några ord.
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På afdelningen inom Utskottet sökte jag göra den mening gällande, 
att någon bestämd åsigt i ämnet icke borde af Utskottet uttalas, utan 
blott eu fullständig utredning af frågan lemnas, men att, om någon åsigt 
skulle uttalas, man borde gifva den en så mild form som möjligt, hvar
vid jag tillika påpekade den inverkan franska traktaten, så länge den är 
gällande, egde på förevarande beskattningsfråga. Såsom ledamot af två 
Utskott och till följd deraf förhindrad af vigtiga göromål att närvara vid 
justeringen åt förevarande Betänkande, inträffade sedermera att, då jag 
etter erhållen kännedom om det beslut, hvari Bevillnings-Utskottet i denna 
fråga slädnät, infann mig i Utskottet för att anmäla min reservation, den 
underrättelse meddelades mig, att Betänkandet redan var till trycket af- 
lemnadt. Detta är anledningen, hvarföre mitt namn icke förekommer 
bland reservanterne; och skall jag nu icke tillåta mig några andra an
märkningar än i afseende å de allmänna principer, som finnas i Betän
kandet uttalade.

Detta Betänkande är till sitt resultat af den beskaffenhet, att Kam
maren icke har annat val än att antingen bifalla Betänkandet eller såsom sin 
mening antaga någon af reservationerna, hvilka sednare till sina innersta 
principer äro hvarandra alldeles motsatta. Sedan numera den, som bäst 
förstår detta ämne, nemligen den förste talaren, utredt frågan samt tyd
ligt och klart framställt huru densamma i jordbrukets intresse bör be
handlas, så vill jag icke trötta Kammarens ledamöter med att i detaljer 
inlåta mig i bedömande af saken, oaktadt jag äfven anser mig ega någon 
detaljkännedom af frågan, den jag under föregående riksdagar såsom 
ledamot i Bevillnings-Utskottet följt med intresse. Till en början kan jag 
dock icke underlåta att påpeka det något egendomliga förhållandet, att 
just i detta ögonblick, då man i Frankrike är sysselsatt att, liksom Eng
land förut gjort åt sina stora män, en Wellington, en Nelson, genom upp
resande af ärestod hylla och ära skaparen af hvitbetssockerfabrikationen i 
Frankrike — Crespel-Delisle — i samma ögonblick vill man här i Sverige 
medelst påläggande af skatt och tunga i födseln qväfva denna industri. 
Ehuru jag nu icke vill trötta Kammaren hvarken med eu historisk utred
ning af fragan eller med framläggande af några sifferkalkyler, kan jag dock 
ej underlåta framhålla, att Utskottets sifferuppgifter ingalunda äro tillför
litliga. förste talaren i ämnet bär redan med siffror bevisat detta, men, 
äfven om man skulle antaga, att Utskottets beräkningar i afseende å till- 
verkningsbeloppet vid fabriken i Landskrona äro rigtiga, blir, med beräk
ning af de sista riksdagen fastställda högre tullafgifter å råsocker, det belopp 
Staten genom minskad tull skulle förlora allenast 58—59,000 Ihdr, men 
å andra sidan har man icke kalkylerat hvad Staten vunnit genom min
skad import eller hvad fördel jordbruket genom ifrågavarande fabriksan
läggning hemta!. Det kunde visserligen vara intressant nog att rörande 
detta ämne inlåta sig i några siff er beräkningar, men jag lemnar dock som 
sagdt detsamma för att öfvergå till en mera praktisk uppfattning af 
frågan.

För mig personligen, som icke kan vänta att ännu på lång tid få 
min jord i den kultur, att hvitbetsodling lönar sig, är denna fråga af ringa 
enskild^ intresse, och kan jag derföre tala så mycket mer öppet, då min 
personliga fördel icke beföres deraf, om denna industri erhåller skydd eller
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ej; men vare sig huru som helst, vill jag dock varna för ätt vi icke rusa 
fram på accisvägen, och för de följder hvartill konseqvensen af ett beslut 
i denna rigtning skulle leda. Besluta vi nu skatt å hvitbetor, så bjuder 
konseqvensen att vi handla på samma sätt i fråga om en mångfald af 
artiklar, som i tulltaxan förekomma. Slår jag nu upp tulltaxan, så finner 
jag t. ex. artikeln handskar, såsom den der både är föremål för import 
och tull samt för inhemsk produktion; man skulle således belägga pro
duktionen af denna vara med accis, derföre att import af varan är belagd 
med tull, ty annars skulle man ju, på samma sätt som nu om hvit betsodlin
gen, kunna säga, att hvar och en som köper sig ett par handskar betalar 
tull till handskmakarne nere i Skåne, der denna produktion har sitt huf
vudsäte. Jag hemställer, om det är lämpligt att ständigt trampa denna 
nötta väg. För att nu icke uppräkna siffror utan blott hålla mig till 
fakta och grundsatser, vill jag framställa den frågan: är hvitbetsfabrika- 
tionen eu naturlig näring eller ej? Hvad i nationalekonomisk mening ut
gör naturlig näring för ett land, har utgjort föremål för eu lång strid 
emellan protektionister och frihandlare, till dess slutligen ett snille bland 
frihandlarne besvarade den sålunda, att “hvarje näring är naturlig som 
bär sig11; detta är nu godt och väl, men jag frågar då ytterligare: “hvil
ken näring är naturlig för ett fattigt land?" Jo! det blir då den alle
nast, som icke öfvas i rikare och mägtigare länder. Det är således blott 
den industri, som kan bestå utan att förtryckas af det rikare landet, hvil
ken är ett fattigt lands naturliga näring. Vilja vi ingå i undersökning 
om sättet och viikoren för eu industris uppkomst, så finna vi, att första 
vilkoret derför är fri täflan samt rätt till sådan täflan. Utan denna fria 
täflan skulle det med en industri förhålla sig på samma sätt, som om man 
uppmanade en person att med bundna ben simma i kapp med en annan 
obunden, lian hade i sanning icke de bästa chancer att hinna före sin 
medtäflare; och böra vi derföre icke heller utsätta oss för en dylik täflan. 
En näring födes i sanning icke på en gång fullväpnad, såsom gudinnan i 
sin fulla fägring framgick ur Jupiters hufvud. Vid ett tillfälle då 5,000 
fabrikanter sammanträdde i Frankfurt för att reda åtskilliga industriela 
frågor, förklarade dessa industriidkare, att de hade kontinentalsystemet att 
tacka för näringarnes uppblomstring i Tyskland.

Den svåraste finansiela kris England någonsin genomgått var också 
straxt efter Napoleons fall, då man vann erfarenhet derom, att man förut 
gjort sig illusioner, genom att antaga det i Frankrike och på kontinenten icke 
fanns någon väfnadsfabrik, samt att i Tyskland icke fanns eu enda haka 
som var rakad, i brist af Engelska rakknifvar. Nu gestaltade sig förhål
landena helt annorlunda. Ingen industri kan nemligen uppblomstra, utan 
att man först gifver densamma tid att rotfästa sig, liksom man icke får 
någon vacker sädesskörd, om man icke låter axet växa till mognad. När 
den tunna sädesbrodden fått draga öfver sig det nordiska vintertäcket, så 
står den sig sedermera i hvilken väder som helst. Låtom oss derföre icke 
släppa frihandelns sommarvind ut öfver denna späda planta. Man säger 
att, såsom förhållandet nu är, Staten förlorar och individen skattar till 
fabrikanten; — må så vara, men säkert är att nationen vinner, och må 
vi väl derföre kunna underkasta oss dessa uppoffringar. För min del vill 
jag gerna med förhöjning af möjligen ett milliondels öre betala hvarje
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sockerbit jag förbrukar, om jag vet att jag i min ringa män kan verka 
till denna närings uppkomst. Vi känna alla att hvarje industrielt företag 
till eu början är förenädt med stora svårigheter, och hörde af den förste 
talaren i ämnet, att detta kanske mera än annars är förhållandet med 
hvitbetsodlingen, ty dertill fordras vanda arbetare och stora kapital, 
hvilka sednare endast sparsamt finnas här i landet, der sällan fabriker 
drifvas med egna förlager, utan måste allt ske antingen genom association 
eller på kredit. För att nu denna näring må kunna taga fart, böra vi 
icke till en början behandla densamma alltför hårdt och således icke i före
varande fall låta den kong!, svenska afunden diktera vårt beslut. Äfven 
om vi skulle finna, att denna industri tillskyndar fabrikanten en god vinst, 
så böra vi icke af denna orsak belägga den med accis, ty erfarenheten 
har alltid visat, att hvar och en, som lätt förtjenar penningar, i 
jemnbredd med ökandet af sina inkomster äfven, vare sig af fåfänga eller 
patriotism, använder en del af behållningen, så att den kommer i allmänna 
rörelsen, i det han lägger sig till bättre bostad, hästar och ekipage, 
piano åt sina döttrar samt mera dyrt aflönade lärare åt barnen. Vida 
bättre vore det derföre, om de 13 millioner riksdaler, hvilka nu för socker gå 
till utlandet, i stället stadnade inom landet, så att icke det svåra pen- 
ningebetryck egde rum, som nu är herrskande, hvilken penningebrist onek
ligen har sin yttersta grund i de forcerade liqviderna till utländningen för 
import just åt socker och kaffe, och hvilket gör att den del åt befolknin
gen. som vill emigrera, icke ens ser sig i tillfälle att tillfredsställa denna 
önskan af brist på köpare till sina fattiga mobilier. Denna fråga lärer 
ganska nära det svenska jordbruket, och bör Kammaren noga besinna 
detta, ty vi jordbrukare äro hänvisade uteslutande till oss sjelfva. Kapi
tal samlas ej genom insättning åt penningar i bankerna eller genom 
ruinerande hafreexporter utan genom att inom landet föröka jordbrukets 
afkastningar, förädla sina produkter och först sedan exportera dem.

Under det således sifferbevisningen leder till samma håll som princip
bevisningen, kommer jag till det resultat, att Herr Hedlunds ifrågavarande 
motion nu lika litet som förra riksdagen, eller under en temligen långt 
aflägsen framtid, bör till någon åtgärd föranleda, och att således Utskottet 
handlat rätt, då det nöjt sig med att föreslå en underdånig skrifvelse, 
men i Utskottets beslut härom saknar jag ett ord, och är detta orsaken 
hvarföre jag icke kan instämma med Utskottet. Detta ord finnes i Herr 
Arrhemi reservation och fordras af Herr Bjerkander, som i sin reserva
tion för sådant ändamål yrkar återremiss af Betänkandet. För min del 
anser jag eu sådan återremiss icke vara behöflig, utan att saken nu på 
stället kan kompletteras; men då jag ej kan biträda förslaget att nu på 
förhand bestämma, om 1 eller 5 eller 10 frihetsår böra lemnas fabriker 
för hvitbetssockertillverkning, innan ännu utredning af ämnet försiggått, 
så föredrar jag att öfverlemna åt Kongl. Maj:t att, efter skedd sådan ut
redning, framlägga förslag såväl om till hvad belopp skatt bör ega rum, 
som äfven angående frihetsårens antal; och vågar jag derföre anhålla, att 
Kammaren vide förena sig med mig i följande förslag till skrifvelse: “Riks
dagen, som anser att hvitbetssockerfabriker böra under vissa, till antalet 
bestämda år, från det då de blifvit anlagda, vara fria från särskild be
skattning, vill hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla, att Kongl. Maj:t
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måtto genom sakkunnige personer låta undersöka och utreda, om och på 
hvad sätt såviil nya hvitbetssockerfabriker efter frihetsårens slut, som 
äldre sådana fabriker kunna eller böra åläggas särskild beskattning, samt 
för nästkommande Riksdag framställa det förslag i ämnet, hvartill en så 
beskaffad utredning kunnat föranleda".

Herr Hedengren: Då tiden redan är långt framskriden, och den 
talare, som först uppträda fullständigt utredt frågan samt Herr von Troil 
sedermera framhållit just hvad jag ämnade säga, så har jag nu föga att 
tillägga, utan vill blott lägga Kammaren på hjertat att icke i sin födsel 
qväfva en industri, som framdeles för landet kan blifva af största vigt 
både i nationalekonomiskt hänseende och särskildt med afseende å jord
bruket och dess förkofran. Då det tyvärr är att befara, att hvarje Riks
dag fråga kommer att uppdyka om accis å hvitbetssockertillverkuingen, 
och det är ett kändt faktum, att stora kapital erfordras för anläggning 
af dylika fabriker, enär dessa genast måste tilltagas i den storlek och ut
sträckning, som erfordras sedan fabrikationen kommit i full gång, och så
ledes störa ränteförluster till en början måste drabba denna näring, innan 
en tillräcklig mängd hvitbetor finnas att tillgå, blir det ganska svårt att 
finna personer, som äro villiga att anlägga fabriker för tillverkning af 
hvitbetssocker. Det är nemligen icke möjligt att börja odla hvitbetor i 
större skala, törrän fabriker för deras användande finnas att tillgå, och 
om man skall odla hvitbetor, så fordras dessutom att jorden förut sär
skildt dertill beredes, hvartill allt åtgå flera år. Om nu derjemte fabri
kanten har anledning att frukta, att vid Riksdagen bestämmes accis på 
tillverkningen, så fort den kommit i gång, så ryggar han naturligtvis till
baka för en sådan anläggning. Sjelf känner jag en person, som' hade 
påtänkt en dylik anläggning på Gotland, men som, då han hörde att eu 
motion blifvit gjord om accis å hvitbetssockerfäbrikationen, blef tveksam, 
huruvida han icke skulle slå hela saken ur hågen. Det skulle kanske 
vara mest betryggande för anläggare af dylika fabriker, om något bestämdt 
förslag, innefattande löfte om vissa frihetsår och derefter småningom på
lagd skatt efter utredning af förhållandena, uppgjordes, men då det å 
andra sidan icke heller torde vara lämpligt att den ena Riksdagen sålunda 
binder händerna på den andra, så torde det för närvarande vara bäst att 
afslå såväl motionen som Utskottets deröfver afgifna Betänkande.

Herr Ake Andersson: Sedan jag begärde ordet, hafva så många
talare uppträdt och framhållit de skäl, som tala för afslag å motionen och 
Betänkandet, att jag anser mig icke hafva något att tillägga. Hufvudsak
ligen är jag dock förekommen af den siste talaren och instämmer derföre 
med honom.

Herr Ola Jönsson: Jag begärde ordet för att till besvarande upp
taga några af de skäl, som blifvit anförda för bifall till Utskottets förslag; 
men då jag häri blifvit af flere föregående talare förekommen, ber jag 
endast att få uttala den mening, att om man vill hafva frågan sväfvande, 
så bör man bifalla Hexa- Arrhenii reservation. En lång tid skulle nem
ligen åtgå för verkställande af den begärda undersökningen, och äfven om
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sedan föreslogos 5 eller 10 frihetsår, skulle icke någon våga att i dylika 
foretag nedlägga sina kapital, helst fabrikationen alltid måste gå med 
förlust de första åren, då den är beroende af tillgången på hvitbetor och 
således icke kan genast drifvas i stor skala. Jag anser derföre, att Herr 
Arhenii reservation bör afslås. Det är väl sannt, att samma fråga åter
kommer vid följande riksdagar, men man har då icke annat att göra än 
att hvarje gång afstå den.

Herr Per Nilsson från Christianstads län: Då jag deltagit i Ut
skottets behandling af denna fråga, har jag icke biträd t pluralitetens me
ning, utan instämt i Herr Arrhenii reservation; men, i likhet med den 
siste talaren, tror jag, att det kanske icke vore lämpligt att i en under
dånig skrifvelse göra framställning om vissa frihetsårs beviljande, ty det 
är ingenting som hindrar eu Riksdag att upphäfva en föregående Riks
dags beslut. Jag anser derföre, att någon skrifvelse icke bör ufiätas, utan 
önskar rent afslag å motionen.

Herr Lindström: Jag af står från ordet och inskränker mig till
att yrka bifall till Utskottets förslag.

Herr Muren: Det kan icke annat än väcka förundran, att en så
enkel och klar fråga som den föreliggande kan göras så invecklad och 
konstig, att det rätta eller orätta icke genast faller i ögonen. Jag vill 
dock tro, att denna begreppsförvirring skall vara öfvergående. Det är ej 
möjligt annat, än att sanna förhållandet snart nog skall göra sig gäl
lande, och svenska folkets sunda förstånd tränga igenom det nu rådande 
dunklet.

Här är icke, jag ber att få fästa uppmärksamheten dervid, fråga om 
någon ny beskattning eller att skattlägga en viss fabrikation, utan endast 
att indraga det tillskott af statsmedel, denna fabrikation för närvarande 
åtnjuter och på samma gång åt Staten bevara en vigtig inkomstkälla. 
Ty om man ej vidtager någon åtgärd, skola de 4 % millioner riksdaler, som 
efter 1866 års införsel och en tull af 14 öre per skålpund, raffinerad t, och 
10 öre per skålpund råsocker, utgjorde Statens inkomst af sockertullen, 
inom kort vara uppslukade af den inhemska hvitbetssockertillverkningen’ 
Huru vill man ersätta Staten dessa medel? Det vore visserligen enkelt 
nog att stryka ut sockertullen och i stället tredubbla den direkta bevill- 
ningen — och en talare har också försökt ådagalägga den direkta be
skattningens företräden framför den indirekta. Härutinnan instämmer jag 
gerna, men en sak är att utfinna det bästa och billigaste beskattningssät- 
tet och en annan att förståndigt begagna det som låter verkställa sig. 
Det finnes mig veterlig! ingen enda stat i hela den civiliserade verlden, 
hvarest det direkta beskattningssättet finnes i sin helhet tillämpad! och 
högst få äro de stater som antagit detsamma för endast eu ringa del af 
sina statsinkomster, såsom händelsen är med oss och med England. I 
Frankrike finnes det icke och största gensträfvigheten deremot uppenbarar 
sig i de mest demokratiska samhällena, såsom t. ex. Nordamerika, Norge 
med flera, der det aldrig vunnit insteg. Det må vara att inför den ab
strakta theorien detta må befinnas orätt, till och med oklokt; men det
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kan icke lijelpas, så länge menniskorna och samhällsinrättningarne äro 
sådana de äro: ofullkomliga och bristfulla.

För min enskilda del skulle jag likväl icke hafva något att invända 
emot en tillökning i den direkta beskattningen, om man beslutar sig för 
indragning af sockertullen, ty min vinst såsom sockerkonsument skall idke
ligen ersätta mig skatteförhöjningen; men jag kan omöjligen samtycka att 
betala mitt socker 14 öre per skålpund dyrare, för att vissa fabrikanter 
måtte få en present af 4'/2 millioner.

Till hvad belopp den förlust bestiger sig, som Staten för närvarande 
genom hvitbetssockerfabrikationen åsamkas, kan jag af lätt förklarliga skäl 
ej med visshet bestämma. Den enda person inom denna Kammare, som 
skulle vara i tillfälle att i den frågan lemna tillförlitligt besked, har und
vikit att derom uttala sig. Bevillnings-Utskottet har ej heller kunnat 
komma till någon bestämd åsigt härutinnan. \ id sista riksdagen antog 
jag emellertid, på grund af anställda kalkyler, förlusten belöpa sig till
188.000 Rall-. Man har förehålla mig, att denna beräkning skulle vara 
för högt tilltagen; men äfven om man följer de uppgifter, som till bevis 
härå blifvit lemnade, kommer man till en siffra af 134,000 R:dr. Jag tror 
också, att ingen skall kunna bestrida, att, förlusten uppgår till minst
100.000 Rall-, och för min del är jag fullt öfvertygad om, att den, med 
närvarande tull och utvidgad hvitbetssockertillverkning, uppgår till fullt 
dubbelt detta belopp, och frågas då, hafva vi råd att skänka några en
skilda personer en sådan summa?

Fn representant från Skåne har visserligen sagt, att det är produktion, 
som man bör fika efter, och jag må gerna medgifva att produktionen är 
för ett land liksom för den enskilde nyttig och nödvändig, men produk
tionen förutsätter behof och förmåga att tillfredsställa den eller med ett 
ord konsumtion ? och jag har aldrig kunnat lära mig begripa, huruledes 
man vill skilja dem åt, då det ju borde vara uppenbart, att, i den mån 
man fördyrar produkterna, man också minskar ocli försvårar deras afsätt
ning, och att alltså produktionen alltid lider af det slag som träffar kon
sumtionen.

Fn annan talare har påstått, att man borde uppmuntra de naturliga 
näringarne, Indika han betecknat såsom sådana de der icke uti andra ri
kare länder bedrifvas. Då måste han likväl aldra minst kunna mena 
hvitbetsodlingen, ty denna bedrifves just i stor skala i de idka länderna 
Frankrike och Tyskland.

Jag måste bekänna, att jag icke fattat det statsekonomiska system, 
som min granne framför mig uppdragit. Men missledande i hög grad är 
det, då han säger, att det svenska jordbruket skulle höjas och förädlas 
genom hvitbetsodlingen. Det svenska jordbruket, hvars kikare utgöra det 
ojemförligt öfvervägande antalet af Sveriges innebyggare, skulle kontribuera
4.500.000 II:dr årligen, för att hvitbetsodlingen skulle betacka 20,000 
tunnland af den svenska jorden -- ty mera erfordras ju ej för att till
fredsställa hela den inhemska sockerkousumtionen — sannerligen jag kan 
anse detta såsom en välgerning bevisad det svenska jordbruket.

Här har mycket ordats om att bevilja hvitbetssockerfabrikationen vissa 
frihetsår, under Indika densamma skulle vinna styrka och utveckling nog 
att i en framtid bära beskattning. Är härmed, såsom antagligt, meningen,
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att hvarje nyanlagd hvitbetssockerfabrik under vissa år skall vara befriad 
från bevillning, eller från Statens sida uppmuntrad med det understöd, 
som fabrikationen för närvarande åtnjuter, men att sedan fabriken exsi- 
sterat någon viss tidrymd, denna förmån skulle upphöra, så kan jag ej 
förstå annat, än att ett sådant system måste nödvändigt leda derhän, att 
hvarje n\ uppstående fabrik, sålunda exceptionelt gynnad, skall medföra do 
gamla, icke privilegierade fabrikernas undergång.

Af det anförda följer, att jag obetingadt röstar för Utskottets förslag. 
Det hade måhända varit mera principenligt, om Utskottet helt enkelt 
föreslagit accis å hvitbetssockertillverkningen; men Utskottet har trott, att 
undseende borde visas äfven ett missförhållande, då det likväl existerar, 
liksom en fördom, då den synes vara allmänt gängse, och på sådan grund 
föredragit hemställa om en undersökning från Regeringens sida, i den 
öfvertygelse jemväl, att derur aldra klarast skulle framgå det oundgängliga 
behofvet af ett statsmagtens ingripande i denna vigtiga finansfråga.

Jag yrkar bifall till Betänkandet.

Herr Medin: Jag skulle ej begärt ordet, om jag icke såsom med
lem af Utskottet ansåge för min pligt att tillkännagifva, hvarföre jag icke 
emot Betänkandet reserverat mig. Jag kan och vill ej inlåta mig på 
frågans detaljer, så mycket mindre som å den ort, jag tillhör, hvitbetor 
ej odlas och sannolikt aldrig skola komma att odlas. Då denna motion 
sannolikt skall, der den nu helt och hållet förkastas, åter uppdyka vid 
hvarje följande riksdag, så tror jag för min de], att en undersökning af 
ämnet genom sakkunnige män vore en välberäknad åtgärd. Jag vill ej, 
att det skall gå denna industri såsom det gick en annan vid 1853—1854 
årens riksdag. Ifrån eu beskattning af några hundra tusen riksdaler, bär 
denna sista näring nu 9 å 10,000,000 riksdaler. Det vore olycksbringande, 
om man skulle förfara på samma sätt med denna; och jag vill derföre 
för min del tillstyrka bifall till Herr Arrhenii reservation.

Herr Siljeström:

Herr Otterström: Jag tror icke, att man bör gyckla med svenska 
folkets sunda förstånd och ännu mindre torde någon vara så mycket herre 
öfver detsamma, att han kan säga till hvad omdöme i frågan detsamma 
en gång kan komma. Här är icke fråga om någonting annat, än att 
Kammaren nu skulle godkänna antagandet af ett accissystem, sedan Sven
ska folket länge nog laborerat med ett dylikt system, för hvars slutliga 
undanrödjande den gamla Representationen länge kämpat; ty, mine Herrar, 
accissystemet har i långa tider varit erkändt såsom ett hinder för indu- 
stiiens utveckling, och först från den tid detsamma hos oss fullständigt 
utplånades kan man räkna, att vår industri i eu mera väsendtlig män 
gått framåt. Här är nu fråga om att, med antagande af accissystemet i 
och för eu fabrik för hvitbetssockertillverkning, som lyckligtvis uppstått i 
Skåne, återupplifva det gamla systemet och slutligen få det tillämpadt 
kanske på alla fabriker för inhemsk produktion. Jag begriper nemligen 
icke, huru man kan lägga accis på sockerfabrikationen, utan att på sam
roa gång göra det med åtskilliga andra fabriker, som tillverka vin och
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tobak m. m. Kommer man in på den vägen, kan det vara osäkert hvar 
man stadna!-; och att resultatet icke blir lyckobringande, derom torde 
man hafva tillräcklig erfarenhet från förgångna tider, då accissystemet 
florerade. Redan vid förra riksdagen yttrade jag min åsigt i denna fråga, 
och jag har sedermera icke haft skäl att ändra den. Jag vill emellertid 
nu inskränka mig till att påpeka ett par omständigheter, hvilka det är af 
vigt att uppmärksamma.

Motionären yttrade nyss, i fråga om tullen, att vi icke kunna impor
tera någonting af utlandets produkter, derest vi icke exportera lika mycket 
af våra egna. Ja, det kunde man säga den tiden, då vi icke hade någon 
utländsk skuld, men att nu för tiden, då vi gått och ständigt fortgå på 
skuldsättningens bana, framkomma med ett dylikt påstående, låter ganska 
besynnerligt.

Eu talare bakom mig, för hvars insigter och erfarenhet i dessa ämnen 
jag villigt böjer mig, framhöll, att, om vi inom landet kunde producera 
hela vårt behof af socker, Staten genom den minskade tullen skulle för
lora en årlig inkomst af 4,500,000 R:dr. Den ärade talaren underlät der
vid att taga med i räkningen den förökade inkomst. Staten på annat sätt 
skulle erhålla, i händelse en dylik inhemsk produktion komrne till stånd. 
En sådan produktion skulle nemligen bereda dess kikare en årlig inkomst 
af åtminstone 40,000,000 R:dr, och bevillningen på denna nya inkomst 
skulle ju i betydlig mån bidraga att minska Statens förlust på tullinkom
sten. Han lemnade äfven ur räkningen, att landet skulle få behålla det 
kapital, som årligen utgår för inköpet af råsocker; och om vi dertill kunde 
blifva så lyckliga, att, genom eu högt uppdrifven produktion, vi kunde till 
utlandet exportera socker, blefve ju detta en stor nationalvinst i stället 
för eu förlust.

Man har vid denna riksdag icke framkommit med det påståendet, 
som man hörde förra riksdagen och som då tillskrefs ett så afgörande in
flytande på denna fråga, att nemligen landet skulle förlora i sädesproduk- 
tion hvad det vinner genom hvitbetsodling. Man har icke kunnat vid
hålla detta påstående, emedan skicklige agronomer visat, att jordens värde 
och förmåga att frambringa säd, långt ifrån att minskas, stegras genom 
odling af hvitbetor. Dessa kunna nemligen endast efter förloppet af vissa 
år odlas på samma jord, och under mellantiden lemnar denna jord högre 
afkastning i spån mål. Under sådana förhållanden kan jag icke finna det 
annat än olyckligt, att denna motion sett ljuset, men sedan så skett, torde 
det vara bäst att söka åstadkomma en undersökning och närmare utredning 
af frågan, hvaraf man säkerligen skall vinna en klarare insigt i sakens 
natur, ehuru detta sannolikt blir i eu rigtning, som motionären ej be
räknat.

På dessa skäl yrkar jag bifall till Herr Arrhenii reservation.

Herr Hedlund: Den hufvudsakliga anledningen, hvarföre man så 
starkt förbinder jordbrukets intresse med denna fråga, torde vara den, att 
man antager, det hvitbetornas pris skulle blifva beroende af en dylik accis. 
Då jag förra gången hade ordet, underlät jag att besvara denna anmärk
ning. Om en fabrik för hvitbetssockertillverkning finnes i Landskrona,



och hvitbeta’ i följd deraf odlas uti den kringliggande trakten, är det 
naturligt, att afsättningen af hvitbeta- skall vara underkastad samma lag, 
som gäller i fråga om alla andra produkter — jag vill särskilt taga po
tatisen till exempel — eller att priset är beroende af de båda faktorerna: 
tillgång och efterfrågan. Hvitbetan kommer således icke att betalas efter 
den inkomst, som fabrikanten kommer att skörda af sockertillverkningen, 
utan efter den grad af utveckling, hvitbetsodlingen kommer att antaga. 
Icke kan väl någon påstå, att potatispriset rönt något inflytande af be
skattningen å bränvinsbränningen, utan det lär väl vara skörden, som 
ställer priset på denna produkt det ena året dyrare än det andra. Man 
har sagt mig, ehuru jag icke kan ansvara för att min sagesman varit 
fullkomligt underrättad om förhållandet, att hvitbetan icke betalas mera 
här i landet än i Tyskland, oaktadt sockerfabrikationen härstädes eger ett 
så stort skydd. Jag vill derföre bedja herrar jordbrukare att ej förblanda 
saken, och tror att hvitbetan skulle betinga ett bättre pris så länge socker
fabrikationen åtnjuter det skydd, den för närvarande eger.

Slutligen får jag nämna, att, då man beräknar, att Staten skulle för
lora 4,000,000 Rall- i inkomster genom sockrets produktion inom riket, 
och anser detta förutsätta en vinst på tillverkningen af socker om icke 
mindre än 40,000,000 Rall', det förefaller besynnerligt, att man icke märker, 
att den bila nätta vinst, man låter Landskrona fabrik skörda, enligt sam
ma beräkning skulle utgöra icke mindre än 1,000,000 R:dr årligen. Jag' 
medgifver, att sådana beräkningar icke äro egnade att lifva förhoppningen 
om utvecklingen af Svenska folkets sunda förstånd; men jag misströstar 
dock icke, att detta sunda förstånd ej i en snar framtid skall göra sig 
gällande, ehuru, om man skulle döma efter de anföranden man i afton 
hört från åtskillige ganska framstående ledamöter af denna Kammare, 
man verkligen kunde synas ega giltiga skäl till en dylik misströstan.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen redogjorde för de yr
kanden, som derunder förekommit, och som afsågo

dels bifall till Utskottets hemställan;
dels afslag å samma hemställan;
dels vidare afslag å Utskottets förslag och bifall till Herr Arrhenii 

vid Utlåtandet fogade reservation;
dels och slutligen afslag å Betänkandet och bifall till det af Friherre 

von Schulzenheim under öfverläggningen framställda yrkande.
Sedan Herr Talmannen sålunda upptagit de olika meningarne, erhöll, 

på begäran,

Herr von Troll ordet och yttrade: Då jag eger mig bekant, att 
Herr Arrhenius uti Första Kammaren, med frånträdande af det förslag till 
underdånig skrifvelse, som innehålles uti hans tryckta reservation, fram
ställt yrkande om en skrifvelse i enahanda ordalag som Herr Friherre von 
Schulzenheim inom denna Kammare påyrkat, vill äfven jag frångå min 
begäran om bifall till Herr Arrhenii tryckta reservation och förenar mig 
i stället med I riherre von Schulzenheim i det af honom framlagda förslag 
till beslut.

Riksd. Prof. 1808. 2 Afd. 3 Band.
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I detta anförande instämde Herrar Medin, Otterström och Sandstedt, 
hvilka, liksom Herr von Troil, förut yrkat bifall till Herr Arrhenii reser
vation.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen framställde härefter 
särskilda propositioner på de yrkanden, som ännu vidhållits, nemligen först 
på bifall till Utskottets hemställan, derefter på afslag å samma hemställan, 
samt slutligen på afslag å Utskottets förslag och bifall i stället till det 
yrkande, som blifvit framstäldt af Herr Friherre von Schulzenheim.

Svaren å dessa propositioner utföllo med blandade ja och nej. Vote
ring äskades, och då meningarne derjemte visade sig delade, huruvida en
kelt afslag å Utskottets hemställan eller afslag derå i förening med bifall 
till Friherre von Schulzenheims yrkande skulle upptagas såsom kontra
proposition, blef nu, enligt derom framställd begäran, först röstadt om 
kontrapropositionens lydelse enligt följande voteringsproposition:

Den, som till kontraproposition i hufvudvoteringen öfver Bevillnings
utskottets Betänkande N:o 10 antager deras mening, som yrka bifall till 
följande föi'slag:

“Riksdagen, som anser, att hvitbetssockerfabriker böra under vissa, 
till antalet bestämda år från det, då de blifvit anlagda, vara fria från 
särskild beskattning, vill hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla, att 
Kongl. Maj:t måtte genom sakkunniga personer låta undersöka och utreda, 
om och på hvad sätt så väl nya hvitbetssockerfabriker, efter frihetsårens 
slut, som äldre sådana fabriker kunna eller böra åläggas särskild beskatt
ning, samt för nästkommande Riksdag framställa det förslag i ämnet, hvar
till en så beskaffad utredning kunnat föranleda,“

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej ;

Vinner nej, ställes kontrapropositionen på afslag å Bevillnings-Utskot- 
tets ifrågavarande Betänkande.

Omröstningen utföll med 68 ja mot 72 nej; och var alltså afslag 
antaget till kontraproposition i den hufvudvotering, som derefter företogs 
enligt följande proposition:

Den, som bifaller hvad Bevillnings-Utskottet hemställt i dess Betän
kande N:o 10,

röstar ja;
Den, det ej vill,

röstar nej;

Vinner nej, är Utskottets hemställan i förevarande Betänkande ut
slagen.

I denna sednare votering röstade 59 ledamöter ja och 78 nej; och 
hade Kammaren således afslagit hvad Utskottet uti ifrågavarande Utlå
tande hemställt.
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§ 14.
Ånyo föredrogs och bifölls Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 11, 

i anledning af väckt motion om ändring i viss del af Kong!. Förordningen 
den 20 Juli 1861, angående mantals- och skattskrifningarnes förrättande.

§ 15-

Föredrogs å nyo Lag-Utskottets Utlåtande N:o 18, i anledning af 
väckta motioner om ändring af lagens stadganden angående löftesmäns 
ansvar för ingången borgen.

Härvid yttrade

Herr Magnell: Utskottet omtalar två slag af borgen, den ena som
kunde kallas fyllnadsborgen, förmedelst hvilken borgesmannen åtager sig 
att fylla den brist i liqvid, som genom gäldenärens oförmåga kan uppstå; 
den andra så kallad proprieborgen. Het är denna sednare, som oftast 
anlitas och mest missbrukas. Olägenheterna deraf torde väl för ingen 
bland oss vara obekanta. Hvar och en inom sin krets torde väl varit i 
tillfälle att bevittna deraf uppkommen nöd och elände. Härtill kommer 
den uppmuntran till vingleri, som ligger i lättheten att på namn erhålla 
penningar: försummande och missaktande af realsäkerheter och de egen
skaper, hvarigenom dessa förvärfvas; näring af njutningslystnad, fåfänga 
och håglöshet för redbart förvärf.

Jag har derföre tagit mig friheten att, till förekommande i någon 
mån af dessa svåra olägenheter, i en motion föreslå, “att skuldförbindelse, 
som är försedd med borgesman löfte att för densamma ansvara, i hvad 
form detta löfte ock må vara affättadt, må göras gällande mot borges
mannen endast i det fall och i den män tillgångar efter verkställd laga 
utsökning eller utredd konkurs hos den egentlige gäldeuären ej funnits till 
skuldens betalande.'1

Någon olägenhet skulle, så vidt jag kan inse, ej uppstå genom an
tagande af detta förslag, tv att åtskilliga mindre redbara spekulationer och 
äfventyrliga företag skulle få svårare att komma till stånd, borde väl ej 
beklagas. Allt det verkligt goda, som genom borgen kan vinnas, qvarstår 
oförminskadt, ty ej lider säkerheten af med borgensförbindelse försedda 
skuldebref något intrång; de skulle hädanefter medföra lika mycken trygg- 
het för långifvaren som förut, ehuru vordna något mindre beqväma. 
Frågan är nemligen ej att betaga borgen dess laga kraft, utan blott att 
komma ifrån det oförnuftiga och rättsvidriga, som ligger deri, att löftes
man skall kunna lagl gen sökas, innan den, som skulden gjort, blifvit till
hållen att göra hvad han förmår. Det mål, jag derför ansett böra efter- 
sträfvas, är att göra värdepapper, grundade på personlig borgen, mindre 
eftersökta och derigenom befordra realsäkerheters större efterfrågan och 
sålunda uppmuntra produktionskrafterna och de egenskaper, hvilka härvid 
komma i fråga: arbetsamhet, ordentlighet och sparsamhet, hvilka utgöra 
de yttersta grunderna för allt verkligt ekonomiskt oberoende och inga
lunda föraktliga stöd för den sedliga handlingsfriheten.
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Utskottet bär äfven sjelf erkänt, “att borgensväsendet bos oss i bög 
grad missbrukas", och icke heller bestridt nyttan och angelägenheten af 
en förändring till det bättre, men såsom ett binder för antagandet af mitt 
förslag uppställt ett resonnement om “aftalets frihet". Men, mine Herrar! 
denna fribet i aftalet är oftast ej så fri, som det kunde synas. Ekono
miskt eller moraliskt beroende äro oftast tvingande magter i detta hän
seende. En anförvandt, en vän, en granne, med hvilken man har svårt 
att stöta sig, eller annan person, af hvilken man i ett eller annat hänse
ende beror, beder så helt oskyldigt om vårt namn. Det skulle vara en 
skymf att sätta i fråga hans vilja och förmåga att sjelf betala skulden, 
och den lilla väntjensten att teckna sitt namn kan man svårligen undgå. 
Man är dertill för svag, och denna svaghet må under vissa förhållanden 
väl vara ursäktlig. Man går så i borgen och kommer ofta äfven i sorgen. 
Detta kunde väl anses vara ett förtjent straff för den visade svagheten att 
teckna sitt namn, om det vore endast löftesmannen sjelf som drabbades 
af skadan; men i de flesta fall få hustru och barn samt ofta äfven andra 
oskyldiga personer derigenom lida på ett grymt sätt. Här är således i 
sjelfva verket äfven andras rätt i fråga och synes, så godt ske kan, böra 
skyddas.

Hvad för öfrigt “aftalets frihet" angår, så är den äfven på andra om
råden af lag inskränkt, der den skulle leda till oförnuft. Sålunda är det 
ej tillåtet att sälja sig sjelf till annans slaf, ej heller att sälja hustru eller 
barn, äfven med deras eget begifvande o. s. v., och ingen lärer väl önska, 
att det hinder, som lagen lägger i vägen för dylika aftal, må upphäfvas. 
Är då friheten att ruinera sig och sin familj i ekonomiskt hänseende en 
så ädel frihet, att hvarje försök att bilda ett hinder derför måste betrak
tas såsom snart sagdt ett helgerån. Man sätter dock eljest dem under 
förmyndare, som slösa bort eller oförnuftigt förfara sin egendom, och hvar
före ej med samma skäl söka bilda hinder för den egendomsförstöring, 
som ofta uppkommer af borgensförbindelser.

Jag tror ej, att man vid lagstiftningen bör allt för hårdt hålla på 
abstrakta principer, hvilka dock på intet område af lifvet kunna konse
qvent genomföras, utan att leda till rent oförnuft, utan jag tror att man 
bör, med principen för ögonen, väsendtligen se på hvad lifvets verklighet 
och tidens förhållanden kräfva, och ej af fruktan att såra en abstrakt 
grundsats afhållas från att tillämpa det som är godt och befrämjar all
varliga dygder eller lägger hinder i vägen för lättsinne och laster.

Då nu här ej är fråga ens om upphäfvande af boi'gens laga kraft, 
utan blott om en liten modifikation deri, som skulle göra borgen mindre 
eftersökt, så tror jag mig ega fog att vördsamt anhålla, att Kammaren 
ville återremittera Betänkandet till Utskottet, med anmodan att uppsätta 
ett förslag i enlighet med min motion; och då saken är i sig sjelf af 
största vigt och ingen lärer bestrida angelägenheten af en förändring i 
nuvarande borgensbruk, så torde Kammaren benäget förlåta den liflighet, 
hvarmed jag fästat mig vid hoppet att i denna sak något nu skulle 
kunna vidgöras.

Vidare förekom icke. Utskottets hemställan bifölls.
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§ 16-

Till förnyad föredragning förekom Lag-Utskottets Utlåtande N:o 19, 
i anledning af väckt motion om ändring i sättet för verkställighet af domar 
och utslag i skuldfordringsmål.

Ordet begärdes af

Herr Jöns Pehrsson: Jag vill icke hålla några långa prediknin
gar i ämnet. Det synes, att denna fråga icke har många sympatier inom 
Kammaren. Städerna rör den då också alldeles icke. Jag yrkar för öfrigt 
ingenting. Men frågan är af den vigt, att den i framtiden torde förtjena 
bättre afseende.

Öfverläggningen var slutad, och Utskottets hemställan blef af Kamma
ren bifallen.

§ 17.

Föredrogs å nyo och bifölls Lag-Utskottets Utlåtande N:o 20, i an
ledning af väckt motion om upphäfvande af konsistoriernas rätt att mis
sivera obefordrade prester.

§ 18-

Ånyo föredrogos och bordlädes för andra gången:
Banko-Utskottets Utlåtande N:o 12, samt
Sammansatta Banko- och Lag-Utskottets Utlåtanden N:is 1 och 2.

§ 19.

På grund af sjukdom, som med läkarebetyg blifvit styrkt, beviljades 
åt Herr Bovin ledighet från riksdagsgöromålen.

Dylik ledighet beviljades likaledes, på begäran, åt Herr Matts Pehrs
son under 10 dagar från den 6, och åt Herr Pehr Pehrsson från Stock
holms län under 14 dagar från den 7 i denna månad.

§ 20.

Föredrogos och godkändes förslag till Riksdagens underdåniga skrif- 
velser, afgifna

l:o af Stats-Utskottet:
N:o 11, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition om inlösen af 

vissa Kronan tillhöriga lägenheter i Falun för inrättande derstädes af en 
lägre bergsskola;

N:o 12, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition angående 
försäljning till Carlskrona stad af några Kronan tillhöriga tomter der
städes ;
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N:o 13, angående ändring i gällande stadganden om sättet för utse
ende al deputerade för markegångstaxornas upprättande; och

N:o 14, angående eftergift al Kronans rätt till danaarf efter tvänne 
personer;

2:o af Riksdagens Kansli:
N:o 15, angående insändande till Kongl. Maj:t af uppgifter å Svenska 

varor, som från utrikes ort till riket tullfritt återinföras;
N:o 18, angående val af Fullmägtige i Riksgälds-kontoret; och
N:o 19, angående val af Fullmägtige i Riksbanken.
Derjemte föredrogos och biföllos förslag af Riksdagens Kansli till för

ordnanden :
N:o 20, för Fullmägtige i Riksgälds-kontoret;
N:o 21, för Fullmägtige i Riksbanken;
N:o 22, för suppleanter till Fullmägtige i Riksgälds-kontoret;
N:o 23, för suppleanter till Fullmägtige i Riksbanken;
N:o 24, för styrelseledamöter vid lånekontoren i Göteborg, Malmö och 

Wisby; samt
N:o 25, för suppleanter till styrelseledamöter vid nyssnämnda låne

kontor.

§ 21.

Anmäldes och blefvo för första gången bordlagda:
Stats-Utskottets Memorial N:o 49, med förslag till allmänna vilkor 

och stadganden i afseende på de statsbidrag, som under denna riksdag 
beviljas för väganläggningar och vägförbättringar, hamnanläggningar, ka
naler och andra vattenkommunikationer, äfvensom för sjösänkningar och 
andra vattenaftappningsföretag;

Samma Utskotts Utlåtanden:
N:o 50, i anledning af väckt motion om beviljande af ett låneunder

stöd å 500,000 R:dr årligen under tio års tid, för befrämjande af vatten
skadade markers afdikning samt den odlade jordens fullständiga grund
dikning;

N:o 51, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition angående 
åtgärder till behöfvandes undsättning vid inträffande missväxt;

Samma Utskotts Memorial N:o 52, i anledning af återremiss å Stats- 
Utskottets Utlåtande i fråga om inköp för Statens räkning af till skogs- 
kultur tjenlig jord m. in.;

Lag-Utskottets Utlåtanden:
N:o 21, i anledning af väckt motion om förmånsrätt för kommunal- 

utskylder; och
N:o 22, i anledning af väckt motion om förändradt röstberäkningssätt 

vid orgelnisters och klockares tillsättande;
Samma Utskotts Memorial N:o 23, med förslag till sammanjemkning 

af Kamrarnes skiljaktiga beslut vid förehafvande af Utskottets Utlåtande 
N:o 9, i fråga om förändrade bestämmelser angående ordförandeskap i 
skolråd;
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Samma Utskotts Utlåtande N:ö 24, i anledning af väckt motion om 
ändring af gällande stadganden rörande verkställighet åt Konungens Be- 
fallningshafvandes och underrätts utslag;

Andra Kammarens Tillfälliga Utskotts (N:o 1) Utlåtanden:
N:o 3 (i samlingen N:o 37), med anledning af Herr Lars Perssons 

motion, N:o 217, angående förändring åt 3 § i Kongl. Maj:ts nådiga Stadga 
rörande folkundervisningen i riket af den 18 Juni 1842, i fråga om kost
nader för anskaffande och underhåll af skollokaler; samt

N:o 4 (i samlingen N:o 38), med anledning af Herr Per Nilssons mo
tion, N:o 32, om tillägg i 6 § 1 mom. af Kongl. Stadgan angående folk
undervisningen i riket af den 18 Juni 1842.

Sammanträdet afslutades kl. ‘/411 e. m.

In fidem 
H. Husberg.

Lördagen den 4 April.

Kl. 10 t. m.

§ 1.

Protokollen för den 26 och den 28 Mars äfvensom de protokollsut
drag för den 1 April, som icke redan justerats, blefvo nu för justering 
upplästa och godkända.

§ 2.

Sedan Riksdagens båda Kamrar förehaft och godkänt de uti Banko- 
Utskottets Memorial N:o 11 och Ståts-Utskottets Memorial N:is 44 och 
45 föreslagna voteringspropositioner rörande åtskilliga frågor, deruti Kam- 
rarne fattat stridiga beslut, samt vidare denna dag blifvit bestämd för 
omröstning öfver de olika besluten, så företogos nu, på sätt och med den 
utgång här nedan närmare förmärs, dessa omröstningar enligt följande 
voterings-propositioner:

Första voteringen:

(enligt Banko-Utskottets Memorial N:o 11, punkt. l:o.)
Den som, i enlighet med Banko-Utskottets, af Första Kammaren bi

fallna förslag, vill, att Riksbankens under år 1866 upplupna vinst skall


